
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 11127 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Λάζαρου Τσαβδαρίδη,

σελ. 11187 
3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11127, 11160, 11162,

11167, 11170, 11171, 11173, 11177, 11178, 11179, 11180,
11181, 11184, 11185, 11186, 11187, 11188, 11189 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1934 έως 2007,

σελ. 11127 - 11148 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

11149 - 11159 
3. Ανακοίνωση του δελτίου επίκαιρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 4 Απριλίου 2022, σελ. 11160 
4. Συζήτηση της υπ’ αριθµόν 11/7/14-3-2022 επίκαιρης επε-

ρώτησης που κατέθεσαν πενήντα Βουλευτές της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Κοµµατισµός
και Αναξιοκρατία στην επιλογή των στελεχών της Δηµόσιας
Διοίκησης», σελ. 11162 - 11184 

5. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών:
i. µε θέµα: «Κραυγή αγωνίας των Ελλήνων της Μαριούπο-

λης - Απαιτούνται άµεσες και ουσιαστικές ενέργειες για την
προστασία τους», σελ. 11185 

ii. µε θέµα: « Άµεσες ενέργειες για την ασφαλή αποχώρηση
των Ελλήνων οµογενών από την Ουκρανία», σελ. 11188 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Επικράτειας, οι Αναπλη-
ρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Εξωτερικών, καθώς και ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό
κατέθεσαν την 1-4-2022 σχέδιο νόµου: «Ενσωµάτωση α) της
Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2162 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβούλιου της 27ης Νοεµβρίου 2019 σχετικά µε την έκ-
δοση καλυµµένων οµολόγων και τη δηµόσια εποπτεία καλυµ-
µένων οµολόγων και την τροποποίηση των Οδηγιών
2009/65/ΕΚ και 2014/59/ΕΕ, β) της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1153
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου για τη θέ-
σπιση κανόνων µε σκοπό τη διευκόλυνση της χρήσης χρηµα-
τοοικονοµικών και άλλων πληροφοριών για την πρόληψη, την
ανίχνευση, τη διερεύνηση ή τη δίωξη ορισµένων ποινικών αδι-
κηµάτων και την κατάργηση της Απόφασης 2000/642/ΔΕΥ του
Συµβουλίου, γ) της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/ 2034 σχετικά µε την
προληπτική εποπτεία επιχειρήσεων επενδύσεων και την τρο-
ποποίηση των Οδηγιών 2002/87/ΕΚ, 2009/65/ΕΚ, 2011/61/ΕΕ,
2013/36/ΕΕ, 2014/59/ΕΕ και 2014/ 65/ΕΕ και την προσαρµογή
στον Κανονισµό (ΕΕ) 2019/2033 σχετικά µε τις απαιτήσεις προ-
ληπτικής εποπτείας επιχειρήσεων επενδύσεων και την τροπο-
ποίηση των Kανονισµών (ΕΕ) 1093/2010, (ΕΕ) 575/2013, (ΕΕ)
600/2014 και (ΕΕ) 806/2014, δ) του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/2177 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2014/65/ΕΕ για
τις αγορές χρηµατοπιστωτικών µέσων, ε) της Oδηγίας (ΕΕ)
2020/1504 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2014/65/ΕΕ για

τις αγορές χρηµα- τοπιστωτικών µέσων και την προσαρµογή
στον Κανονισµό (ΕΕ) 2020/1503 σχετικά µε τους Ευρωπαίους
παρόχους υπηρεσιών συµµετοχικής χρηµατοδότησης για επι-
χειρήσεις, στ) της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1160 για την τροποποί-
ηση των Οδηγιών 2009/65/ΕΚ και 2011/61/ΕΕ όσον αφορά τη
διασυνοριακή διανοµή οργανισµών συλλογικών επενδύσεων,
ζ) της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/338 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβούλιου της 16ης Φεβρουαρίου 2021 για την τρο-
ποποίηση της Οδηγίας 2014/65/ΕΕ όσον αφορά τις απαιτήσεις
παροχής πληροφοριών, την παρακολούθηση των προϊόντων
και τα όρια θέσης, και των Οδηγιών 2013/36/ΕΕ και (ΕΕ)
2019/878 όσον αφορά την εφαρµογή τους στις εταιρείες επεν-
δύσεων, µε σκοπό τη διευκόλυνση της ανάκαµψης από την
κρίση της COVID-19, και συναφείς διατάξεις», σελ. 11179

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 11177 - 11189
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 11127 - 11177

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 11179
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ  Χ. , σελ. 11179
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 11177, 11178, 11179, 

11180, 11181, 11184, 
11185, 11186, 11187, 
11188, 11189

ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 11177, 11178
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 11171, 11180
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 11180
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 11127, 11160, 11162, 

11167, 11170, 11171, 
11173

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 11187

Β. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ Χ. , σελ. 11164
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ.  , σελ. 11168, 11169, 11170, 

11171, 11180, 11181, 
11182, 11183, 11184

ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 11162, 11170, 11179, 11181
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 11165, 11173
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ  Χ. , σελ. 11174, 11175
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 11166, 11167, 11170
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 11178
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 11176, 11177, 11178
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 11163
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 11165, 11166, 11167, 

11170, 11181
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 11169, 11171, 11181, 

11183, 11184
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 11175
ΤΟΛΚΑΣ  Ά. , σελ. 11167
ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 11165, 11180

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 11185, 11187, 11188, 11189
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 11188
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 11185, 11186, 11187

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’

Παρασκευή 1 Απριλίου 2022



Αθήνα, σήµερα την 1η Απριλίου 2022, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.05’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 31-3-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ρ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 31
Μαρτίου 2022, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-

δίου νόµου: «Μετατροπή του Οργανισµού Ασφάλισης Εξαγωγι-
κών Πιστώσεων (ΟΑΕΠ) σε Ανώνυµη Εταιρεία µε τον τίτλο «Ελ-
ληνική Εταιρεία Εξαγωγικών Πιστώσεων» και κύρωση του
Καταστατικού της και άλλες διατάξεις».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’

Παρασκευή 1η Απριλίου 2022



11128 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11129



11130 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11131



11132 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11133



11134 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11135



11136 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11137



11138 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11139



11140 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11141



11142 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11143



11144 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11145



11146 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11147



11148 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11149

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



11150 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11151



11152 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11153



11154 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11155



11156 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11157



11158 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΑ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11159



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πριν προχωρήσουµε στην προγραµµατισµένη για σήµερα
προς συζήτηση επερώτηση, επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 4 Απρι-
λίου 2022.

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παράγρα-
φος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 563/23-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μεσσηνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξαν-
δρου (Αλέξη) Χαρίτση προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα:
«Οι εκρηκτικές ανατιµήσεις σε πρώτες ύλες, µεταφορικά κόστη
και ενέργεια θέτουν σε κίνδυνο εκατοντάδες έργα της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης».

2. Η µε αριθµό 561/23-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Αρβανιτίδη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Απα-
ράδεκτες µονοµερείς αναθεωρήσεις συµβάσεων από τους παρό-
χους ηλεκτρικού ρεύµατος και µέτρα προστασίας των
καταναλωτών».

3. Η µε αριθµό 578/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Τα οξυµµένα προβλήµατα της κεντρικής απο-
στείρωσης του Γενικού Νοσοκοµείου Λάρισας».

4. Η µε αριθµό 573/24-3-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Ελληνικής Λύσης κ. Μαρίας Αθα-
νασίου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Απαράδεκτη η µετα-
χείριση των υγειονοµικών σε αναστολή».

5. Η µε αριθµό 559/22-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ποινι-
κοποίηση του συνταγµατικού δικαιώµατος της απεργίας των εκ-
παιδευτικών».

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 572/24-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κυκλάδων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικό-
λαου Συρµαλένιου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Περιβαλλοντική καταστροφή της Ίου µέσω
"Στρατηγικών Επενδύσεων"».

2. Η µε αριθµό 562/23-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Κατάργηση της Τηλεθέρ-
µανσης Μεγαλόπολης επιφέρει επιβάρυνση του κόστους θέρµαν-
σης κατά 500%».

3. Η µε αριθµό 579/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τα προβλήµατα
του Κέντρου Αιµοδοσίας στο Γ.Ν. «Βενιζέλειο - Πανάνειο» Ηρα-
κλείου».

4. Η µε αριθµό 574/24-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Συµβασιούχοι σίτισης, καθαριότητας
και φύλαξης του Γενικού Νοσοκοµείου Σερρών και υγειονοµικοί
σε αναστολή».

5. Η µε αριθµό 560/23-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του ΜέΡΑ25 κ. Γεώργιου Λογιάδη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Τέλος παρεπιδηµούντων και στα Airbnb».

6. Η µε αριθµό 581/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λακωνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σταύρου
Αραχωβίτη προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για
θέµατα κρατικής αρωγής και αποκατάστασης, µε θέµα: «Σε από-
γνωση βρίσκονται από την αδιαφορία της Κυβέρνησης οι πυρό-
πληκτοι της Αν. Μάνης».

7. Η µε αριθµό 586/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Ουσιαστικά µέτρα στήριξης για την αγροτική παραγωγή και την
κτηνοτροφία».

8. Η µε αριθµό 580/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Σοβαρά
προβλήµατα αντιµετωπίζει το κτήριο που στεγάζει το 2ο και 5ο
ΓΕΛ Κατερίνης».

9. Η µε αριθµό 564/23-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Στην
κορυφή της Όχης στην Κάρυστο αιολικοί σταθµοί κάτω των
10MW χωρίς περιβαλλοντική µελέτη».

10. Η µε αριθµό 588/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Χαράλαµπου
(Χάρη) Καστανίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Επισιτιστική κρίση».

11. Η µε αριθµό 565/23-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Παράκαµψη των ανοικτών διαγωνισµών µέσω "δωρεών"
σε Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο και Μουσείο Ενάλιων Αρχαι-
οτήτων».

12. Η µε αριθµό 589/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για
θέµατα Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης, µε θέµα: «Πρόβληµα προ-
µήθειας δηµοσιογραφικού χάρτου λόγω του πολέµου στην Ου-
κρανία - Άµεσα µέτρα στήριξης των τοπικών και περιφερειακών
εφηµερίδων».

13. Η µε αριθµό 571/24-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του ΜέΡΑ25 κ. Γεώργιου Λογιάδη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Απαράδεκτος ο αποκλεισµός ανα-
σφάλιστων πολιτών από τη δυνατότητα συνταγογράφησης σε
ιδιώτες γιατρούς εν µέσω πανδηµίας».

14. Η µε αριθµό 583/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ανάγκη διά-
σωσης των Δήµων Δυτικής Αθήνας από την τεράστια αύξηση κό-
στους ενέργειας».

15. Η µε αριθµό 584/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Δυσοσµία σε Πετρούπολη, Ίλιον και Καµατερό από τον
ΧΥΤΑ Φυλής».

16. Η µε αριθµό 585/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Περιβαλλοντικό έγκληµα στη Ζάκυνθο».

17. Η µε αριθµό 566/23-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών κ. Παναγιώτη Κου-
ρουµπλή προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Να καταργηθεί
άµεσα η κοινωνικά ανάλγητη διάταξη της νεοφιλελεύθερης κυ-
βέρνησης της Ν.Δ., η οποία αφήνει χωρίς υγειονοµική κάλυψη
τους ανασφάλιστους, εκδηλώνοντας µε τον τρόπο αυτό τα χα-
ρακτηριστικά που θέλει να έχει το Δηµόσιο Σύστηµα Υγείας».

18. Η µε αριθµό 567/24-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών κ. Παναγιώτη Κου-
ρουµπλή προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Απαλλαγή των Δήµων Αγίων Αναργύρων - Καµατερού, Πε-
τρούπολης και Ιλίου από την καταβολή αντισταθµιστικών για τη
λειτουργία του ΧΥΤΑ Φυλής».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1485/25-11-2021 ερώτηση του Α’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Νικήτα Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Καθυ-
στέρηση πληρωµής εφηµεριών προσωπικού του Εθνικού Κέν-
τρου Επιχειρήσεων Υγείας (ΕΚΕΠΥ)».

2. Η µε αριθµό 1276/16-11-2021 ερώτηση του Βουλευτή Β’
Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Υποχρέωση τροποποίησης και ανάκλησης προσκλήσεων του
προγράµµατος Αντώνης Τρίτσης λόγω αλλαγής του θεσµικού
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πλαισίου ανακύκλωσης µε τον πρόσφατο ν.4819/21».
3. Η µε αριθµό 3316/17-2-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-

κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Να
συµπεριληφθεί η καλλιέργεια της βιολογικής µπανάνας στο
µέτρο της βιολογικής γεωργίας».

4. Η µε αριθµό 3235/14-2-2022 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σω-
κράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Σε χρεοκοπία των δηµοτικών επιχειρήσεων
ύδρευσης - αποχέτευσης (ΔΕΥΑ) και των δήµων και σε νέα χα-
ράτσια στην τιµή του νερού οδηγεί η κυβερνητική πολιτική στην
ενέργεια».

5. Η µε αριθµό 3377/137/21-2-2022 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Είχε ζητήσει ως όφειλε το
Υπουργείο Εργασίας από την Εθνική Αρχή Διαφάνειας τη διερεύ-
νηση των καταγγελλοµένων εδώ και καιρό για το Γηροκοµείο-κο-
λαστήριο στα Χανιά;».

6. Η µε αριθµό 3354/18-2-2022 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σω-
κράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη χρεώνει τα εγ-

κληµατικά λάθη των γαλάζιων παιδιών στους καταναλωτές και
δυσφηµίζει την πράσινη µετάβαση».

7. Η µε αριθµό 3289/131/16-2-2022 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ποια είναι η
θέση του ΥΠΕΝ για την ενδεχόµενη επιβάρυνση των καταναλω-
τών µε υπέρµετρα κόστη για την υπόγεια αποθήκη φυσικού αε-
ρίου Καβάλας;».

8. Η µε αριθµό 3085/9-2-2022 ερώτηση του Βουλευτή Β3’ Νό-
τιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Ιωάννη Μπαλάφα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Εφαρµογή των διατάξεων της νοµοθεσίας για τα µέσα ατοµικής
προστασίας (ΜΑΠ) και τα µέτρα προληπτικής ιατρικής των υπαλ-
λήλων των ΟΤΑ Α’ και Β’ Βαθµού, σε περιπτώσεις διαπίστωσης
παραβάσεων».

9. Η µε αριθµό 1276/16-11-2021 ερώτηση του Βουλευτή Β’
Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Υποχρέωση τροποποίησης και ανάκλησης προ-
σκλήσεων του προγράµµατος «Αντώνης Τρίτσης» λόγω αλλαγής
του θεσµικού πλαισίου ανακύκλωσης µε τον πρόσφατο νόµο, τον
ν.4819/21».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 11/7/14-3-2022 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.κ. Κωνσταντίνου
Ζαχαριάδη, Όλγας Γεροβασίλη, Ελευθέριου Αβραµάκη, Τρύφω-
νος Αλεξιάδη, Σταύρου Αραχωβίτη, Αλέξανδρου - Χρήστου Αυ-
λωνίτη, Σωκράτη Βαρδάκη, Γεώργιου Βαρεµένου, Χριστόφορου
Βερναρδάκη, Καλλιόπης Βέττα, Νικόλαου Βούτση, Χρήστου
Γιαννούλη, Αναστασίας (Νατάσας) Γκαρά, Ιωάννη Γκιόλα, Θεό-
δωρου Δρίτσα, Νικόλαου Ηγουµενίδη, Εµµανουήλ Θραψανιώτη,
Διονύσιου - Χαράλαµπου Καλαµατιανού, Ειρήνης (Νίνας) Κασι-
µάτη, Μάριου Κάτση, Χαρούλας (Χαράς) Καφαντάρη, Σπυρίδωνα
Λάππα, Κυριακής Μάλαµα, Χαράλαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη,
Κωνσταντίνου Μάρκου, Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου, Ιωάννη Μου-
ζάλα, Ιωάννη Μπαλάφα, Κωνσταντίνου Μπάρκα, Ιωάννη Μπουρ-
νού, Αθανασίου (Θάνου) Μωραΐτη, Μαρίας - Ελίζας (Μαριλίζας)
Ξενογιαννακοπούλου, Αθανάσιου (Σάκη) Παπαδόπουλου, Γεώρ-
γιου Παπαηλιού, Αικατερίνης Παπανάτσιου, Νικόλαου Παππά,
Θεοπίστης (Πέτης) Πέρκα, Παύλου Πολάκη, Παναγιούς (Γιώτας)
Πούλου, Ιωάννη Ραγκούση, Νεκτάριου Σαντορινιού, Ιωάννη Σα-
ρακιώτη, Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρλέτη, Ελισσάβετ (Μπέττυς)
Σκούφα, Νικόλαου Συρµαλένιου, Μερόπης Τζούφη, Αλέξανδρου
(Αλέκου) Τριανταφυλλίδη, Γεώργιου Τσίπρα, Σωκράτη Φάµελ-
λου, Νικόλαου Φίλη, Θεανούς Φωτίου, Δηµήτριου (Τάκη) Χαρί-
του, Αλέξανδρου (Αλέξη) Χαρίτση, Μιλτιάδη Χατζηγιαννάκη και
Ραλλίας Χρηστίδου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Κοµµατισµός και αναξιοκρατία στην επιλογή των στελεχών της
δηµόσιας διοίκησης».

Τον λόγο έχει για δέκα λεπτά ο πρώτος επερωτών Βουλευτής
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάδης.

Ορίστε, κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Καλό µήνα σε όλες και όλους!
Είναι και η µέρα τέτοια, κύριε Βορίδη, για να δούµε τι θα κα-

ταλάβουµε από αλήθειες και τι από ψέµατα!
Ήρθατε στην κυβέρνηση υποσχόµενοι την αξιοκρατία. Επί τρία

χρόνια έχετε επαναφέρει τις χειρότερες πρακτικές του κράτους
της Δεξιάς άλλων δεκαετιών. Ήρθατε στην κυβέρνηση υποσχό-
µενοι αριστεία. Επί τρία χρόνια διορίζετε σε επίλεκτες κρατικές
θέσεις µετριότητες του κοµµατικού σωλήνα και ανθρώπους µε
ψευδή βιογραφικά. Ήρθατε στην κυβέρνηση υποσχόµενοι χρη-
στή διαχείριση. Επί τρία χρόνια κυβερνάτε µε απευθείας αναθέ-
σεις, προµηθεύεστε υγειονοµικό υλικό από ιδιοκτήτες κρεοπω-
λείων και από εταιρείες που συστήνονται -όλως τυχαίως- την ίδια
µέρα της ανάθεσης. Ήρθατε στην κυβέρνηση υποσχόµενοι τε-
χνογνωσία και διαχειριστική επάρκεια. Επί τρία χρόνια πελαγώ-
νετε και παραλύετε µε την πρώτη βροχή και µε την πρώτη
χιονόπτωση. Ήρθατε στην κυβέρνηση υποσχόµενοι διαφάνεια.
Επί τρία χρόνια υπογράφετε συµβάσεις µε απόλυτη αδιαφάνεια.
Ήρθατε στην κυβέρνηση υποσχόµενοι επιτελικό κράτος. Έχετε
δηµιουργήσει το απόλυτο επιτελικό µπάχαλο, το χάος, σε κάθε
κρίση που διαχειρίζεστε. Ήρθατε στην κυβέρνηση υποσχόµενοι
δουλειές για όλους. Επί τρία χρόνια προσφέρετε γενναιόδωρα
δώρα στους λίγους και ισχυρούς και οδηγείτε τη συντριπτική
πλειοψηφία των πολιτών στην οικονοµική και κοινωνική εξα-
θλίωση και σε άλλα πολλά.

Επί τρία χρόνια είστε η επιτοµή της αναξιοκρατίας, του ρου-
σφετιού, της αδιαφάνειας, των αντικοινοβουλευτικών και αντιδη-
µοκρατικών πρακτικών. Τι να πρωτοθυµηθεί κανείς; Τη λίστα
Πέτσα; Την απροκάλυπτη προσπάθεια ελέγχου των ανεξάρτητων
αρχών; Τη διαρκή παράκαµψη του ΑΣΕΠ; Την εκτόξευση του
αριθµού και των αποδοχών των µετακλητών υπαλλήλων; Τους
µετακλητούς σε θέσεις ευθύνης; Τις προκλητικές αµοιβές των
«γαλάζιων» golden boys τη στιγµή που η κοινωνία στενάζει; Τους
διορισµούς, ακόµη και Υπουργών, µε ψευδή βιογραφικά;

Κύριε Βορίδη, θέλω να είµαι δίκαιος απέναντί σας. Αυτό το απί-

στευτο µπάχαλο δεν είναι αποκλειστικά δική σας ευθύνη. Αυτό
το αδειανό πουκάµισο του επιτελικού κράτους είναι έργο του κ.
Μητσοτάκη και του κ. Γεραπετρίτη. Καταλαβαίνω, επίσης, από
τη στάση σας στη Βουλή ότι µάλλον διαφωνείτε, για παράδειγµα,
µε τον νόµο του Χατζηδάκη για τον ΕΦΚΑ ή τις µεθοδεύσεις του
Αναπληρωτή σας κ. Πέτσα για τη χρηµατοδότηση των µέσων µα-
ζικής ενηµέρωσης και άλλα πολλά.

Όµως, κύριε Βορίδη, δεν είστε παρατηρητής. Δεν είστε τηλε-
σχολιαστής. Είστε Υπουργός Εσωτερικών και έχετε οριζόντια αρ-
µοδιότητα για τα θέµατα του ανθρώπινου δυναµικού του
δηµοσίου τοµέα. Διατηρείτε τη συγκεκριµένη αρµοδιότητα ή την
έχετε εκχωρήσει; Παίζετε κανέναν ρόλο ως Υπουργός Εσωτερι-
κών ή ο κάθε Υπουργός αυτοσχεδιάζει; Διότι η εντύπωση που
αποκοµίζω είναι ότι έχετε µετατραπεί σε τροχονόµο των ετερό-
κλητων συµφερόντων που κινούνται γύρω από τους συναδέλ-
φους σας Υπουργούς.

Θα ήθελα να πω και κάτι άλλο, κύριε Βορίδη. Εσείς τουλάχι-
στον έχετε µια συνέπεια. Σας το αναγνωρίζω. Είστε ένας συνε-
πής ακραίος δεξιός πολιτικός που απλά γεννηθήκατε σε λάθος
εποχή ή ίσως και σε λάθος χώρα. Αν είχατε πολιτευτεί, για πα-
ράδειγµα, τη δεκαετία του 1960, απόψεις όπως: «Να κάνουµε
ό,τι είναι δυνατόν για να µην ξανακυβερνήσει η Αριστερά» -εσείς
το έχετε πει- ή το: «Και ποιους να βάλουµε; Να βάλουµε τους ξέ-
νους», ίσως να είχαν µια µεγάλη απήχηση στο κοµµατικό ακρο-
ατήριο της εποχής.

Όµως, κύριε Βορίδη, ζούµε στο 2022 και η σύγχρονη εποχή
απαιτεί άλλες λογικές. Οι προκλήσεις και οι δυσκολίες των επο-
χών επιβάλλουν να πορευτούµε µε τους καλύτερους, όχι µε τον
κοµµατικό σωλήνα του κ. Μητσοτάκη που έταζε στους πάντες τα
πάντα και ικανοποιεί µόνο τους φίλους του, αλλά µε τους αξιό-
τερους και τους καταλληλότερους.

Προφανώς αυτό εσείς δεν το πιστεύετε, κύριε Βορίδη. Τότε,
όλες αυτές τις γενικές θεωρίες περί αριστείας και αξιοκρατίας
τι τις θέλετε; Γιατί εξαπατάτε τους πολίτες; Δεν λέτε µία κου-
βέντα στον κ. Γεραπετρίτη να σταµατήσει τις ποµπώδεις διαλέ-
ξεις περί αποκοµµατικοποίησης του κράτους, αφού δεν το
πιστεύετε και αφού πάντα αυτή ήταν η κουλτούρα της δεξιάς πα-
ράταξης στην Ελλάδα; Τα δικά τους παιδιά και µόνο τα δικά τους
παιδιά!

Κύριε Βορίδη, µε την επερώτηση που σας καταθέσαµε ζητάµε
συγκεκριµένες απαντήσεις. Υπάρχει πολιτική για το ανθρώπινο
δυναµικό του δηµοσίου τοµέα; Αν υπάρχει, είναι ενιαία; Αν υπάρ-
χει και είναι ενιαία, ποιος την ασκεί; Την ασκείτε εσείς; Την ασκεί
ο κ. Γεραπετρίτης; Την ασκεί το Μέγαρο Μαξίµου; Την ασκείτε
όλοι µαζί από κοινού; Αν την ασκείτε εσείς, γιατί ανέχεστε -που
είστε και καλός νοµικός- τόσο πρόδηλα αντισυνταγµατικές δια-
τάξεις, όπως αυτή του κ. Χατζηδάκη για τους προϊστάµενους του
ΕΦΚΑ; Αν την ασκείτε εσείς, γιατί ανέχεστε κάποιοι αρεστοί γε-
νικοί διευθυντές να παίρνουν 8.000 ευρώ τον µήνα, ενώ οι υπό-
λοιποι να παίρνουν 2.000 ευρώ; Αν την ασκείτε εσείς, γιατί δεν
αξιοποιείτε τους τετρακόσιους αποφοίτους του Τµήµατος Κοι-
νωνικής Πολιτικής της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης και
Αυτοδιοίκησης για τις θέσεις ευθύνης του ΕΦΚΑ; Γιατί ανέχεστε
να σπάει ο δηµοσιοϋπαλληλικός κώδικας και η διοικητική ιεραρ-
χία στο δηµόσιο για πρώτη φορά στα χρονικά;

Πώς θα µιλήσετε, κύριε Βορίδη, για αξιολόγηση και ανέλιξη;
Βλέπω ότι δίνετε και συνεντεύξεις σε εφηµερίδες. Ευθέως, κύριε
Βορίδη, συµφωνείτε µε τον νόµο Χατζηδάκη για τον ΕΦΚΑ; Έχει
τη δική σας σφραγίδα; Να τον λέµε και νόµο Βορίδη από αύριο; 

Γιατί δεν προχωράνε, κύριε Βορίδη, οι κρίσεις προϊσταµένων
στη δηµόσια διοίκηση; Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία του
ΑΣΕΠ µόνο τριάντα κρίσεις γενικών διευθυντών έχουν ολοκλη-
ρωθεί σε όλο τον δηµόσιο τοµέα στο διάστηµα της δικής σας
διακυβέρνησης. Δεν χρειάζεται να αναφερθώ σε διευθυντές και
τµηµατάρχες. Εκατοντάδες προϊστάµενοι όλων των οργανικών
µονάδων είναι τοποθετηµένοι µε απευθείας ανάθεση. Είστε ικα-
νοποιηµένος από αυτό, κύριε Υπουργέ; Είναι αυτό το κράτος που
ονειρεύεστε; 

Στο µεταξύ εξαγγείλατε και ριζική αλλαγή του συστήµατος επι-
λογής προϊσταµένων. Για πείτε µας, σας παρακαλώ, διαφωνείτε
µε τον νόµο του προκατόχου σας, του κ. Θεοδωρικάκου; Είναι
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κακός; Γιατί τον κρατάτε τόσον καιρό; Γιατί δεν εφαρµόζετε τον
νόµο για την επιλογή των διοικήσεων των νοµικών προσώπων του
δηµοσίου; Για ποιον λόγο συνεχίζετε να τοποθετείτε στις διοική-
σεις τους «γαλάζιους» κοµµατάρχες; Με αυτό το ανθρώπινο δυ-
ναµικό και αυτή την ηγεσία θα πάει µπροστά η χώρα; Και αυτός
είναι νόµος του κ. Θεοδωρικάκου και αφήσατε να εννοηθεί ότι
δεν θα εφαρµοστεί. 

Τελικά, κύριε Υπουργέ, υπάρχει κάποιος νόµος του κ. Θεοδω-
ρικάκου που να σας ικανοποιεί και να τον εφαρµόζετε; Ούτε ο
εκλογικός νόµος σάς αρέσει, κύριε Βορίδη, ούτε ο νόµος για την
ψήφο των αποδήµων, που φέρατε εδώ την αλλαγή και αποτύ-
χατε.

Θα µου πείτε ότι δεν χρειάζεται να πάω µέχρι τον κ. Θεοδωρι-
κάκο. Εδώ δεν εφαρµόζετε νόµους που ο ίδιος προωθήσατε. Δεν
εφαρµόζετε κατ’ ουσίαν τον νόµο για την τηλεργασία, ακόµα και
στη µεγάλη περίοδο έξαρσης της πανδηµίας.

Αλήθεια, αυτό το περίφηµο προεδρικό διάταγµα για τα προ-
σωπικά δεδοµένα τι γίνεται; Έχει εκδοθεί; Είναι 1η Απριλίου σή-
µερα. Έχετε δώσει συνεντεύξεις, όπου λέτε ότι θα είναι έτοιµο
στα τέλη Γενάρη, αρχές Φλεβάρη. Αυτός ο νόµος ψηφίστηκε τον
Ιούλιο του 2021. Πόσον καιρό χρειάζεστε για ένα προεδρικό διά-
ταγµα, κύριε Υπουργέ, εσείς, που είστε επιτελικός και γρήγορος;
Ένας χρόνος έχει περάσει σχεδόν. 

Κύριε Βορίδη, οι τραγικές πολιτικές σας, ο κοµµατισµός, οι
ρουσφετολογικές πρακτικές, οι ιδιωτικοποιήσεις και η απαξίωση
του κρατικού µηχανισµού και των δηµοσίων υπαλλήλων έχουν
οδηγήσει τον κρατικό µηχανισµό σε πλήρη διάλυση. Δεν το κα-
ταλαβαίνετε ότι δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση; Δεν
το καταλαβαίνετε ότι οι πολίτες πληρώνουν ήδη πολύ ακριβά τις
τραγικές επιλογές σας στις διοικήσεις των νοσοκοµείων; Δεν το
καταλαβαίνετε ότι συνιστούν απίστευτη πρόκληση τα 6,7 δισε-
κατοµµύρια απευθείας αναθέσεων και κλειστών διαγωνισµών
απέναντι σε µια κοινωνία που περνά δύσκολα; Δεν το καταλαβαί-
νετε ότι συνιστούν απίστευτη πρόκληση οι αµοιβές των «γαλά-
ζιων» golden boys στον ΕΦΚΑ, στη ΔΕΗ και αλλού; Δεν το
καταλαβαίνετε ότι συνιστά απίστευτη πρόκληση το κόστος των
µετακλητών, που φτάνει τα 280 εκατοµµύρια ευρώ σε επίπεδο
τετραετίας; Δεν το καταλαβαίνετε ότι συνιστά απίστευτη ύβρη
απέναντι στα καλύτερα µυαλά της χώρας που έχουν φύγει στο
εξωτερικό αυτό το όργιο αναξιοκρατίας, µε διορισµούς των fake
αρίστων, µε τα ανύπαρκτα πτυχία και τα ψευδή βιογραφικά;

Αν όλα αυτά δεν είναι δική σας πολιτική, σας καλώ να διαχω-
ρίσετε τη θέση σας από το σύστηµα Μαξίµου και να δώσετε ένα
τέρµα σε αυτό το όργιο αναξιοκρατίας, αδιαφάνειας και πελα-
τειασµού, που, αν δεν ανακοπεί, θα οδηγήσει τη χώρα σε νέα
χρεοκοπία.

Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς έχουµε τη µεγάλη ατυχία σε µια τέ-
τοια κρίση -που χρειάζεται ισχυρό κράτος, ισχυρές δηµόσιες
υποδοµές, διαφάνεια, ενίσχυση του κράτους πρόνοιας- να
έχουµε µια χρεοκοπηµένη ιδεολογικά Κυβέρνηση, που πίστευε
και πιστεύει ότι τα πάντα τα ρυθµίζουν οι αγορές, που πίστευε
και πιστεύει ότι τα πάντα πρέπει να πουληθούν και να ιδιωτικο-
ποιηθούν, που πίστευε και πιστεύει ότι το κράτος δεν είναι για
να υπηρετεί κοινωνικούς σκοπούς και κοινωνικές ανάγκες, αλλά
είναι ένα φέουδο της εκάστοτε εξουσίας, για να διορίζει τον απο-
τυχηµένο κοµµατικό στρατό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Ξενογιαννακοπούλου, Βουλευτής Β1’
Βορείου Τοµέα Αθηνών, για πέντε λεπτά.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αµέσως µετά τις εκλογές του
2019 έγινε σαφής η πολιτική κατεύθυνση της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη όσον αφορά το κράτος και τη δηµόσια διοίκηση. Πρώτο
σχέδιο νόµου το επιτελικό κράτος. Από εκεί ξεκινά όλη αυτή η
εφαρµογή µιας πολιτικής εκστρατείας, η οποία έχει συγκεκριµέ-
νους στόχους: κοµµατικοποίηση της δηµόσιας διοίκησης, ανά-
πτυξη ξανά πελατειακών σχέσεων, κάτι το οποίο εξάλλου είναι

και καθαρή προτεραιότητα κάθε δεξιάς Κυβέρνησης, αδιαφά-
νεια, διασπάθιση του δηµόσιου χρήµατος, µέσα από τη σωρεία
µάλιστα των αναθέσεων που είδαµε και την περίοδο της πανδη-
µίας να έχουν φτάσει τα 7 δισ., και ξανά µία λογική διαχωρισµού
όσον αφορά τους δηµοσίους υπαλλήλους, απαξίωσης και συνε-
χούς στελέχωσης µε µετακλητούς, συµβασιούχους και «δικά µας
παιδιά».

Αυτή είναι η αντίληψη, µια αντίληψη βαθιά ιδεολογική, συντη-
ρητική και αυταρχική, νεοφιλελεύθερη ως προς τη συρρίκνωση
του κράτους, ως προς τη συρρίκνωση και την υπονόµευση του
κοινωνικού κράτους και φυσικά τη συνεχή ιδιωτικοποίησή του
µέσα από την είσοδο ιδιωτών, την «εργολαβοποίηση» της εργα-
σίας και φυσικά την ιδιωτικοποίηση και µέσα από τη συνεχή δυ-
νατότητα σε κρατικοδίαιτους επιχειρηµατίες, φιλικούς προς την
Κυβέρνηση, να έρχονται και να αποµυζούν το δηµόσιο εις βάρος
του ελληνικού λαού και του δηµοσίου συµφέροντος.

Φυσικά δεν µας εκπλήσσει. Εξάλλου ο ίδιος ο Πρωθυπουργός,
ο κ. Μητσοτάκης, ως Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης της
κυβέρνησης Σαµαρά να θυµηθούµε ότι ήταν ο Υπουργός Δηµό-
σιας Διοίκησης ο οποίος έκανε τις τρεις χιλιάδες απολύσεις, ήταν
ο Υπουργός εκείνος ο οποίος επέβαλε τη διαθεσιµότητα στο δη-
µόσιο, ήταν ο Υπουργός εκείνος ο οποίος µε µία υπογραφή µέσα
σε µία νύχτα, λίγο πριν από τις εκλογές, καθαίρεσε όλους τους
προϊσταµένους, γενικούς διευθυντές και µε µία υπογραφή όρισε
τους αρεστούς γενικούς διευθυντές στα Υπουργεία. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα.

Κι όταν η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε το 2015, βρήκε µια
δηµόσια διοίκηση διαλυµένη, αποστελεχωµένη, και λόγω των
µνηµονίων και της απουσίας προσλήψεων, αλλά και στη λογική
του φόβου, της απαξίωσης και µπόρεσε µέσα σε πολύ δύσκολες
συνθήκες -και όλοι ξέρουµε πώς ήταν, ειδικά και το πρώτο εξά-
µηνο- να αναστρέψει αυτή την αντίληψη. Μπόρεσε -και εδώ δεί-
χνει ότι όταν υπάρχει πολιτική βούληση, ακόµα και σε δύσκολη
µνηµονιακή περίοδο, υπήρχε η δυνατότητα άσκησης µιας άλλης
πολιτικής- να επαναπροσλάβει τους απολυµένους, να καταργή-
σει την ντροπιαστική διαθεσιµότητα, να δηµιουργήσει ξανά ένα
κλίµα εµπιστοσύνης και ασφάλειας στους δηµόσιους λειτουρ-
γούς, για να µπορούν ακριβώς να εκτελούν τα καθήκοντά τους
προς όφελος του δηµοσίου συµφέροντος και του ελληνικού
λαού. 

Και µάλιστα µε τον ν.4369 του 2016 -είναι εδώ και ο συνάδελ-
φος Χριστόφορος Βερναρδάκης, που ήταν και Υπουργός τότε-
εισήγαγε συγκεκριµένες λογικές και διαδικασίες αξιοκρατίας,
κρίσεων, δηµοκρατικές λογικές αξιολόγησης της δηµόσιας διοί-
κησης και πολλές από αυτές µπορέσαµε και τις υλοποιήσαµε και
τις δροµολογήσαµε.

Βέβαια κάνοντας µία σύγκριση, κύριε Υπουργέ, τα στοιχεία
είναι αµείλικτα -και αναφέρθηκε πριν κι ο εισηγητής µας, ο πρώ-
τος οµιλών, ο συνάδελφος Κώστας Ζαχαριάδης- και συντριπτικά
και αναδεικνύουν ακριβώς τη δική σας πολιτική και τη διαφορά
µε την πολιτική που άσκησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Να ξεκινήσουµε από τις κρίσεις των προϊσταµένων, που είναι
το βασικό σηµείο, που πάντα οι δεξιές κυβερνήσεις και τώρα,
κύριε Βορίδη, και η Κυβέρνηση Μητσοτάκη επεµβαίνει µε τρόπο
αναξιοκρατικό, αντιδηµοκρατικό, για να επιβάλει τους αρεστούς.
Τα στοιχεία, λοιπόν, είναι ότι την περίοδο της διακυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ δροµολογήθηκαν αξιοκρατικές κρίσεις προϊσταµένων -
µετά από δέκα χρόνια κρίσης στη δηµόσια διοίκηση-, µε Πρό-
εδρο από το ΑΣΕΠ, µε παρουσία του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους. Μπορέσαµε να ολοκληρώσουµε ενενήντα κρίσεις προ-
ϊσταµένων, γενικών διευθυντών και εκατόν πενήντα κρίσεις διευ-
θυντών.

Σε αυτά τα τρία χρόνια, όπως σας είπε και ο Κώστας Ζαχαριά-
δης,…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα πάρω και τη δευτερολογία µου, κυρία Πρόεδρε.
…µόλις τριάντα θέσεις έχουν γίνει µε κρίσεις, που στην πραγ-

µατικότητα δεν εφαρµόζετε καν τη δική σας νοµοθεσία. Κάθε
Υπουργός έχει τον δικό του τρόπο µε τον οποίο επιβάλλει τους
προϊσταµένους. Εσείς ο ίδιος, πριν από µερικές µέρες, κάνατε
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και αλλαγές µε τη δοµηµένη συνέντευξη, που στην ουσία είναι
ένας κόφτης για την αντικειµενικότητα των κριτηρίων στην επι-
λογή. 

Και, βέβαια, έχουµε την επιτοµή φυσικά του πελατειακού κοµ-
µατικού κράτους, µε τον περίφηµο νόµο Χατζηδάκη, που δεν έχει
προηγούµενο. Πρόκειται για έναν κατάφωρα αντισυνταγµατικό
νόµο, που παραβιάζει ωµά το άρθρο 103 του Συντάγµατος -
επειδή είστε και ένας έµπειρος νοµικός- και έρχεται και ανοίγει
διακόσιες πενήντα έξι θέσεις της δηµόσιας διοίκησης -που, σύµ-
φωνα µε το Σύνταγµα, οφείλουν να είναι αµερόληπτοι οι δηµό-
σιοι υπάλληλοι- σε µετακλητούς ιδιώτες. Ένα πελατειακό δίκτυο
σε όλη την Ελλάδα, δηλαδή, γενικών διευθυντών και διευθυντών
του ΕΦΚΑ, µε απολαβές-πρόκληση µάλιστα για την περίοδο που
ζούµε, των οκτώ χιλιάδων ευρώ και των τεσσάρων χιλιάδων
ευρώ. 

Τα ίδια και όσον αφορά τους µετακλητούς. Θυµάµαι εσάς ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο και τους Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας να ωρύεστε στα έδρανα για τους µετακλητούς και για
τους συµβασιούχους την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ. Ποιο είναι το απο-
τέλεσµα; Είναι οι µετακλητοί την περίοδο της διακυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας να έχουν κατά πολύ ξεπεράσει τις τρεις χι-
λιάδες. 

Μιλάµε για µία αύξηση των αποδοχών των µετακλητών κατά
70%, µε µείωση όµως κατακόρυφα των προσόντων των µετακλη-
τών, ήδη από το πρώτο σχέδιο νόµου του περίφηµου επιτελικού
κράτους. Το κόστος, κύριε Βορίδη; Κοστίζουν 70 εκατοµµύρια
ευρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µετακλητοί της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη κάθε χρόνο στον κρατικό προϋπολογισµό, στο
δηµόσιο συµφέρον και στον ελληνικό λαό. 

Να πάµε στους συµβασιούχους; Και τι δεν ακούγαµε για τους
συµβασιούχους. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ κατοχύρωσε, µόλις
βγήκαµε από τα µνηµόνια, τον κανόνα ένα προς ένα. Είχαµε δρο-
µολογήσει και τις δεκαπέντε χιλιάδες προσλήψεις στην παιδεία
και είναι εδώ ο συνάδελφος Παύλος Πολάκης που µαζί µε τον
Ανδρέα τον Ξανθό είχαµε δροµολογήσει τότε δέκα χιλιάδες µό-
νιµες προσλήψεις στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Όλα αυτά παγώσανε, γιατί ο κ. Μητσοτάκης µάς είπε: «Δεν
θέλω το ένα προς ένα», που µας είπε προεκλογικά, «θέλω ένα
προς πέντε». Να µη σταθεί όρθια η δηµόσια διοίκηση, αλλά ιδιω-
τικοποίηση, «ηµέτεροι» και µετακλητοί. Αυτή είναι η λογική και
«εργολαβοποίηση», που πάλι φυσικά υπάρχουν πελατειακές σχέ-
σεις από πίσω. 

Εµείς, όµως, τι κάναµε; Προσπαθήσαµε -και το πετύχαµε σε
µεγάλο βαθµό, όσο προλάβαµε- να κάνουµε αορίστου χρόνου
µια σειρά από σχέσεις εργασίας που ήταν σχέσεις συµβασιού-
χων. Μπορέσαµε και φέραµε µια µεγάλη προκήρυξη για την κα-
θαριότητα στους δήµους, όπου εννέα χιλιάδες εργαζόµενοι
απέκτησαν µόνιµη σχέση µε την τοπική αυτοδιοίκηση στον τοµέα
της καθαριότητας, τρεις χιλιάδες διακόσιοι πυροσβέστες, τεσ-
σερισήµισι χιλιάδες στην ειδική αγωγή -το µόνο, κύριε Βορίδη,
που η δική σας Κυβέρνηση προχώρησε-, όπως επίσης δροµολο-
γήσαµε και τη «Βοήθεια στο Σπίτι» σε αυτή τη λογική. 

Ποια είναι όµως η πραγµατικότητα όσον αφορά τους συµβα-
σιούχους; Ότι το 2019, όταν έφυγε ο ΣΥΡΙΖΑ από την κυβέρνηση,
οι συµβασιούχοι στο δηµόσιο αντιστοιχούσαν στο 16% των µονί-
µων υπαλλήλων του δηµοσίου. Ποια είναι τα νούµερα σήµερα;
Το 25% είναι συµβασιούχοι σε αναλογία µε τους µόνιµους δηµο-
σίους υπαλλήλους, σε µία περίοδο που έχετε τη δυνατότητα,
αλλά δεν έχετε τη βούληση, να προσλάβετε µόνιµους υπαλλή-
λους. Αντίθετα, όπως κάνατε και µε τον ΕΦΚΑ και µε το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, σε όλα αυτά ξεκινάτε µε µια λογική ιδιωτικοποί-
ησης και εισόδου συνεχώς µετακλητών στη δηµόσια διοίκηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη είναι µια Κυβέρνηση που θεωρεί ότι η δηµόσια διοί-
κηση είναι φέουδο. Δεν έρχεται να επενδύσει σε µια δηµόσια δι-
οίκηση που µπορεί να βοηθήσει τη χώρα να ανακάµψει, να έχει
ένα ισχυρό κοινωνικό κράτος, να αξιοποιήσει το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, αλλά, αντίθετα, είναι µια Κυβέρνηση που στοχεύει στη συ-
νεχή ιδιωτικοποίηση της δηµόσιας διοίκησης, στην
κοµµατικοποίηση και στις πελατειακές σχέσεις. 

Η µόνη λύση σήµερα είναι η πολιτική και κοινωνική αλλαγή της

χώρας, που θα µπορέσει να στηρίξει µια δηµόσια διοίκηση προς
όφελος της ανάπτυξης, της κοινωνικής πλειοψηφίας και της
χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Βερναρδάκης, Βουλευτής Α’ Αθηνών, από
τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για πέντε λεπτά.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από αυτό που είπε ο εισηγητής µας κ. Κώστας

Ζαχαριάδης. Είναι άδικο να βρίσκεται µόνο ο συγκεκριµένος
Υπουργός σήµερα εδώ, «απολογούµενος», εντός εισαγωγικών. 

Κεντρικός νους αυτής της διάλυσης των νόµιµων διαδικασιών
και των εγγυήσεων του δηµόσιου τοµέα είναι το επιτελικό κράτος
του κ. Γεραπετρίτη και είναι απορίας άξιο πώς ο κ. Γεραπετρίτης
δεν έχει έρθει να απολογηθεί µία φορά στη Βουλή για όλο αυτό
το συνονθύλευµα διαδικασιών που έχει δηµιουργηθεί στον δη-
µόσιο τοµέα. Το Υπουργείο Εσωτερικών ακολουθεί. 

Τι συνέβη µετά την ηµέρα των εκλογών του 2019, την ηµέρα
της ορκωµοσίας της Κυβέρνησης; Διαλύθηκε στο κεντρικό διοι-
κητικό σύστηµα της Κυβέρνησης, του κεντρικού µηχανισµού, ο
οργανισµός, το πλαίσιο λειτουργίας το οποίο καθόριζε τους κα-
νόνες λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης. Καταργήθηκε το
Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ανασυγκρότησης, και
όπως αλλιώς υπήρχε, και υπήχθη στο Υπουργείο Εσωτερικών.

Τι έκανε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη µέχρι σήµερα; Τρία βασικά
πράγµατα, γενικά:

Κατάργησε κάθε σύστηµα ολοκληρωµένης και ενιαίας διοίκη-
σης. Η δηµόσια διοίκηση ξαναγύρισε σε εποχές πριν από τη δε-
καετία του 1980 ακόµα, όταν το κάθε Υπουργείο και ο κάθε
Υπουργός ακολουθούσε δικούς του κανόνες για την επιλογή στε-
λεχών και τις εσωτερικές του διαδικασίες. 

Σήµερα αυτό έχει επεκταθεί ακόµη και στο εσωτερικό του
κάθε Υπουργείου. Υπηρεσίες, διευθύνσεις, εποπτευόµενα νοµικά
πρόσωπα ακολουθούν διαφορετικές διαδικασίες επιλογής διευ-
θύνσεων, επιλογής διευθυντών, ερµηνείας εγκυκλίων, νόµων,
διαδικασιών. Το Υπουργείο Πολιτισµού εδώ είναι παράδειγµα
προκλητικής κακοδιοίκησης. 

Δεύτερον: Ρευστοποίησε τους κανόνες και τις εγγυήσεις δια-
φάνειας, µε αποκορύφωµα τη γενίκευση των απευθείας αναθέ-
σεων στο δηµόσιο, που έχουν ξεπεράσει κάθε ιστορικό
προηγούµενο. Υποβάθµισε κάθε θεσµικό εγγυητή ουδετερότη-
τας, όπως είναι η διαχείριση του ορισµού των διοικήσεων στις
ανεξάρτητες συνταγµατικές αρχές αλλά και στις διοικητικές
αρχές, η υποβάθµιση του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης
και του στελεχιακού δυναµικού που παράγει. 

Τρίτον και κυριότερο, µην το ξεχνάµε: Από την πρώτη ηµέρα
συγκρότησης του επιτελικού κράτους, κατάργησε τη νοµοθεσία
περί σύγκρουσης συµφερόντων και «περιστρεφόµενων θυρών»
µεταξύ δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Έτσι σήµερα η δηµόσια
διοίκηση έχει επιστρέψει στην εποχή του «Μαυρογιαλούρου»,
αλλά ο σύγχρονος «Μαυρογιαλούρος» είναι ένας γιάπης, που
διαχειρίζεται κατά το δοκούν τεράστια ποσά και έχει και πολύ µε-
γάλο κυνισµό, σε αντίθεση µε εκείνον τον κινηµατογραφικό, γρα-
φικό ήρωα. 

Η αναξιοκρατία και ο κοµµατισµός είναι η «κορυφή του παγό-
βουνου». Θα έλεγα ότι είναι τα εργαλεία µε τα οποία επιδιώκεται
µια βίαιη επίθεση στην έννοια του δηµοσίου συµφέροντος και
στον ρόλο της δηµόσιας διοίκησης ως εγγυητή. Η πραγµατική
πολιτική είναι η ρευστοποίηση του δηµοσίου µέσω συνεχών και
επάλληλων πολιτικών ιδιωτικοποίησης ή -ακόµη πιο προχωρη-
µένα- ιδιοποίησης του κράτους. 

Όλη αυτή η στρατηγική έχει µια δοµή, έχει µια «πυραµίδα». 
Πρώτον: Μετακλητοί, ειπώθηκε και προηγουµένως, δηλαδή

µια παράλληλη διοίκηση εκτός δηµοσιοϋπαλληλικού δικαίου. 
Δεύτερον και πρωτοφανές: Προώθηση ιδιωτών σε ανώτερες

διευθυντικές θέσεις του δηµοσίου. Έχουµε εδώ την περίπτωση
ενός ολόκληρου Υπουργείου το οποίο λειτουργεί ως υβρίδιο
ιδιωτικής εταιρείας -να το πω έτσι-,το Υπουργείο Μετανάστευσης
και Ασύλου, και βεβαίως τον ΕΦΚΑ, που εξελίσσεται σε ένα
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ακραίο παράδειγµα ηµι-ιδιωτικού οργανισµού. 
Και το τρίτο: Ανάθεση δεσµίδων αρµοδιοτήτων του δηµοσίου

σε ιδιώτες. Το ΕΦΚΑ είναι χαρακτηριστικό παράδειγµα, αλλά
υπάρχουν και πάρα πολλά άλλα, αλλά προφανώς και συρρί-
κνωση του εύρους αρµοδιοτήτων δηµόσιας εξουσίας. Εδώ θα
µπορούσαµε να πούµε πολλά πράγµατα και παραδείγµατα, δεν
µας παίρνει ο χρόνος. Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα ήταν η
Εθνική Αρχή Λιµένων µέσα στην πανδηµία και η αλλαγή του χα-
ρακτήρα της. 

Ο πολιτικός στόχος είναι ένα είδος ιδιωτικοποίησης ή πιο συγ-
κεκριµένα µια σύµφυσης του ιδιωτικού τοµέα µε τις λειτουργίες
του κράτους µέσω της στελέχωσης των δηµοσίων υπηρεσιών,
αρχικά στο ανώτερο επίπεδο της δηµοσιοϋπαλληλίας. Η εισροή
ιδιωτών στελεχών στο δηµόσιο συνεπάγεται ένα ιδιότυπο καθε-
στώς εξαιρέσεων από τις συνταγµατικές αρχές και το δηµοσιοϋ-
παλληλικό δίκαιο, µε τη µη τήρηση του συστήµατος επιλογής
που επιβάλλει ο δηµοσιοϋπαλληλικός κώδικας, την παράκαµψη
του ΑΣΕΠ, τις µισθολογικές ανισότητες, την έκπτωση ή και την
κατάπτωση του µορφωτικού και διοικητικού κεφαλαίου του αν-
θρώπινου δυναµικού. 

Μετά από όλα αυτά γιατί µιλάµε για τα διάφορα ιδεολογήµατα,
διαφάνεια, αξιοκρατία, πολιτική ανθρώπινου δυναµικού στη δη-
µόσια διοίκηση, όταν η κεντρική στρατηγική είναι η συρρίκνωση
του δηµοσίου συµφέροντος, εποµένως η συρρίκνωση της δηµό-
σιας διοίκησης; Και βεβαίως, ποια συζήτηση για αυξήσεις µι-
σθών, προσλήψεις, εργασιακές σχέσεις, οι οποίες συνεχώς
ρευστοποιούνται σε ένα πλήθος ειδικών σχέσεων εργασιακών,
σε ένα περιβάλλον διάλυσης του δηµόσιου τοµέα και της διοίκη-
σης;

Ευτυχώς οι µέρες της Κυβέρνησης αυτής τελειώνουν και η δη-
µόσια διοίκηση θα επιστρέψει σε µια κανονικότητα που την αξίζει
και που πρέπει να υποστηριχθεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χατζηγιαννάκης, Βουλευτής Ευβοίας.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η αλήθεια είναι

ότι µιλώντας για το επιτελικό κράτος της Νέας Δηµοκρατίας δεν
ξέρουµε από πού να αρχίσουµε και πού να τελειώσουµε. Δεν µας
φτάνει όχι το πεντάλεπτο της πρωτολογίας και το τρίλεπτο της
δευτερολογίας, µπορούµε να µιλάµε για µέρες, µόνο για να απα-
ριθµήσουµε τις µεγάλες τοµές που έχετε κάνει στη δηµόσια δι-
οίκηση και τον τρόπο µε τον οποίο έχετε αποφασίσει να
ασκήσετε την εξουσία και να διανείµετε τα κονδύλια αυτής της
χώρας.

Από πού να ξεκινήσουµε; Να ξεκινήσουµε από τις απευθείας
αναθέσεις, που µόνο την τελευταία διετία -και µιλάω για το 2020-
2021, γιατί δεν έχουµε τα στοιχεία ακόµα του 2022- έχουν φτάσει
τα 7 δισεκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων οι απευθείας αναθέ-
σεις µε τον νόµιµο τρόπο, δηλαδή µέχρι τις 30.000 ή 60.000 που
ορίζει το θεσµικό πλαίσιο, είναι µόνο 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ;
Η πλειοψηφία των αναθέσεων αυτών έγιναν δήθεν για την αντι-
µετώπιση της πανδηµίας. Στην πραγµατικότητα από τα στοιχεία
που µπορεί κάποιος να συλλέξει -οποιοσδήποτε µπει στη σελίδα
της αρµόδιας αρχής, του ΕΣΗΔΗΣ- βλέπει ότι µόνο 500 εκατοµ-
µύρια αφορούν στην αντιµετώπιση της πανδηµίας.

Άρα µιλάµε για 4 δισεκατοµµύρια ευρώ την τελευταία διετία
που έχουν γίνει µε διαδικασίες κατά παρέκκλιση του θεσµικού
πλαισίου µε το άρθρο 32 ή µε όλα αυτά που ορίζουν µε τις κλει-
στές προσφορές, στις οποίες προφανώς δεν γίνονται εκπτώσεις,
προφανώς δεν γίνεται έλεγχος -αυτός που πρέπει τουλάχιστον
ο έλεγχος- και κανονίζουν οι αναθέτουσες αρχές ποιος είναι ο
προτιµότερος για να ανατεθούν.

Καταφέρατε ακόµα και χρηµατοδοτήσεις που δόθηκαν για την
αντιµετώπιση των συνεπειών φυσικών καταστροφών στη Θεσσα-
λία, στα Ιόνια νησιά, στη Στερεά Ελλάδα, σε πάρα πολλές περι-
φέρειες και γαλάζιοι περιφερειάρχες και γαλάζιοι δήµαρχοι να
τα διαχειριστείτε µε τέτοιον τρόπο που ενώ έπρεπε να γίνουν βα-
σικά έργα υποδοµής για να αντιµετωπιστούν αυτές οι καταστρο-

φές -που συνέβησαν, αλλά και που θα αποφευχθούν στο µέλλον
παρόµοιες καταστροφές-, ένα πολύ µεγάλο µέρος από αυτές να
δοθούν µε αδιαφανείς τρόπους. Υπάρχει πλήθος καταγγελιών
από αντιπολιτεύσεις µέσα στους δήµους και στις περιφέρειες
για εξωραϊσµούς, για πεζοδρόµια, για πλατείες, πράγµατα τε-
λείως άσχετα από τις φυσικές καταστροφές για τις οποίες δό-
θηκαν τα κονδύλια αυτά.

Δεν συζητάµε για το πού έχουν κατευθυνθεί η πλειοψηφία
όλων των αναθέσεων, των µεγάλων τουλάχιστον, ακόµα και στις
φυσικές καταστροφές.

Και δεν συζητάµε και για τον τρόπο τον οποίον έχετε κατευ-
θύνει το Ταµείο Ανάκαµψης και όλα τα κονδύλια που περιγρά-
φονται εκεί πέρα, σε ποιους οµίλους πηγαίνουν, πώς θα
διανεµηθούν και τελικά τι δεν θα φτάσει δυστυχώς στον Έλληνα
φορολογούµενο, στο µεσαίο επιχειρηµατία, στον αγρότη και σε
όλους αυτούς που έχουν ανάγκη και έχει ανάγκη η χώρα για να
ανακάµψει από τη µεγάλη κρίση στην οποία έχουµε µπει τα τρία
τελευταία χρόνια.

Να πάρουµε τις προσλήψεις τις αναγκαίες που έπρεπε να κά-
νετε στους ΟΤΑ και σας το ζητάει η ΚΕΔΕ και η ένωση περιφε-
ρειών και δεν µπορούν να λειτουργήσουν; Στις πολεοδοµίες, στις
οποίες δίνετε συνεχείς παρατάσεις επειδή τις έχετε αφήσει γυ-
µνές και δεν µπορούν, όχι αναπτυξιακή λογική να εφαρµόσουν,
αλλά ούτε µια άδεια οικοδοµής ούτε στις κατεστραµµένες πε-
ριοχές της Εύβοιας και της υπόλοιπης Ελλάδας που πρέπει να
βγουν τώρα τα πρωτόκολλα για να µπορέσουν οι άνθρωποι να
φτιάξουν τα κατεστραµµένα σπίτια τους, οι πολεοδοµίες πλέον
είναι τόσο αποψιλωµένες έως µηδενικές που δεν µπορούν να δο-
θούν οι άδειες αυτές, όχι για αναπτυξιακή λογική. Εκεί, µάλλον,
πρέπει να γελάσουµε. Εκεί, λοιπόν, στους ΟΤΑ δεν έχετε προβεί
στις αναγκαίες προσλήψεις. Τι επιλέξατε όµως; Επιλέξατε να
φτιάξετε αναπτυξιακούς οργανισµούς, παραµάγαζα από δίπλα,
για να αντικαταστήσετε ή να υποκαταστήσετε το απαραίτητο
προσωπικό το οποίο έχουν ανάγκη οι υπηρεσίες. Φυσικά ήρθε
το Ελεγκτικό Συνέδριο, γιατί η αριστεία σας ξεπερνάει και τη
συνταγµατικότητα αυτού του θεσµικού µας πλαισίου, ήρθε το
ελεγκτικό συνέδριο, όπως είχε έρθει και το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας -θα σας τα πω στην δευτερολογία, τα γνωρίζετε ούτως
ή άλλως πάρα πολύ καλά- και σας είπε ότι αυτό που κάνετε υπερ-
βαίνει τα όρια του Συντάγµατος, είναι αντισυνταγµατικό και σας
αναγκάζει -και δυστυχώς όµως έχετε βάλει όλη την αυτοδιοίκηση
σε µια τέτοια διαδικασία εδώ και δύο χρόνια να προσπαθεί να
φτιάξει οργανισµούς για να καλύψει, γιατί αυτό της έλεγαν οι
εκλεκτοί του Υπουργείου Εσωτερικών -µε την προηγούµενη δι-
οίκηση, για να είµαι δίκαιος- αυτό τους έλεγαν και βάλατε σε µία
τέτοια διαδικασία τους δήµους να προσπαθούν να φτιάξουν ορ-
γανισµούς-παραµάγαζα και τελικά να ακυρώνονται από το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο και η αριστεία σας να αποδεικνύεται άλλη µία,
δυστυχώς, επικοινωνιακή φράση την οποία έχετε παντού δηµι-
ουργήσει.

Η πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι έχετε αποτύχει σε
όλα τα µέτωπα. Στη δυσκολότερη συγκυρία που αντιµετωπίζει η
χώρα µας τής έλαχε να έχει τη χειρότερη κυβέρνηση. Ευτυχώς
τελειώνει ο χρόνος της, γιατί τελειώνει και η υποµονή του ελλη-
νικού λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε. 
Και τον λόγο τώρα έχει ο κ. Πολάκης, Βουλευτής Χανίων.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, θα πάρω και

τον χρόνο της δευτερολογίας µου.
Κύριε Υπουργέ, από πού να το πρωτοπιάσουµε; Από πού να

το πρωτοπιάσουµε το κράτος-ΙΧ που έχετε φτιάξει εδώ και δυό-
µισι χρόνια. Βγήκατε στην Κυβέρνηση και µιλάγατε για αξιοκρα-
τία και αριστεία. 

Σωστά, κύριε Θεοχάρη µου;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σωστά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Βγήκε ο κ. Βορίδης και είπε: «θα πά-

ρουµε όλα τα θεσµικά µέτρα για να µην επιστρέψει η Αριστερά
στην κυβέρνηση». Σωστά; Αυτό είναι το επιτελικό σας κράτος.
Αυτό είναι το επιτελικό κράτος του συντάξαντα Γεραπετρίτη, συ-
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νοµιλητή Φουρθιώτη -για να µην ξεχνιόµαστε.
Λοιπόν, πάµε µε στοιχεία να τα πάρουµε ένα - ένα, γιατί ο κ.

Βορίδης έζησε αυτά τα δύο χρόνια το παιδικό του όνειρο, αυτό
που οραµατιζόταν έξω από τη νοµική µε κάτι τσεκούρια στα
χέρια.

Λοιπόν, κύριε Βορίδη, ο αριθµός των µετακλητών που είχε ο
ΣΥΡΙΖΑ στο πικ, πόσο ήταν; Δύο χιλιάδες εξακόσιοι πενήντα.
Εσείς, πόσους έχετε σήµερα; Το απόλυτο ρεκόρ όλης της Με-
ταπολίτευσης: τρεις χιλιάδες εκατόν ογδόντα τέσσερις. Πόσα
λεφτά κόστιζαν οι µετακλητοί του ΣΥΡΙΖΑ, που ούρλιαζε εδώ ο
Υπουργός νανογιλέκων και υπανάπτυξης, ο κ. Γεωργιάδης; Πόσο
κόστιζαν τον χρόνο; Σκάρτα 30 εκατοµµύρια ευρώ. Πόσο κοστί-
ζουν οι δικοί σας; 70 συν εκατοµµύρια ευρώ. Η Προεδρία της κυ-
βερνήσεως επί ΣΥΡΙΖΑ που υπαγόταν απευθείας στον
πρωθυπουργό πόσο κόστιζε στον Τσίπρα; 4.900.000 ευρώ. Πόσα
κοστίζει η αντίστοιχη σηµερινή του Μητσοτάκη; 16,5 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Η Προεδρία της Κυβέρνησης κοστίζει 34 εκατοµµύρια
σήµερα. 

Αυτό είναι. Έχετε φτιάξει ένα παρακράτος Μητσοτάκη στο
Μαξίµου για να ελέγχετε, µε τοπικούς τοποτηρητές σε κάθε
Υπουργείο, τη ροή του χρήµατος των απευθείας αναθέσεων και
των κλειστών διαγωνισµών. Αυτό είναι το επιτελικό σας κράτος
µε µία κουβέντα.

Πάµε παρακάτω: Μετακλητούς σε θέσεις ευθύνης;
Πώς τον έλεγαν αυτόν στο Υπουργείου Μετανάστευσης, αυτόν

που τον είχε παλιά ο Σαµαράς για να φτιάξει την «παραλία Α.Ε.»
και που τον πήρε ο Μηταράκης, µετακλητό, και τον έβαλε διευ-
θυντή της τεχνικής υπηρεσίας ο οποίος υπέγραψε και έργο
απευθείας ανάθεση 4,5 εκατοµµύρια ευρώ δύο µέρες πριν ανα-
λάβει; Τόσο πολύ βιαζόταν το παιδί. Δύο µέρες πριν βγει το ΦΕΚ
του διορισµού του είχε υπογράψει 4,5 εκατοµµύρια ευρώ απευ-
θείας ανάθεση. Αλλά µου ξεφεύγει το όνοµα αυτή τη στιγµή.

Να µιλήσουµε για τον νόµο του ΕΦΚΑ των golden boys του Χα-
τζηδάκη, µε τους µισθούς τα οκταχίλιαρα, τα πεντοχίλιαρα κ.λπ.,
οι οποίοι θα πάνε να κάτσουν φυτευτοί στον µηχανισµό του δη-
µοσίου που υπάρχει εκεί; Την ίδια στιγµή που διώξατε επτακόσι-
ους νέους επιστήµονες που έβγαζαν είκοσι πέντε χιλιάδες
συντάξεις το µήνα, που ήταν από το πρόγραµµα που επιδοτούν-
ταν από την Ευρωπαϊκή Ένωση µε πλήρεις αµοιβές και τους
οποίους απολύσατε; Γιατί δεν πρόλαβε η πανδηµία και θέλατε
να τους διώξετε για να υπονοµεύσετε και τον ΕΦΚΑ.

Πάω λίγο στις διοικήσεις. Κύριε Βορίδη, ο ν.4735 είναι ψηφι-
σµένος από 12 Δεκεµβρίου του 2020. Αφού αλλάξατε πρώτα
όλες τις διοικήσεις, ορίσατε από συνταξιούχους τύπου Πατέρας,
κάτι απόστρατους αστυνοµικούς, κάτι γυναίκες δηµοσιογράφοι,
την Μπαλαούρα από εδώ, κάτι άσχετους, πανάσχετους στα νο-
σοκοµεία δεξιά και αριστερά, φέρατε και νόµο για την αξιοκρα-
τική επιλογή των στελεχών της δηµόσιας διοίκησης. Και ενάµιση
χρόνο τώρα, τον δικό σας νόµο -και εσείς, κύριε Βορίδη, που εί-
πατε ότι είναι ανεφάρµοστος- τον έχετε βάλει στον πάγο. Και τι
κάνετε τώρα; Το τελευταίο κατόρθωµα του Πλεύρη. Διορίζει ενώ
ισχύει ο νόµος. Βρήκαµε τώρα άλλο κόλπο. Ορίζεται προσωρινός
διοικητής, λέει. Αυτό τώρα είναι εφεύρεση του επιτελικού κρά-
τους, του κράτους των αρίστων, έτσι; Του κράτους-ΙΧ «Μητσο-
τάκης Α.Ε.», δηλαδή.

Στο νοσοκοµείο της Καρδίτσας -αυτή την Καρδίτσα κάποιος
την έχει καταραστεί- τη µια πάει ο Πατέρας και τώρα στέλνουν
µία η οποία είναι λέει η Μαίρη Κουτσιούµπα, πτυχιούχος αρχαι-
ολογίας του Πανεπιστηµίου Βελιγραδίου της Οµοσπονδιακής Δη-
µοκρατίας της Γιουγκοσλαβίας, µε πολύ καλή γνώση ξένης
γλώσσας και περισσότερο από πέντε χρόνια εργασιακής εµπει-
ρίας. Δεν ξέρει γρι από νοσοκοµεία, µε λίγα λόγια, και γίνεται
προσωρινή διοικήτρια στην Καρδίτσα. Αυτή εδώ η κυρία. Ενώ
ισχύει ο νόµος που έπρεπε να κριθεί, να γίνει διαδικασία.

Δεύτερον, στην Κύµη, αναπληρώτρια διοικήτρια διορίζουν µία
τριαντατριάχρονη δικηγόρο που από το βιογραφικό της φαίνεται
ότι δεν έχει καµµία σχέση µε ενασχόληση στον χώρο της υγείας
ούτε έχει κάποιο µεταπτυχιακό σε διοίκηση µονάδων κ.λπ.. Τη
διορίζουν προσωρινή διοικήτρια. Ποιο είναι το προσόν; Το προ-
σόν είναι ότι είναι άµεσα συνδεδεµένη µε τον κ. Κεδίκογλου και
επειδή οδεύουµε σε εκλογές και επειδή τα νοσοκοµεία είναι ψη-

φοσυλλεκτικός µηχανισµός, την έβαλε ο Κεδίκογλου µπας και
του µαζέψει κάνα ψήφο.

Και να πω κάτι που ξέχασα, ότι της κ. Κουτσιούµπα που µπήκε
στην Καρδίτσα –που όπως είπαµε δυστυχώς κάποιος την έχει κα-
ταραστεί- η σχέση µε τον χώρο της υγείας είναι ότι ο σύζυγός
της είναι αποσπασµένος στο γραφείο του κ. Πλεύρη, τώρα που
είναι Υπουργός Υγείας. Αυτό είναι το προσόν µε το οποίο διορί-
στηκε ως διοικήτρια. 

Πάω και σε µερικά τελευταία. Κύριε Βορίδη, έχουµε καταλάβει
πάρα πολύ καλά τι εννοούσατε όταν λέγατε ότι θα πάρουµε όλα
τα θεσµικά µέτρα για να µην επιστρέψει η κυβέρνηση της Αρι-
στεράς στην εξουσία. Να σας πω µερικά µέτρα τα οποία πήρατε.

Πρώτον, καθαρίσατε τη διοίκηση της επιτροπής. Εµάς κατη-
γορούσατε ότι θέλαµε να ελέγξουµε τους αρµούς της εξουσίας.
Τους θεωρείτε ιδιοκτησία σας, κύριε Βορίδη; Θεωρείτε ότι σας
ανήκουν κληρονοµικώ δικαίω; Σε εσάς, την παράταξη της Νέας
Δηµοκρατίας, δηλαδή της απογόνου της ΕΡΕ και του Δηµοκρα-
τικού Συναγερµού θεωρείτε ότι σας ανήκουν; 

Καθάρισαν λοιπόν τη Διοίκηση της Επιτροπής Ανταγωνισµού.
Θυµάστε πώς, έτσι; Θεσπίζοντας αναδροµικά κωλύµατα και
ασυµβίβαστα. Ο Γεωργιάδης, ο Υπουργός νανογιλέκων και
µπουλντοζιέρης του Ελληνικού, κουµπαριά εν µέσω κορωνοϊού
µε τον -πώς τον λένε;- προϊστάµενο της ΕΑΑΔΗΣΥ, αυτής που
ελέγχει υποτίθεται τις απευθείας συµβάσεις και τις αναθέσεις
κ.λπ..

Δεν ξέρω τι έχω πάθει σήµερα. Δεν θυµάµαι και τα ονόµατα.
Το θυµάται κανείς το όνοµα του συγκεκριµένου, της ΕΑΑΔΗΣΥ; 

Αυτός, όταν ήµασταν κυβέρνηση, µας είχε «ζαλίσει τον έρωτα»
για το έργο του βιολογικού της Παλαιόχωρας, κάτω -τα θυµάµαι
όλα- ή για κάποια πράγµατα που θέλαµε να κάνουµε στα νοσο-
κοµεία και έλεγχο και κόντρα έλεγχο και κόντρα έλεγχο. Και τα
κάναµε βέβαια και γίνονται τα έργα και ολοκληρώνονται και
τώρα.

Κι εδώ περνούν µπροστά του τα εκατοµµύρια, τα δισεκατοµ-
µύρια των απευθείας αναθέσεων και τα βρίσκει όλα σωστά ο
κουµπάρος του Γεωργιάδη, ο Πρόεδρος της ΕΑΑΔΗΣΥ.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ο Κατωπόδης. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ακριβώς, ο Κατωπόδης. Είχε παράξενο

όνοµα.
Δεν είναι Κατωπόδης, είναι κατωκέφαλος. Έχει κατεβάσει την

κεφαλή κάτω και δεν βλέπει τίποτα. 
Μετά ψηφίζουν φωτογραφική τροπολογία για το ΑΣΕΠ δίνον-

τας τη δυνατότητα στους εκλεκτούς να επαναδιοριστούν για την
καινούργια θητεία. Με νυχτερινή τροπολογία άλλαξαν τις προ-
ϋποθέσεις διορισµού της αρχής για το ξέπλυµα του βρώµικου
χρήµατος για να µπορούν να διορίζουν και συνταξιούχο εισαγ-
γελέα. Τους τέλειωσαν τα golden boys της γαλάζιας γενιάς και
είπαν να πιάσουν και συνταξιούχους γαλάζιους δικαστικούς να
τους βάλουν εκεί.

Και έχεις και το απόγειο του ελέγχου των αρµών της εξουσίας,
γιατί αυτό κάνει η Νέα Δηµοκρατία. Είναι η περίπτωση του κ.
Μπίνη, έτσι; Καταργούν όλα τα ελεγκτικά σώµατα, φτιάχνουν
υποτίθεται την Εθνική Αρχή Διαφάνειας, βάζουν τον κ. Μπίνη επι-
κεφαλής προσωρινά, τον διορίζουν και µόνιµα µετά και επιλέγει
ένας άνθρωπος ενενήντα επτά θέσεις προϊσταµένων από κάτω.
Δηλαδή το κεντρικό ελεγκτικό όργανο της χώρας, που υποτίθε-
ται ότι πρέπει να ελέγξει τα πάντα για τη διαφάνεια και τον
έλεγχο της διαφθοράς, το ελέγχει ένας άνθρωπος, ο Μπίνης, δη-
λαδή ο Μητσοτάκης.

Και τολµούσαν να κατηγορούν εµάς που τηρήσαµε όλες τις
διαδικασίες, που µε τον νόµο του Βερναρδάκη διορίσαµε ενε-
νήντα γενικούς διευθυντές, µε αξιοκρατική κρίση στα Υπουργεία
και εκατόν πενήντα προϊσταµένους. Κατηγορούσαν εµάς για
έλεγχο των αρµών της εξουσίας!

Κύριοι συνάδελφοι, αυτά και πάρα πολλά άλλα θα µπορούσα
να λέω και να µιλάω για πολλές ώρες ακόµα. Κατηγορούσατε
εµάς ότι γεµίζουµε µε συµβασιούχους το δηµόσιο. Πόσο έχουµε
φτάσει σήµερα; Στις εκατόν σαράντα τέσσερις χιλιάδες πεντα-
κόσιους δώδεκα. Πόσους παραδώσαµε εµείς; Ενενήντα τέσσερις
χιλιάδες εννιακόσιους εξήντα ένα. Καταφέρατε τίποτα µε αυ-
τούς; Παλέψατε καµµιά πανδηµία; Είµαστε η πρώτη χώρα από
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τις ανεπτυγµένες χώρες του δυτικού κόσµου σε θανάτους ανά
εκατοµµύριο πληθυσµού, δύο χιλιάδες εξακόσιους πενήντα. Εί-
µαστε η πρώτη χώρα µε είκοσι επτάµισι χιλιάδες νεκρούς. Το κα-
ταλαβαίνετε; Γιατί δεν κάνατε αυτά που είπαµε. 

Αυτή είναι η επιτυχία του επιτελικού σας κράτους. Τα είπα
προχθές στον Πλεύρη. Μη θέλεις να τα ξανακούσεις κι εσύ.
Άκουσε την προχθεσινή οµιλία µου και µη µιλείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, να κλείσετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να ξέρετε κάτι, κύριε Βορίδη. Η Αρι-
στερά θα ξαναέρθει στην κυβέρνηση και θα είναι ντάλα µεση-
µέρι. Και να ξέρετε κάτι. Το µάθηµά µας το έχουµε πάρει. Ό,τι
φτιάχνεται σαν ιδιωτικό πελατειακό κοµµατικό ακροδεξιό κράτος
της «Μητσοτάκης Α.Ε.» θα το διαλύσουµε στα εξ ων συνετέθη,
µε νόµους.

Το µάθαµε το µάθηµά µας. Με νόµους θα το διαλύσουµε, µε
νέα νοµοθέτηση αξιοκρατίας, µε νέα νοµοθέτηση ισονοµίας, µε
νέα νοµοθέτηση που θα επιτρέψει να γυρίσουν τα παιδιά µας απ’
έξω για να βρουν δουλειά σε µία Ελλάδα που θα αναπτύσσεται
και όχι σε ένα ιδιωτικό κράτος που ταΐζει άχρηστα golden boys
και µετριότητες επιστήµονες της γενιάς µας, οι οποίοι το παίζουν
άριστοι µε πλαστά βιογραφικά και µε τις εισηγήσεις τους οδη-
γηθήκαµε στους είκοσι επτάµισι χιλιάδες νεκρούς. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο κ. Τόλ-
κας, Βουλευτής Ηµαθίας, για τρία λεπτά.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η πολιτική σας στο κρίσιµο Υπουργείο Εσωτερικών και
των σχέσεων εργασίας στο δηµόσιο, από την οποία κρίνεται η
αξιοκρατική λειτουργία, η διαφάνεια, ο σεβασµός του δηµόσιου
χρήµατος, αλλά και ο σεβασµός του πολίτη, µας θυµίζει άλλες
εποχές. Ζηλέψατε περιόδους διόγκωσης του κράτους µε προσ-
λήψεις, εξάρτησης συµβασιούχων και στήνετε τον νέο κοµµατικό
στρατό σας εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος και στις πλά-
τες των συµπολιτών µας µε τις ρουσφετολογικές προσλήψεις
σας.

Τη στιγµή που όλος ο κόσµος επιλέγει να επενδύσει στη δηµι-
ουργία και λειτουργία ενός δηµόσιου τοµέα ο οποίος θα βρίσκε-
ται δίπλα και θα στηρίζει τον πολίτη σε στιγµές κρίσεων, σε
καταστροφές, σε οικονοµική ασφυξία, όταν δηµιουργούνται
ανάγκες ασφάλειας, ανάγκες υγειονοµικές σήµερα που έχει απο-
δειχθεί η ανάγκη παρέµβασης του δηµόσιου τοµέα, εσείς είστε
στρατευµένοι σε έναν και µόνο από παλιά δικό σας στόχο, στόχο
ιδεοληπτικό, αναχρονιστικό, κόντρα σε όσα συµβαίνουν και σε
όσα αντιµετωπίζουµε. Ο στόχος σας είναι να αφαιρείτε πόρους
και αρµοδιότητες από τον δηµόσιο τοµέα και είτε να τις µεταβι-
βάζετε στον ιδιωτικό τοµέα, εφόσον κάτι τέτοιο είναι προσοδο-
φόρο για τους φίλους σας είτε να απεκδύεστε δηµόσιων
λειτουργιών, εφόσον αυτές δεν συµφέρουν τον ιδιώτη.

Και µέσα σε αυτό το πλαίσιο βρίσκεται και η διόγκωση των
συµβασιούχων στον δηµόσιο τοµέα, η δηµιουργία ενός τερά-
στιου πελατειακού δικτύου µε ταυτόχρονη απαξίωση των µόνι-
µων σχέσεων εργασίας στον δηµόσιο τοµέα. Ο συνολικός
αριθµός των συµβασιούχων του δηµοσίου τοµέα, εκτός νοµικών
προσώπων ιδιωτικού δικαίου, τον Φεβρουάριο του 2022 έφτασε
τους εκατό σαράντα τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιους, τη στιγµή
που οι µόνιµοι ανέρχονται σε πεντακόσιες εξήντα πέντε χιλιάδες.
Με άλλα λόγια, ο αριθµός των συµβασιούχων αντιστοιχεί στο
25% του αριθµού των µόνιµων υπαλλήλων, όταν τα αντίστοιχα
ποσοστά τον Φεβρουάριο του 2019 ήταν 16% και τον Φεβρουά-
ριο του 2018 ήταν 14% επί του αριθµού µονίµων υπαλλήλων του
δηµοσίου.

Η Νέα Δηµοκρατία ως Αντιπολίτευση κατηγορούσε τον ΣΥΡΙΖΑ
ότι αύξησε τον αριθµό των συµβασιούχων στο δηµόσιο. Και,
όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ, παρά τις µνηµονιακές δεσµεύσεις, εξορθολό-
γισε αξιοκρατικά το εργασιακό πλαίσιο της απασχόλησης στον
δηµόσιο τοµέα, δηµιουργώντας σταθερές σχέσεις εργασίας
έναντι επισφαλών συµβάσεων ετών, µε σεβασµό και στο δηµο-
σιονοµικό κόστος. Και η σοβαρή δηµοσιονοµική διαχείριση του
ΣΥΡΙΖΑ όλης εκείνης της περιόδου αποδεικνύεται περίτρανα σή-

µερα απέναντι στην ανέτοιµη δική σας δηµοσιονοµική διαχείριση.
Χαρακτηριστικά παραδείγµατα είναι οι εννέα χιλιάδες µόνιµες

προσλήψεις στην καθαριότητα των δήµων, η µονιµοποίηση τριών
χιλιάδων διακοσίων πυροσβεστών, το πρόγραµµα «Βοήθεια στο
Σπίτι» και άλλα. 

Ακόµα και εκεί όπου υπήρξαν συµβάσεις όπως, για παρά-
δειγµα, το βοηθητικό προσωπικό των νοσοκοµείων, εκεί όπου
έγιναν συµβάσεις µε ιδιώτες άτοµα απευθείας µε τα ιδρύµατα
και στηρίχθηκαν τόσο συµπολίτες µας που το είχαν ανάγκη όσο
και τα ιδρύµατα που έχασαν πολύτιµους και συνεπείς συνεργά-
τες, και αυτά τα παραχωρήσατε σε ιδιωτικές εργολαβικές εται-
ρείες.

Συνεχίζετε να αρνείστε να προχωρήσετε σε µόνιµες προσλή-
ψεις ακόµη και στον τοµέα της υγείας και εκµεταλλευόµενοι την
πανδηµία στήνετε νέο πελατειακό παιχνίδι, εκτοξεύοντας τον
αριθµό των συµβασιούχων πολλές φορές εκτός διαδικασιών
ΑΣΕΠ και µε φωτογραφικά κριτήρια. Την ίδια στιγµή, από ένα πεί-
σµα οδηγείτε στην εξαθλίωση τους σε αναστολή υγειονοµικούς
όταν ο κορωνοϊός καλπάζει και η Ελλάδα αναδεικνύεται πρώτη
ανά εκατοµµύριο θανάτων σε όλες τις χώρες του δυτικού κό-
σµου.

Παράλληλα, παρακάµπτετε σε κάθε διαδικασία που µπορείτε
το ΑΣΕΠ. Ενώ µάλιστα σας έχει κατατεθεί συνολικό πόρισµα του
ΑΣΕΠ, η έκθεση της επιτροπής Παπατόλια, για να νοµοθετήσετε
σύµφωνα µε τους κανόνες χρηστής διοίκησης, εσείς λειτουρ-
γείτε κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης και επα-
ναφέρετε ρουσφετολογικές διαδικασίες προφορικών
συνεντεύξεων, την πρόσληψη µε βάση τη χρονολογική σειρά
υποβολής της αίτησης, χωρίς να προβλέπετε τη διαδικασία υπο-
βολής ενστάσεων, την ακύρωση προκηρύξεων που έχουν εκδο-
θεί υπό την αιγίδα του ΑΣΕΠ και βρίσκονται σε προχωρηµένο
στάδιο, κατά παράβαση κάθε έννοιας αξιοκρατίας.

Κύριε Υπουργέ, ενώ τόσο διαφηµίσατε το επιτελικό κράτος, κα-
ταντήσατε να δηµιουργήσετε το πιο επιλεκτικό κράτος που επιλέ-
γει τους φίλους, τους κολλητούς και βαπτίζετε δήθεν άριστους.
Αυτή η επίκληση στην αριστεία σας, όµως, κρύβει µετριότητες,
κρύβει θεσµικό λαϊκισµό, συστηµική προσήλωση, διοικητικό ανα-
χρονισµό, βαθιά συντήρηση σε όλα.

Είστε µία Κυβέρνηση ενός παρωχηµένου µοντέλου διοίκησης
προηγούµενων δεκαετιών, τη στιγµή που η εποχή µας απαιτεί
ένα σύγχρονο, ανανεωµένο, εταιρικό κράτος, µε µόνιµους µηχα-
νισµούς στήριξης όλων των πολιτών που το έχουν ανάγκη. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κάτσης, Βουλευτής Θεσπρωτίας, για
τρία λεπτά. Θα πάρετε και τη δευτερολογία σας; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι, θα τη χρησιµοποιήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπληρώ-

νουµε σε τρεις µήνες τρία χρόνια από τις εκλογές του 2019, απ’
όταν ανέλαβε Κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία, και µέσα σε αυτό
το χρονικό διάστηµα κάθε προεκλογική υπόσχεση της Νέας Δη-
µοκρατίας διαψεύστηκε πανηγυρικά. Πού είναι πολλές και καλές
δουλειές που τάξατε; Πού είναι το επιτελικό κράτος; Πού είναι η
αριστεία που την είχατε κάνει σηµαία; Πουθενά! Τα ξεχάσετε
όλα! Αδιαφάνεια, κοµµατικό κράτος και πρωτοφανή διαχειριστική
ανεπάρκεια. Αυτά φέρατε τελικά.

Από την πρώτη µέρα φάνηκαν οι προθέσεις σας µε το πρώτο
νοµοσχέδιο, το περιβόητο επιτελικό κράτος. Στήσατε στην ουσία
ένα υδροκέφαλο «µητσοτακικό» κράτος, όπου όλα εκκινούν και
καταλήγουν στο πρωθυπουργικό γραφείο, από τα πιο µεγάλα
µέχρι τα πιο µικρά. Γι’ αυτό, άλλωστε, δεν υπάρχουν και δικαιο-
λογίες στον κ. Μητσοτάκη για τις παταγώδεις αποτυχίες του, οι
οποίες αφορούν κάθε κρίση που κλήθηκε να αντιµετωπίσει.
Αυτός, λοιπόν, ο µηχανισµός που στήσατε, το επιτελικό κράτος
δηλαδή, είχε δύο βασικούς στόχους, κατά τη γνώµη µου, οι
οποίοι αποδεικνύονται και στην πράξη. 

Πρώτος στόχος ήταν να αλώσει τη δηµόσια διοίκηση µε τοπο-
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θετήσεις διευθυντών εκτός ΑΣΕΠ και ιδιωτών µετακλητών σε θέ-
σεις πάγιας διοικητικής ιεραρχίας. Θα αναφέρω µερικά από τα
µνηµεία κοµµατοκρατίας τύπου Μητσοτάκη. Υπενθυµίζω τον διο-
ρισµό του διοικητή της ΕΥΠ, όπου αλλάξετε τον νόµο για να ται-
ριάξει µε τον εκλεκτό σας, το πρόσωπο που επιλέξατε. Τη
στελέχωση της τότε Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας
υπό τον κ. Χαρδαλιά, µε πρόσληψη είκοσι οκτώ µετακλητών
υπαλλήλων. Ολόκληρη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας
τότε δεν είχε καµµία θεσµική µνήµη. Οι προϊστάµενοι στον ΕΦΚΑ
που ανέφερε η Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου. Η πρόσληψή -
άκουσον, άκουσον- µετακλητού προϊσταµένου για τη Γενική Δι-
εύθυνση Κυβερνοασφάλειας, ο οποίος επιλέγεται και
τοποθετείται µε απόφαση Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης.
Και βεβαίως, µην ξεχάσουµε και τον διορισµό του υπεύθυνου του
Γραφείου Τύπου της Νέας Δηµοκρατίας επί Κυριάκου Μητσο-
τάκη του κ. Ζούλα στη διοίκηση της δηµόσιας ΕΡΤ, ώστε να µπο-
ρεί να επιβάλλει λογοκρισία µε εντολές Μαξίµου για να
κρύβονται οι φωτογραφίες από τα κορωνογλέντια στην Ικαρία,
οι φωτογραφίες από τον υπόδικο διευθυντή του Εθνικού Θεά-
τρου, να κρύβεται και να θάβεται ότι δεν υπήρξε ανταποκριτής
της ΕΡΤ στη Μόσχα στον πόλεµο στην Ουκρανία. Δεν είναι τυ-
χαίο που διεθνή µέσα, όπως το «EURACTIV», το «POLITICO» και
µόλις χθες η γαλλική «LIBERATION» σας κρέµασαν στα µαντα-
λάκια για το καθεστώς ανελευθερίας του Τύπου απ’ όταν εκλε-
γήκατε Κυβέρνηση. 

Αυτά δεν είναι η εξαίρεση. Είναι ο κανόνας. Παντού τα ίδια κά-
νετε. Στήνετε κράτος ΙΧ, όπως είπε ο Παύλος Πολάκης, και µάλι-
στα µε παχυλούς µισθούς. Κράτος ΙΧ Μητσοτάκη. 

Ο δεύτερος στόχος που ανέφερα νωρίτερα ήταν να χρησιµο-
ποιήσετε τις ανώνυµες εταιρείες και τους φορείς του δηµοσίου
ως κοµµατικά µαγαζάκια, ώστε από τη µία να βολέψετε τα δικά
σας παιδιά και από την άλλη να ελέγξετε απόλυτα το µάνατζµεντ
και τις αποφάσεις τους ώστε αυτές να εξυπηρετούν τα συµφέ-
ροντα των ισχυρών σας φίλων και να ρέει το χρήµα προς την κα-
τεύθυνση που θέλετε. Εδώ πραγµατικά δεν ξέρουµε σε τι να
πρωτοαναφερθούµε: Στα golden boys του ΕΦΚΑ, στα golden
boys της ΔΕΗ, στα golden boys του ΔΕΔΔΗΕ, στα golden boys
της «Κοινωνίας της Πληροφορίας», στο Εθνικό Δίκτυο Έρευνας
και Τεχνολογίας, στα ΕΛΤΑ;

Αλήθεια, έπιασαν τόπο τα µπόνους στα στελέχη των ΕΛΤΑ που
εδώ και δέκα µέρες έχουν µπλοκάρει τελείως από την κυβερνο-
επίθεση που δέχτηκαν και κινδυνεύουν µέχρι και οι συνταξιούχοι
να µην µπορούν να πάρουν τη σύνταξή τους; Σας ρωτάω ευ-
θέως: Αισθάνεστε υπερήφανοι, κύριε Υπουργέ, που ενώ οι πολί-
τες λαµβάνουν λογαριασµούς-φωτιά από τη ΔΕΗ, εσείς την ίδια
ώρα έχετε φορτώσει µε εβδοµήντα νέους διευθυντές από την
αγορά µε µισθούς από 4.000 έως 8.000 ευρώ; Ή µήπως αισθά-
νεστε άνετα µε το γεγονός ότι την ώρα που οι υποψήφιοι συντα-
ξιούχοι περιµένουν τρία ή τέσσερα χρόνια για τη σύνταξή τους,
την ίδια στιγµή που έχουν χαθεί σχεδόν 3 δισεκατοµµύρια  από
τα πορτοφόλια των συνταξιούχων λόγω του κλεισίµατος της δέ-
κατης τρίτης σύνταξης, εσείς προσλαµβάνεται γαλάζια golden
boys στον ΕΦΚΑ µε υπέρογκους µισθούς και χωρίς κανένα απο-
λύτως κριτήριο. 

Αυτά µην νοµίζετε ότι µπορεί να τα κρύψει η καλοπληρωµένη
προπαγάνδα σας. Οι πολίτες τα βλέπουν στην καθηµερινότητά
τους. Τα γαλάζια παιδιά είναι παντού και αυτό δεν κρύβεται. 

Να σας πω ένα τελευταίο παράδειγµα από τη Θεσπρωτία. Ο
διορισµένος διευθύνων σύµβουλος του µεγαλύτερου δηµόσιου
οργανισµού µέχρι τώρα, του Οργανισµού Λιµένος Ηγουµενίτσας
–και έκανα ερώτηση και το Υπουργείο Εσωτερικών πέταξε την
µπάλα στην εξέδρα και δεν απάντησε- είναι άνθρωπος χωρίς να
έχει το πτυχίο που προβλέπεται από την κείµενη νοµοθεσία. Δεν
τηρεί δηλαδή τις τυπικές προϋποθέσεις για να βρίσκεται στη
θέση αυτή. Το βασικό του προσόν ποιο ήταν; Ότι ήταν στέλεχος
της Νέας Δηµοκρατίας και ότι θα ακούσει την κυβερνητική επι-
ταγή για να πουληθεί το λιµάνι κοψοχρονιά. Γι’ αυτό ακριβώς δεν
απαντάνε και στις ερωτήσεις και στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτοί ήταν οι δύο βασικοί στό-
χοι του επιτελικού κράτους. Η αιτία όµως της δηµιουργίας του
είναι µία, η διασπάθιση του δηµοσίου χρήµατος. Το Μέγαρο Μα-

ξίµου ή το «Μαξίµου Α.Ε.» το µόνο που κάνει είναι να επιλέγει το
πώς, το πού και το πότε θα µοιραστούν τα χρήµατα των δηµό-
σιων ταµείων. Αυτό πλέον είναι πασιφανές και αποτυπώνεται και
στο ρεκόρ των 7 δισεκατοµµυρίων σχεδόν των απευθείας ανα-
θέσεων και των κλειστών διαγωνισµών, το οποίο θα συνεχίσει να
υπάρχει. Γιατί µόλις προχθές δώσατε -άκουσον, άκουσον!-
όγδοη παράταση στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου του
COVID στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης και τους επο-
πτευόµενους φορείς ώστε να συνεχίσουν να κάνουν απευθείας
αναθέσεις εκτός ορίου, κατά παρέκκλιση όλων των κειµένων δια-
τάξεων. Ενώ δηλαδή έχετε σφυρίξει πολλές φορές τη λήξη της
πανδηµίας, την πανδηµία τη θυµάστε µόνο όταν έχει να κάνει µε
έκτακτες δαπάνες άσχετες τελείως µε τον κορωνοϊό. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί να συνεχιστεί.
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πρέπει να φύγει άµεσα και
µία νέα προοδευτική κυβέρνηση να επαναφέρει τη χώρα στον
δρόµο της διαφάνειας, στον δρόµο του σεβασµού του δηµοσίου
χρήµατος και της διαχειριστικής επάρκειας. Δεν µας αξίζει ένα
κράτος, κύριε Βορίδη, και ένα δηµόσιο σαν µια µεταµοντέρνα εκ-
δοχή του κράτους της ΕΡΕ. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα):Και εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα εκ µέρους της Κυβέρνησης ο Υπουργός
Εσωτερικών κ. Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύρια Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ τους συναδέλφους για την ερώτηση.
Δεν ξέρω αν τελικά πράγµατι αξιοποιούµε την ευκαιρία να συ-

ζητήσουµε ενδιαφέροντα πράγµατα, γιατί νοµίζω ότι αναπαράγει
αυτή η ερώτηση λίγο ως πολύ διατυπωµένες και εν πολλοίς
έωλες ήδη απαντηθείσες κατηγορίες. Δεν ξέρω δηλαδή ποια
είναι πραγµατικά η προστιθέµενη αξία αυτής της επερωτήσεως.
Δεν άκουσα πολλά καινούργια πράγµατα. Δεν άκουσα κάτι ιδιαί-
τερα ενδιαφέρον, πράγµατα τα οποία δεν τα έχουµε απαντήσει
πλείστες όσες φορές στην Αίθουσα.

Άκουσα ένα αναµάσηµα των γνωστών, επαναλαµβάνω, απο-
λύτως αβάσιµων κατηγοριών που κυρίως αποτελούν ένα είδος
θεσφάτου στην επιχειρηµατολογία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης. 

Τι ακούσαµε, λοιπόν; Να προσπαθήσω να θέσω ορισµένες βα-
σικές -αν θέλετε- επικεφαλίδες προκειµένου να νοηµατοδοτηθεί
το επιχείρηµά σας. Τι έρχεστε και λέτε; Η Κυβέρνηση στον χώρο
της δηµόσιας διοικήσεως λειτουργεί αναξιοκρατικά. Μάλιστα. 

Ερώτηση: Τι προσκοµίστηκε για αυτό ως απόδειξη αυτού του
ισχυρισµού; Κάπως πρέπει να το θεµελιώσετε. Άκουσα για το γα-
λάζιο κράτος. Άκουσα για την αναξιοκρατία. Άκουσα για την κοµ-
µατοκρατία. Ήθελα λοιπόν να σας ρωτήσω: Οι εκδοθείσες
προκηρύξεις για το ζήτηµα των προσλήψεων -να τα πιάσουµε
ένα, ένα- κατά την άποψή σας εντάσσονται σε αυτή την κριτική
σας; Να το πούµε λίγο καθαρά. Εγώ λοιπόν µπορώ εδώ να σας
απαριθµήσω τη σειρά των ήδη εκδοθεισών προκηρύξεων για να
γίνουν προσλήψεις στο ΑΣΕΠ. Να ρωτήσω: Αυτές λοιπόν οι
προσλήψεις εντάσσονται σε αυτό το πλαίσιο της αναξιοκρατίας
ή όχι; Έχετε να πείτε κάτι για αυτό ή έχουν γίνει µε ακέραιο
τρόπο, έτσι όπως ορίζει νόµος και έτσι όπως έχει γίνει η διαδι-
κασία; 

Όλες οι προκηρύξεις οι οποίες σηκώθηκαν, µικρές και µεγά-
λες, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης, του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Εσωτερι-
κών για τους ΟΤΑ -η 13Κ η πιο µεγάλη- αυτές είναι αναξιοκρατι-
κές; Για να τα λήγουµε ένα-ένα. 

Για να αφήσουµε, λοιπόν -γιατί άκουσα έναν ισχυρισµό- ότι
έχετε βγάλει -λέει- εκτός ΑΣΕΠ. Τι έχουµε βγάλει εκτός ΑΣΕΠ;
Θέλετε µας πείτε; Δεν µας είπατε. Δεν άκουσα καµµία -ούτε µια!-
συγκεκριµένη επιχειρηµατολογία για προσλήψεις τακτικού προ-
σωπικού. Άρα το τακτικό προσωπικό το λήξαµε; Δεν έχετε να µας
πείτε κάτι. Αυτό βέβαια είναι ο βασικός µηχανισµός προσλήψεων.
Τελειώσαµε µε αυτό. 

Πάµε παρακάτω. Ποια είναι τώρα η δεύτερη επιχειρηµατολο-
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γία αναξιοκρατίας; Η δεύτερη επιχειρηµατολογία αναξιοκρατίας
είναι ότι δήθεν προσλαµβάνουµε έκτακτο προσωπικό και όχι τα-
κτικό. Θέλω να πω εδώ -γιατί υπάρχει µια συζήτηση και θέλω να
ξεκαθαρίσω κατ’ αρχάς τη θέση µου- το εξής: Εγώ δεν µπαίνω
στη λογική ποιος θα πάρει πιο πολλούς. Ξεκαθαρίζω: Δεν κάνω
διαγωνισµό εδώ εγώ πήρα δέκα χιλιάδες, εσύ πήρες δώδεκα χι-
λιάδες, ο άλλος πήρε οχτώ χιλιάδες, ποιος είναι ο καλύτερος
αυτός που προσέλαβε δώδεκα. Γιατί αυτό θα µε οδηγούσε σε
µια λογική ή µάλλον ανορθολογική προσέγγιση συνεπούς διογ-
κώσεως του κράτους. Άρα εγώ δεν µπαίνω σε αυτή τη λογική. 

Μπαίνω στην εξής λογική. Αυτοί που χρειάζονται, εκεί που
χρειάζονται, προκειµένου να κάνουµε τη δουλειά µας. Δηλαδή,
ποια είναι η δουλειά µας; Να επιτυγχάνει τους δηµόσιους στό-
χους της η δηµόσια διοίκηση. Το ξεκαθαρίζουµε. Υπάρχουν πε-
ριορισµοί οι οποίοι εξακολουθούν να είναι οριζόντιοι, όπως είναι
ο περιορισµός του ένα προς ένα; Μια αποχώρηση µια πρόσληψη.
Υπάρχουν αυτοί οι περιορισµοί, τηρούνται; Ευλαβικά. 

Στο ζήτηµα του εκτάκτου προσωπικού που µας κατηγορείτε
ποιος είναι εκείνος που έβαλε το έκτακτο προσωπικό να έχει ετή-
σιο προγραµµατισµό; Υπήρχε ετήσιος προγραµµατισµός του
εκτάκτου προσωπικού επί των ηµερών σας; Όχι. Τώρα νοµοθε-
τήθηκε ο προγραµµατισµός του εκτάκτου προσωπικού µαζί µε
την πράξη Υπουργικού Συµβουλίου η οποία έγινε επί δικών µου
ηµερών στο Υπουργείο Εσωτερικών και προσέξτε κάτι ακόµη για
πρώτη φορά µπήκε όριο. Και πάνω όριο, αλλά και δέσµευση για
µείωση του εκτάκτου προσωπικού φέτος κατά 10%. Αυτό εσείς
το ερµηνεύετε ως πολιτική διευρύνσεως του εκτάκτου προσωπι-
κού; Είµαι ο πρώτος Υπουργός που έχει δεσµεύσει στο έκτακτο
προσωπικό από την πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου που είναι
υποχρεωµένος ετήσια να προγραµµατίζει και που αυτοδεσµεύο-
µαι να µειώσω το έκτακτο προσωπικό. Και εσείς αυτό το ερµη-
νεύετε ότι είναι πολιτική διευρύνσεως του εκτάκτου προσωπικού;
Θέλετε να µας δώσετε µετά στη δευτερολογία σας µια εξήγηση
για αυτό; Αν και δεν σας έµειναν και πολλές. Τακτικά δεν είναι
καλά οργανωµένη η επίκαιρη επερώτηση. Πρέπει να έχετε χρόνο
για δευτερολογίες. Τώρα, δεν έχετε. Έχετε πρόβληµα. 

Προσέξτε. Ποιο άλλο κοµµάτι είναι αναξιοκρατικό; Κατ’ αρχάς
για να δούµε λίγο την εξέλιξη του προσωπικού αν σας ενδιαφέ-
ρουν οι αριθµοί. Ξέρω ότι δεν σας ενδιαφέρουν πολύ οι αριθµοί,
αλλά λέω τώρα! Τι είναι εκείνο το οποίο παραδώσατε; Τι είναι
εκείνο το οποίο παραδίδεται σε επίπεδο τακτικού προσωπικού.
Παραδίδεται 31 Δεκεµβρίου του 2019 εξακόσιες είκοσι πέντε χι-
λιάδες µηδέν εβδοµήντα δύο. Και σήµερα, δηλαδή 28 Φεβρουα-
ρίου του 2022 έχουµε εξακόσιες είκοσι τρεις χιλιάδες
επτακόσιους ογδόντα τρεις. Μια µικρή µείωση. Περίπου σταθε-
ροποιηµένο είναι, έχουµε µια µείωση της τάξεως των δύο χιλιά-
δων. Και παραδίδεται στο έκτακτο προσωπικό πενήντα δύο
χιλιάδες επτακόσιους σαράντα οκτώ και σήµερα το έκτακτο προ-
σωπικό είναι πενήντα οκτώ χιλιάδες τριακόσιοι εξήντα πέντε και
όταν εφαρµοστεί η µείωση προφανώς αυτό θα έρθει στα επίπεδα
-θα εφαρµοστεί, δηλαδή, το 10% που έχουµε νοµοθετήσει- αυτά. 

Τώρα, λοιπόν, η επιχειρηµατολογία σας περί αναξιοκρατίας
και περί φαυλοκρατίας είναι το τακτικό και το έκτακτο προσω-
πικό. Το τακτικό είπαµε ότι δεν είναι και το έκτακτο είπαµε ότι
δεν µπορεί να είναι. Αν κάποιος θέλει να αυξήσει το έκτακτο προ-
σωπικό, ούτε αυτό δεσµεύεται, ούτε νοµοθετεί αυτόν τον περιο-
ρισµό. Άρα, λοιπόν, τα θέµατα του προσωπικού να τα λήξουµε
και να µην τα ξανακούσω; Να λήγουµε ένα-ένα τα θέµατα, για να
µην ξανακούσω εδώ την επιχειρηµατολογία αυτή. 

Έχετε, όµως, τη δεύτερη επιχειρηµατολογία σας. Αυτή την
ακούω µετ’ επιτάσεως. Γιατί το λέτε, όµως; Θέλω λίγο να µου
εξηγήσετε αν θα λέµε τα ίδια και τα ίδια συνεχώς, γιατί στο ζή-
τηµα των µετακλητών µε τον κ. Ζαχαριάδη τη συζήτηση την
έχουµε κάνει εκτενώς νοµίζω κι έχω προσκοµίσει αριθµούς και
έχω µιλήσει συγκεκριµένα γι’ αυτά. Θέλω την επόµενη φορά, για
να υπάρχει όπως είπαµε αυτή η διαλεκτική σχέση που πρέπει να
υπάρχει στο Κοινοβούλιο, της Κυβερνήσεως µε την Αντιπολί-
τευση, να µην είναι επαναλαµβανόµενα και συνεχή επιχειρήµατα
µόνο και µόνο γιατί κάποιος δεν ακούει ή δεν µπαίνει στον κόπο
να αξιολογήσει τα στοιχεία, αλλά να µιλάµε συγκεκριµένα. 

Πάµε να δούµε τους µετακλητούς. Τι αριθµούς διαβάζετε

εσείς; Διαβάζετε, ας πούµε, ότι το σύνολο των µετακλητών τον
Δεκέµβριο του 2018, δηλαδή επί ΣΥΡΙΖΑ, ήταν δύο χιλιάδες εξα-
κόσιοι ενενήντα εννέα. Το σύνολο των µετακλητών τον Δεκέµβριο
του 2021, επί Νέας Δηµοκρατίας δηλαδή, είναι τρεις χιλιάδες
εκατόν εβδοµήντα επτά. Άρα λέτε ότι εδώ υπάρχει µια αύξηση
τετρακοσίων εβδοµήντα εφτά. Σωστά; Αυτό λέτε. Και αυτό λέτε
ότι είναι χαρακτηριστικό της αναξιοκρατίας. 

Αξιολογείστε λίγο, γιατί έρχεται τώρα ξαφνικά στο µέγεθός
του. Μέχρι πρότινος άκουγα ότι είναι τρεις χιλιάδες εκατόν εβδο-
µήντα επτά. Λες και κάποια στιγµή ήταν µηδέν και έγιναν τρεις
χιλιάδες εκατόν εβδοµήντα επτά! Τώρα λίγο συνεννοηθήκαµε.
Ήταν δύο χιλιάδες εφτακόσιοι και γίνανε τρεις χιλιάδες εκατόν
εβδοµήντα επτά. 

Για να δούµε λίγο ποιοι είναι στην Κυβέρνηση, ποιοι είναι
στους Βουλευτές και ποιοι είναι στους ΟΤΑ, γιατί έχει και αυτό
µία αξία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Καµµία αξία δεν έχει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν έχει

αξία κατά τη γνώµη σας; Υποθέτω ότι θα µας το εξηγήσετε, κύριε
Ραγκούση, το γιατί δεν έχει αξία. 

Κατά τη γνώµη µου έχει σηµαντική αξία γιατί αυτό το οποίο
ελέγχεται ως αναξιοκρατικό και φαυλοκρατικό είναι η στελέχωση
των Υπουργείων και του κεντρικού κράτους µε τους µετακλη-
τούς. Εκτός κι αν εννοείτε ότι δώσαµε τη δυνατότητα σε έναν δή-
µαρχο να πάρει έναν επιστηµονικό συνεργάτη και αυτό λέτε
εσείς ότι είναι ο ορισµός της φαυλοκρατίας. 

Για να δούµε τα στοιχεία. Οι µετακλητοί που είναι στην Κυβέρ-
νηση, εκτός ΟΤΑ, επί ΣΥΡΙΖΑ τον Δεκέµβριο του 2018, κυρία Ξε-
νογιαννακοπούλου, ήταν χίλιοι ογδόντα εννιά και επί Νέας
Δηµοκρατίας ήταν εννιακόσιοι ογδόντα τρεις. Έχουν µειωθεί
αυτοί που είναι στην Κυβέρνηση, αυτοί τους οποίους παίρνουν
οι Υπουργοί, αυτοί που παίρνουν στο κεντρικό κράτος. Έχουν
µειωθεί κατά εκατό. 

Στους Βουλευτές ήταν πεντακόσιοι ογδόντα ένας και είναι πεν-
τακόσιοι εξήντα εννιά. Είναι περίπου σταθεροί οι συνεργάτες των
Βουλευτών. 

Στους ΟΤΑ ήταν χίλιοι είκοσι εννιά και είναι χίλια εξακόσιοι εί-
κοσι πέντε. Έχουν αυξηθεί. Ήταν επιλογή µας να δώσουµε στους
δηµάρχους τη δυνατότητα να έχουν συνεργάτες προκειµένου να
λειτουργούν αποτελεσµατικότερα και εκεί πράγµατι υπάρχει µια
αύξηση του αριθµού. 

Μου λέτε τώρα, λοιπόν, ότι η κριτική σας περί φαυλοκρατίας
και ρουσφετιών συνοψίζεται στο θέµα των µετακλητών, διότι για
τις προσλήψεις το εξηγήσαµε ότι δεν υπάρχει. 

Πάµε τώρα στο θέµα των µετακλητών. Συνοψίζεται στο ότι επι-
λέξαµε να µειώσουµε τους µετακλητούς που εργάζονται στην
Κυβέρνηση και να αυξήσουµε τους µετακλητούς που εργάζονται
στην τοπική αυτοδιοίκηση, να τους δώσουµε στους δηµάρχους.

Ρωτάω: Εµείς ξέρουµε αν οι δήµαρχοι είναι από εδώ ή από
εκεί ή πού είναι; Εξαιρέσαµε τους δηµάρχους του ΣΥΡΙΖΑ για
αυτό; Οι δήµαρχοι του ΣΥΡΙΖΑ δεν πήραν µετακλητούς; Απείχαν
αυτής της συγκεκριµένης ρυθµίσεως; Οι δήµαρχοι του ΚΚΕ απεί-
χαν της συγκεκριµένης ρυθµίσεως; Οι δήµαρχοι του ΚΙΝΑΛ απεί-
χαν της συγκεκριµένης ρυθµίσεως; Οι ανεξάρτητοι δήµαρχοι
-πολλοί, το ξέρετε στην αυτοδιοίκηση αυτή τη στιγµή τα περισ-
σότερα ψηφοδέλτια έχουν έναν, αν θέλετε, διακοµµατικό-υπερ-
κοµµατικό χαρακτήρα αυτοδιοικητικό- αυτοί δεν έπρεπε να
βοηθηθούν; Όµως, αυτό είναι επιχείρηµά σας για τη φαυλοκρα-
τία;

Και πάµε τώρα να προχωρήσουµε στο επόµενο. Άκουσα για
τα θέµατα των διορισµών διοικήσεων. Επανέφερε ο κ. Ζαχαριά-
δης, αλλά και οι άλλοι εξ υµών το θέµα και το εστιάσατε  στο τι
έγινε στον ΕΦΚΑ και στην ειδική ρύθµιση που υπήρξε στον ΕΦΚΑ.
Και, µάλιστα, ολίγον προβοκατόρικα -να το πω- ρωτήσατε: «Τι
κάνεις, κύριε Βορίδη; Έχεις οριζόντιες πολιτικές στη διοίκηση ή
δεν έχεις; Γιατί αφήνεις τον Χατζηδάκη να φέρει ειδική ρύθ-
µιση;». Αυτό, όµως, εξηγήθηκε αρκετά νοµίζω. Έχει εξηγηθεί στη
σχετική συζήτηση. Είναι µια ειδική περίπτωση, η οποία έχρηζε
µιας ειδικής ρυθµίσεως. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Μόνο µία;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Η συγκε-
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κριµένη είναι µόνο µία, επιτρέψτε µου. Όµως, θέλω να ακούσω
το επιχείρηµά σας. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ο Μηταράκης, ο Χαρδαλιάς;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θεωρείτε

ότι υπάρχει µια γενικευµένη άποψη της Κυβέρνησης ως προς
αυτό; Αν το πιστεύετε αυτό, πρέπει να απαντήσετε στο ερώτηµα:
Γιατί αν είναι γενικευµένη η άποψη της Κυβέρνησης δεν φέρνει
µια οριζόντια ρύθµιση τέτοια;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Για να είναι νύχτα και να το κάνετε λίγο-
λίγο. Γι’ αυτό.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πο-
λάκη, θερµή παράκληση: Τα ρητορικά ερωτήµατα δεν είναι
ανάγκη να τα απαντάτε όλα εσείς. Μην εκλαµβάνετε, δηλαδή, ότι
έχετε µια υποχρέωση σε κάθε ρητορικό ερώτηµα να απαντήσετε.
Αιωρείται. Θα δώσετε την απάντησή σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ. Είµαι ζωηρό παιδί.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Είστε

πράγµατι. Αυτό αναγνωρίζεται νοµίζω ποικιλοτρόπως και παντα-
χόθεν.

Άρα η απάντηση εδώ, είναι ότι ο ΕΦΚΑ ήταν µια ειδική περί-
πτωση. 

Πάµε τώρα στα θέµατα των διοικήσεων. Τι άλλο λέτε; Λέτε ότι
δεν προχωράς στις κρίσεις για τους διευθυντές, για τα στελέχη
της δηµόσιας διοίκησης, γιατί θέλεις να αφήνεις τοποθετηµέ-
νους. Μάλιστα.

Για να δούµε λίγο πώς έχει εξελιχθεί το θέµα των κρίσεων. Μόνο
δώστε µου δύο λεπτά ανάµεσα στα πολλά τα οποία έχουµε να συ-
ζητήσουµε να βρω και το συγκεκριµένο στοιχείο. Εδώ, λοιπόν,
είναι. Τι έχει γίνει; Είναι εκατόν δώδεκα θέσεις ευθύνης επιπέδου
γενικών διευθύνσεων, δεκαεννιά έχουν ήδη πληρωθεί µε την προ-
βλεπόµενη διαδικασία, σαράντα έξι βρίσκονται στο στάδιο της
ολοκλήρωσης της διαδικασίας. Τι σηµαίνει αυτό; Η διαδικασία
αυτή είναι ενεργή, την ακολουθεί πλήρως το ΑΣΕΠ. Μόλις υπάρξει
κένωση θέσεως, κινείται η διαδικασία της προκηρύξεως. 

Παίρνει χρόνο; Σας απαντώ ότι παίρνει χρόνο. Παίρνει χρόνο,
αλλά αυτός είναι ένας χρόνος τον οποίο δεν µπορείτε να τον
αποδώσετε στην Κυβέρνηση. Αυτή είναι µια διαδικασία που κι-
νείται από τα Ειδικά Συµβούλια Επιλογής Προσωπικού και αυτά
είναι ΑΣΕΠ. Είναι τρία ΕΙΣΕΠ, τρία Ειδικά Συµβούλια Επιλογής
Προσωπικού, τα οποία εργάζονται σε αυτή την κατεύθυνση. 

Υπάρχουν καθυστερήσεις εδώ; Υπάρχουν, αλλά όπως ξέρετε
δεν µπορεί ο Υπουργός Εσωτερικών να επέµβει σε αυτό. Μπορεί
να εκφράσει την ευχή να ολοκληρωθούν κατά το δυνατόν γρη-
γορότερα. Δεν έχει, όµως, διοικητικό έλεγχο της διαδικασίας.
Δεν µπορεί ο Υπουργός Εσωτερικών να πάει στο ΑΣΕΠ να του
πει: «Τέλειωσε αυτό ή τέλειωσε εκείνο». Προχωράει η διαδικασία. 

Όµως εδώ το επιχείρηµα να καταλάβω. Εµείς λοιπόν ακολου-
θώντας αυτή τη διαδικασία σε δυόµισι χρόνια έχουµε προχωρή-
σει ουσιαστικά σε εξήντα πέντε πληρώσεις θέσεων –µιλώ για
τους γενικούς διευθυντές- και σε διακόσιες είκοσι εννέα θέσεις
διευθυντών, επί του συνόλου των εξακοσίων εβδοµήντα έξι. 

Εγώ δεν το ρίχνω πάλι στον Υπουργό Εσωτερικών γιατί θα
ήµουν αντινοµικός, αλλά λέω: Ο ΑΣΕΠ επί ΣΥΡΙΖΑ πήγαινε γρη-
γορότερα; Θέλετε να σας φέρω τις εκθέσεις, οι οποίες µιλάνε
για τις καθυστερήσεις αυτές και εγώ λέω ότι πράγµατι αφορά
και τους Υπουργούς Εσωτερικών επί ΣΥΡΙΖΑ;

Και πάω στο τελευταίο, το οποίο µας ανοίγει µια πολύ µεγάλη
συζήτηση. Διότι εδώ πρέπει να καταλήξουµε τι από τα δύο λέτε.
Τι λέτε τώρα; Λέτε να χρησιµοποιούµε πλήρως το ΑΣΕΠ σε αυτές
τις διαδικασίες; Λέτε ότι αν βγάλουµε κάτι από το ΑΣΕΠ, αυτό
είναι µία διαδικασία η οποία µαρτυρά κοµµατισµό και χειραγώ-
γηση της διοικήσεως; Αυτό λέτε;

Διότι εν συνεχεία ο καλός συνάδελφος ο κ. Τόλκας εδώ, συ-
νάδελφός µας και Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, επικαλέστηκε κάτι το
οποίο πράγµατι έχουν προτείνει µέλη του ΑΣΕΠ. Αναφέρθηκε σε
αυτό ως πόρισµα Παπατόλια. Εν πάση περιπτώσει, είναι µια πρό-
ταση για την ακρίβεια, έτσι περιγράφεται, ως πρόταση Παπατό-
λια. 

Όµως, µέσα στην πρόταση Παπατόλια εκείνο το οποίο περι-
γράφεται είναι η αφαίρεση ορισµένων διαδικασιών από το
σκληρό ΑΣΕΠ, όπως λέω εγώ. Και ουσιαστικά τι προτείνει; Στις

κρίσεις των τµηµαταρχών του δηµοσίου αλλά και των επιτελικών
στελεχών της αυτοδιοίκησης ο ρόλος του ΑΣΕΠ να περιοριστεί
σε δράσεις on line coaching στα στελέχη που θα έχουν ρόλο
κριτή και ενεργού παρακολούθησης -monitoring- είτε µε κλασικό
έλεγχο νοµιµότητας σε δεύτερο βαθµό, είτε µε δηµοσιοποίηση
των περιπτώσεων κακοδιοίκησης µετά από δειγµατοληπτικό
έλεγχο επιθεώρησης του ΑΣΕΠ. 

Αυτό δεν το προτείνει η Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση το αξιολο-
γεί. 

Όµως εγώ θέλω να ακούσω τη θέση σας ως προς αυτό, διότι
ο κ. Πολάκης…

Έτσι δεν είναι; Καλά θυµάµαι;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το θέµα είναι τα κριτήρια, όχι η διαδικα-

σία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ. Αφήστε τον κύριο Υπουργό να τελειώσει. Σας παρα-
καλώ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κάνει πως δεν καταλαβαίνει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Βορίδης): Δεν ξέρω

τώρα, προσπαθώ να καταλάβω κι εγώ. Δεν είµαι ίσως τόσο οξύ-
νους όσο εσείς, αλλά προσπαθώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Μην αδικείτε τον εαυτό σας! 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Βορίδη, τους κτηνιάτρους που

πρωτοπήρατε, τους πήρατε χωρίς καµµία διαδικασία. Θα µπο-
ρούσατε να τους πάρετε…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Βορίδης): Δυο λεπτά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µπο-

ρείτε να κάνετε ερώτηση µετά στον κύριο Υπουργό. Σας παρα-
καλώ. Αφήστε τον τώρα να µιλήσει.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θέτει κάτι που δεν υφίσταται. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα το κάνετε µετά το

ερώτηµά σας. Αφήστε τον σας παρακαλώ να ολοκληρώσει.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Βορίδης): Γιατί, ξανα-

λέω, η συζήτηση στην πραγµατικότητα –ειδικά επειδή έγινε ανα-
φορά από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ σε αυτή την πρόταση των µελών του
ΑΣΕΠ- είναι αν θα επιµείνουµε σε µία διαδικασία ως έχει ή όχι. 

Όµως αν πούµε το «όχι», θα έχω εγώ από κάτω τον ΣΥΡΙΖΑ να
µου λέει ότι προχωρώ σε κοµµατικοποίηση; Θα έχω τον κ. Πο-
λάκη, ο οποίος στην ακρόαση του ΑΣΕΠ λέει: «Θεωρώ πως ήταν
καλύτερη ιδέα εσείς και η πολιτεία να βγάζει τα κριτήρια» -το λέει
στο ΑΣΕΠ- «γιατί να µην υπάρχει ένας επίτροπος του ΑΣΕΠ σε
κάθε υπηρεσία του δηµοσίου που να είναι πραγµατική και όχι
προσχηµατική ιστορία υπό την εποπτεία του ΑΣΕΠ και να βάλει
στον µηχανισµό αυτών των δοµών την υλοποίηση του προγράµ-
µατος διορισµού»; 

Αν έχει συµφωνία…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τι σχέση έχει αυτό µε αυτό που κάνετε

εσείς;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, σας

παρακαλώ πολύ. Συνεχίστε κανονικά. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Επιτρέψτε

µου. 
Εκείνο το οποίο κάνω είναι ότι ενεργοποιώ τις υφιστάµενες

διατάξεις για τις κρίσεις και αφού τις ενεργοποιώ και γίνονται οι
κρίσεις, εσείς τώρα µε κατηγορείτε -εµένα- για τις καθυστερή-
σεις του ΑΣΕΠ. Και όταν λέµε ότι οι καθυστερήσεις υπάρχουν
γιατί υπάρχει αυτή η υπερφόρτωση -εποµένως κάπως πρέπει να
παρέµβουµε για να µειώσουµε την υπερφόρτωση-, εσείς θα έρ-
θετε να µου πείτε ότι το κάνεις για να ενισχύσεις τον κοµµατισµό
και την αναξιοκρατία. 

Άρα, λοιπόν, να την κάνουµε λίγο ορθολογική τη συζήτηση;
Αναγνωρίζουµε ότι, προφανώς, υπάρχει ένας σηµαντικός φόρ-
τος στο ΑΣΕΠ και αν συµφωνούµε ότι πρέπει να υπάρχει παρέµ-
βαση, τότε, προφανώς, να ξέρετε ότι αυτά είναι τα ζητήµατα τα
οποία αξιολογεί η Κυβέρνηση.

Τώρα, µετά ταύτα -και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, µε την πρω-
τολογία µου και θα επανέλθω στη δευτερολογία- και πάρα πολύ
γρήγορα από όλη αυτή τη συζήτηση που κάναµε, πώς ακριβώς
επιρρωνύεται και ενισχύεται το επιχείρηµά σας περί αναξιοκρα-
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τίας, πελατειακού κράτους και κοµµατισµού; Μα, πρέπει να
έχουµε αρχή, µέση και τέλος! Αν στις προσλήψεις τα πράγµατα
πάνε έτσι όπως πάνε, εάν οι µετακλητοί είναι έτσι όπως είναι και
στις διοικήσεις η επιλογή των στελεχών γίνεται έτσι όπως γίνεται,
τότε πού είναι η αναξιοκρατία και ο κοµµατισµός; Πού ακριβώς
βρίσκεται; Όχι, ο καγχασµός δεν αρκεί, χρειάζεται και σκέψη
εδώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα σας απαντήσω.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εσείς δεν

θα µου απαντήσετε γιατί δεν έχετε χρόνο, θα µου απαντήσουν
άλλοι.

Άρα, λοιπόν, όλο το επιχείρηµα στο οποίο στηρίζεται αυτή η
επερώτηση πέφτει όλο στο κενό, κατακρηµνίζεται και γίνεται
απολύτως άνευ αντικειµένου.

Σε ζητήµατα άλλα στα οποία αναφερθήκατε και τα οποία αξί-
ζουν -αν θέλετε- µία δεύτερη απάντηση θα επανέλθω, κυρία Πρό-
εδρε, στη δευτερολογία µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, να του διατυπώσουµε

µία ερώτηση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Πολάκη, ακού-

στε µε λίγο σας παρακαλώ πολύ: Τώρα θα ανέβει στο Βήµα ο
Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος. Νοµίζω ότι µπορείτε να του
πείτε να τη διατυπώσει εκείνος, για να µην υπάρχει πρόβληµα,
επειδή πρέπει να κρατάµε και τον Κανονισµό.

Μπαίνουµε στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.
Τον λόγο έχει ο κ. Ραγκούσης εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, Βουλευ-

τής Β’ Πειραιώς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Βορίδη και να µην ήταν σήµερα

πρωταπριλιά, µετά από όλα όσα είπατε θα λέγαµε ότι είναι πρω-
ταπριλιά, αλλιώς δεν εξηγείται. Δεν εξηγείται η απόφασή σας να
έρθετε σε αυτό το Βήµα και να κάνετε χρήση τέτοιας έκτασης
ψευδολογίας και διαστρέβλωσης της πραγµατικότητας. Φαίνεται
ότι, πραγµατικά, το ψέµα έχει γίνει η δεύτερη φύση της Κυβέρ-
νησής σας.

Δεν θα επαναλάβω τίποτα από όλα όσα συντριπτικά, τεκµη-
ριωµένα και αναλυτικά -στοιχεία, γεγονότα, αποφάσεις, έγ-
γραφα- ανέφεραν οι συνάδελφοι προηγουµένως.

Θα µείνω σε αυτά που είπατε εσείς, κύριε Βορίδη, και σήµερα
και την προηγούµενη φορά. Λέει ο κ. Βορίδης «πού είναι οι ανα-
ξιοκρατικές προσλήψεις που έχουµε κάνει εµείς δυόµισι χρόνια
τώρα;». Ποιος τώρα; Ο κ. Βορίδης, ο οποίος ξεκίνησε τη θητεία
του ως Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης µε συγκεκριµένη διά-
ταξη νόµου που γύρισε τη χώρα δέκα, δεκαπέντε χρόνια πίσω,
ρυθµίζοντας τη δυνατότητα να προσλαµβάνεται επιστηµονικό
προσωπικό -κτηνίατροι συγκεκριµένα- κατ’ έτος -κατ’ έτος, όχι
µία φορά, άπαξ και διά παντός, κατ’ έτος- µε διαδικασίες εκτός
ΑΣΕΠ, όταν µία από τις µεγάλες µάχες που είχε δώσει το πολι-
τικό σύστηµα από την ίδρυση του νόµου Πεπονή και µετά ήταν
µέσα στο ΑΣΕΠ να περιληφθούν οπωσδήποτε και οι προσλήψεις
έκτακτου προσωπικού και επίσης και του έκτακτου επιστηµονι-
κού προσωπικού.

Σε τελική ανάλυση και για λόγους κοινωνικής δικαιοσύνης, λοι-
πόν, ο κ. Βορίδης -και το καταθέτω στα Πρακτικά- βάζει τη δική
του υπογραφή στη συγκεκριµένη διάταξη µε το που ξεκινάει τη
θητεία του στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Ραγκούσης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είχαµε πει πως θα το κάναµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Σας το έχουµε πει δεκάδες φορές,

πήρατε στην Ελληνική Αστυνοµία χιλιάδες αστυνοµικούς εκτός
πανελληνίων εξετάσεων, διαλύοντας, σκοτώνοντας αυτή την
πολύ θετική, πολύ σηµαντική πολιτική κατάκτηση -όχι θεσµική-
να έχουν συµφωνήσει όλες οι κυβερνήσεις µετά από το 2011, δη-
λαδή και η κυβέρνηση τότε του ΠΑΣΟΚ και η κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ότι οι προσλή-
ψεις αστυνοµικών, ειδικών φρουρών, κάθε ειδικότητας θα γίνεται

αποκλειστικά µέσω πανελληνίων εξετάσεων.
Και έρχεστε το 2019 και επαναφέρετε το φαύλο καθεστώς οι

προσλήψεις αυτές να γίνονται µέσα από τα βουλευτικά σας γρα-
φεία. Και µιλάµε για χιλιάδες αστυνοµικούς που µπήκαν πάλι στο
Σώµα, µε πρώτους και καλύτερους να αντιδρούν σε αυτό τους
εν ενεργεία αστυνοµικούς και τα συνδικαλιστικά τους όργανα,
τα οποία ξεσηκώθηκαν µε πρώτη και καλύτερη την ΠΟΑΣΥ. Μι-
λάµε για χιλιάδες προσλήψεις κοµµατικές, αναξιοκρατικές. Και
µιλάµε για αντίστοιχη στέρηση του ονείρου που δικαιούνταν να
έχουν οι ελληνικές οικογένειες να βάλουν όπως έβαζαν από το
2011 και µετά, τα παιδιά τους µέσω πανελληνίων εξετάσεων στην
Ελληνική Αστυνοµία. Το διαλύετε! Το σκοτώνετε! Κι έρχεστε σή-
µερα, πρωταπριλιά, να µας λέτε: «Πού είναι οι προσλήψεις µόνι-
µου προσωπικού εκτός ΑΣΕΠ ή εκτός πανελληνίων εξετάσεων;»! 

Οι διορισµοί απευθείας αναθέσεων στον ΕΦΚΑ, οι διορισµοί
στον ΕΟΔΥ µε βάση τη σειρά πρωτοκόλλου! Αξιοκρατία και αν-
τικειµενικότητα! Προσλήψεις στον ΕΟΔΥ µε βάση τον αριθµό
πρωτοκόλλου! Ποιος είχε την πληροφορία από τον κ. Βορίδη,
λοιπόν, από την εκλογική του περιφέρεια ή από τον κ. Θεοχάρη
ή από τον κ. Κουµουτσάκο ότι θα γίνουν προσλήψεις στον νέο
ΕΟΔΥ; Πηγαίνετε αύριο να καταθέσετε πρώτοι! Όποιος κατέθετε
πρώτος µε βάση τον αριθµό πρωτοκόλλου, προσλαµβανόταν µε
Κυβέρνηση Μητσοτάκη-Βορίδη. Κι έρχεται εδώ ο κ. Βορίδης σή-
µερα, πρωταπριλιά και έχει το θράσος να µας πει το ψέµα που
είδατε µε τις αναξιοκρατικές προσλήψεις. Εκατόν τρεις χιλιάδες
συµβασιούχοι το 2019 επί ΣΥΡΙΖΑ, εκατόν σαράντα τέσσερις χι-
λιάδες σήµερα µε βάση την απογραφή! Και το αποκορύφωµα,
βέβαια, είναι που για µια ακόµα φορά επιδείξατε εδώ το θάρρος
να αγγίξετε το θέµα των µετακλητών. 

Τολµάτε εσείς να µιλάτε για τους µετακλητούς, κύριε Βορίδη;
Πραγµατικά πιστεύετε ότι έχετε ίχνος δυνατότητας και περιθω-
ρίου εσείς να µιλάτε για µετακλητούς; Τι σηµαίνει το «εσείς να
µιλάτε»; Ξέρετε τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι είστε εσείς, κύριε Βο-
ρίδη, που κάνατε το θέµα των µετακλητών µείζον πολιτικό θέµα
στη χώρα. Εσείς το κάνατε. Δεν το είχε κάνει καµµία κυβέρνηση
πριν, ούτε όταν κέρδισε τις εκλογές το 2015 ο Αλέξης Τσίπρας
και ο ΣΥΡΙΖΑ είχαν κάνει το θέµα των µετακλητών πρώτο θέµα
ούτε όταν ο Σαµαράς είχε κερδίσει τις εκλογές το 2012 έκανε
µείζον θέµα της χώρας το θέµα των µετακλητών ούτε ο Γιώργος
Παπανδρέου το 2009 όταν κέρδισε τις εκλογές. Εσείς είχατε το
θράσος να το κάνετε! 

Μάλιστα, ενώ έχετε το θράσος και κάνετε µείζον πολιτικό θέµα
στη χώρα το θέµα των µετακλητών που προσλήφθηκαν την πε-
ρίοδο 2015-2019, είστε τόσο άθλιοι πολιτικά απέναντι στον ελ-
ληνικό λαό που έρχεστε και σε όλα τα κριτήρια -αριθµός
µετακλητών, κόστος µε το οποίο επιβαρύνουν τον Έλληνα φο-
ρολογούµενο και τις ελληνικές φορολογούµενες επιχειρήσεις οι
µετακλητοί και οι αντισυνταγµατικές αρµοδιότητες των µετακλη-
τών- διαπράττετε το ένα έγκληµα πίσω από το άλλο µε βάση εκεί
που είχατε βάλει εσείς τον πήχη, κύριε Βορίδη, γιατί οι δήµοι που
έχουν τώρα αυτές τις εκατοντάδες περισσότερους µετακλητούς
δεν τους πήραν µόνοι τους. Τους πήραν µε δική σας πολιτική
απόφαση. Το γεγονός ότι αυτή τη στιγµή οι µετακλητοί κοστί-
ζουν, µε πρόχειρους υπολογισµούς, τουλάχιστον 100 και πλέον
εκατοµµύρια ευρώ –όχι τον χρόνο, αλλά συνολικά, αθροιστικά-
σε σχέση µε το πόσο κόστιζαν στον Έλληνα φορολογούµενο,
ήταν δική σας απόφαση γιατί όχι µόνο αυξήσατε τον αριθµό των
µετακλητών, αλλά αυξήσατε και όσα εισπράττουν οι µετακλητοί. 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, αποφασίσατε να διαπρά-
ξετε και τη µείζονα αντισυνταγµατική και απαράδεκτη από κάθε
άποψη επιλογή και απόφαση να τους δώσετε στα χέρια τους
υπογραφή και σφραγίδα που δεσµεύει το ελληνικό δηµόσιο, που
δεσµεύει το ελληνικό κράτος. Δηλαδή, πήρε ο Βορίδης τον κολ-
λητό του, τον έκανε µετακλητό στο άλφα Υπουργείο, στο βήτα
Υπουργείο, στον γάµµα οργανισµό, στο δέλτα νοµικό πρόσωπο
και δεν φτάνει που τον έχει µετακλητό για να τον βοηθάει, του
δίνει το δικαίωµα να έχει υπογραφή και στρογγυλή σφραγίδα του
ελληνικού δηµοσίου και να δεσµεύει το ελληνικό δηµόσιο εκ µέ-
ρους του ελληνικού λαού. Ποιος; Αυτός που ήρθε ως κολλητός,
κοµµατικός, µετακλητός, στα Υπουργεία σας, στους οργανι-
σµούς που εποπτεύετε! 
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Πότε είχε ξαναγίνει αυτό, κύριε Βορίδη, στο ελληνικό κράτος;
Πότε είχε ξαναγίνει στο ελληνικό δηµόσιο, τουλάχιστον από τότε
που µπορούµε να πούµε ότι το ελληνικό κράτος και το ελληνικό
δηµόσιο σέβονται τον εαυτό τους; Ποτέ! Καµµία κυβέρνηση δεν
το είχε τολµήσει αυτό! Κι έχετε, λοιπόν, το θράσος και µιλάτε
εσείς εδώ για µετακλητούς;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και µετά, σαν να µην έφταναν όλα αυτά, ακούσαµε και το φο-

βερό. Ακούσαµε το θάρρος και θράσος του κ. Βορίδη να µιλά και
για τις επιλογές των προϊσταµένων!

Είστε η πρώτη κυβέρνηση που τόλµησε, που διανοήθηκε να
ορίσει νοµικά τη δυνατότητα σε διευθυντικές θέσεις, δηλαδή σε
θέσεις προϊσταµένων, να προσλαµβάνονται ιδιώτες, εκτός του
ελληνικού δηµοσίου, άρα µε αυθαίρετα, προσωπικά, κοµµατικά
κριτήρια έτσι κι αλλιώς, αλλά και ιδιώτες. Είναι δύο τα θέµατα
εδώ. 

Δώσατε αυτή τη δυνατότητα, λοιπόν, να συµβαίνει, να συντρέ-
χει και να εφαρµόζεται στο ελληνικό δηµόσιο και έρχεστε εδώ
να µας πείτε «πού είναι η αναξιοκρατία στις επιλογές προϊστα-
µένων;». Χρειάζεται να πει κάποιος τίποτα άλλο, όταν έχετε δη-
µιουργήσει αυτό το κάκιστο προηγούµενο, όταν έχετε ανοίξει
αυτή τη χείριστη κερκόπορτα στις αρχές και στις αξίες της αξιο-
κρατίας και της αντικειµενικότητας στη λειτουργία του ελληνικού
κράτους; Ανάψατε το πράσινο φως όποιος από εδώ και πέρα κυ-
βερνά τη χώρα να έχει το δικαίωµα, επειδή προσωρινά πήρε µία
πλειοψηφία µέσα στη Βουλή, να ορίζει διευθυντές στο ελληνικό
δηµόσιο ιδιώτες, οι οποίοι παίρνουν αποφάσεις, παίρνουν και τη
σφραγίδα, παίρνουν και την υπογραφή για να δεσµεύουν το ελ-
ληνικό δηµόσιο, το ελληνικό κράτος και τον ελληνικό λαό. Αν
είναι δυνατόν! Και µιλάτε εδώ; 

Δεν χρειάζεται τίποτα άλλο, κύριε Βορίδη. Περάσατε στην
ιστορία µε τα πιο µαύρα χρώµατα και περάσατε όχι µόνο γενικά
και αόριστα. Προφανώς η µείζων πολιτική ευθύνη είναι του κ. Μη-
τσοτάκη, ο όποιος έχει δείξει σε τι πιστεύει. Το θύµισε η κ. Ξενο-
γιαννακοπούλου. Ο κ. Μητσοτάκης ως Υπουργός διέπραξε τη
µεγαλύτερη, πραγµατικά, εγκληµατική θεσµικά πράξη που µπο-
ρούσε να διαπράξει, την πρώτη φουρνιά αξιοκρατικά και αντικει-
µενικά επιλεγµένων προϊσταµένων να την καταργήσει εν µία νυκτί
και στη θέση τους να ορίσει τους κοµµατικούς φίλους του. Και
αυτός και όλοι οι Υπουργοί που ήσασταν τότε στην κυβέρνηση
εκείνης της Νέας Δηµοκρατίας, του Αντώνη Σαµαρά.

Πέραν, λοιπόν, του ότι είναι πρώτος και καλύτερος ο κ. Μη-
τσοτάκης, είστε και όλοι εσείς, γιατί όλα αυτά τα έχετε υπογρά-
ψει, κύριε Βορίδη. Όλες αυτές οι αποφάσεις φέρουν και τη δική
σας υπογραφή και όλων των συναρµόδιων Υπουργών, γιατί βε-
βαίως, δεν θα µπορούσε να γίνει και διαφορετικά. Άρα, εδώ
υπάρχει µια καθοριστική συλλογική και ατοµική ευθύνη για όλα
αυτά, επαναλαµβάνω, τα εγκλήµατα τα οποία έχουν γίνει σε
βάρος της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης. 

Και ξέρετε, κύριε Βορίδη, είµαστε πια, διάολε, στο 2022, ρε
παιδί µου, και αντί να πάτε τη χώρα µπροστά, τη γυρνάτε δεκαε-
τίες πίσω µε τον χειρότερο τρόπο. Γιατί; Διότι στην πραγµατικό-
τητα αυτό το οποίο κάνετε δεν είναι ότι εισάγετε ένα άλλο
σύστηµα αξιοκρατίας. Δεν εισάγετε ένα άλλο σύστηµα πανελλη-
νίων εξετάσεων που στη βάση του είναι ένα αντικειµενικό σύ-
στηµα. Εσείς καταργείτε την αξιοκρατία και θεσπίζετε, έχετε ήδη
νοµοθετήσει την πλήρη αναξιοκρατία, η οποία, βεβαίως -για να
τα συνδέσουµε λίγο και µε την προηγούµενη συζήτηση που εί-
χαµε-, τι είναι άλλο είναι εκτός από τη µήτρα της διαφθοράς; Να
από πού πηγάζει η διαφθορά, κύριε Βορίδη. Έτσι χτίζεται η δια-
φθορά. Έτσι θεµελιώνεται η διαφθορά. Γι’ αυτό πασχίζει το πο-
λιτικό σύστηµα δεκαετίες τώρα να θεσπίσει, να καθιερώσει τη
γενικευµένη διαφάνεια και τη γενικευµένη αξιοκρατία, γι’ αυτό
και στο Σύνταγµα έχουν περιληφθεί διατάξεις συγκεκριµένες, γι’
αυτό και τόσες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, γι’ αυτό και τόση δια-
µάχη στο πολιτικό σύστηµα ανάµεσα σε αυτούς που θέλουν την
αξιοκρατία και σε αυτούς που δεν τη θέλουν και την υπονο-
µεύουν διαρκώς. 

Θα πάρω και λίγο χρόνο από τη δευτεροµιλία µου και πριν
κλείσω θα πω κάτι το οποίο οφείλω να πω, κύριε Βορίδη, γιατί
έχει ανακύψει ως εκκρεµότητα από την προηγούµενη συνε-

δρίαση. Αν το είχε πει σε αυτό το Βήµα ένας άλλος Υπουργός,
άλλου χαρτοφυλακίου ή έστω εσείς όταν πρωτοαναλάβατε το
Υπουργείο Εσωτερικών, δεν θα ήµουν σε καµµία περίπτωση τόσο
αυστηρός µαζί σας, µολονότι είδα και την επικοινωνιακή προσπά-
θεια να διακινήσετε δηµοσιεύµατα: «Ρεζίλι ο Ραγκούσης», «Άλλα
ψήφιζε ο Ραγκούσης και δεν ήξερε» κ.λπ.. 

Τι είπατε, κύριε Βορίδη, και πού αναφέροµαι ακριβώς; Αναφέ-
ροµαι σε κάτι που είπατε όταν έλειπα από την Ολοµέλεια. Είπατε
συγκεκριµένα -διαβάζω από τα Πρακτικά- το εξής: «Εγώ δεν έχω
πια απορία γιατί ο Ραγκούσης βρέθηκε στον ΣΥΡΙΖΑ. Διότι δεν
θυµόταν καν τι νοµοθετούσε, διότι εκείνο το οποίο νοµοθέτησε
στην παράγραφο 2 του άρθρου 1 είναι ότι δεν υπάγονται στις
διατάξεις των Κεφαλαίων Α’, Β’, Γ’ -τα Α’, Β’, Γ’ είναι το ΑΣΕΠ,
προσλήψεις στο δηµόσιο- µε διαδικασία ΑΣΕΠ οι στρατιωτικοί,
το µη πολιτικό προσωπικό του Υπουργείου Προστασίας του Πο-
λίτη. Νοµοθετεί ο κ. Ραγκούσης εξαιρέσεις. Ο Ραγκούσης, λοι-
πόν, νοµοθέτησε την εξαίρεση αυτή, τη φαυλοκρατική. Μας είπε
ότι εµείς είµαστε οι κακοί που το κάναµε αυτό και το έχει κάνει ο
ίδιος. Εντυπωσιακό. Αυτό το λέω για το επίπεδο της κριτικής,
ώστε να ξέρουµε όλοι που βρισκόµαστε». 

Δεν πιστεύω να αµφισβητείτε την ακρίβεια της ανάγνωσης.
Ποια είναι η αλήθεια, λοιπόν, κύριε Βορίδη; Να σας πω ποια

είναι η αλήθεια όσον αφορά σ’ αυτήν ακριβώς τη διάταξη που
διαβάσατε, για έναν νόµο για τον οποίο -θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά κυρίως για εσάς, για δική σας χρήση- έχει εκδώσει την ετή-
σια έκθεσή του το 2010 το ΑΣΕΠ αναφέροντας ότι «το έτος 2010
αποτέλεσε σταθµό στην πορεία του ΑΣΕΠ υπό την έννοια ότι
υπήρξε το πρώτο έτος εφαρµογής του ν.3812/2009. Ο θεµελιώ-
δης αυτός νόµος διαφοροποίησε σηµαντικά τα δεδοµένα στον
χώρο των προσλήψεων» κ.λπ..

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Ραγκούσης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ποια είναι, λοιπόν, η αλήθεια γι’ αυτό που είπατε εσείς, κύριε
Βορίδη; Η αλήθεια, κύριε Βορίδη, δυστυχώς για εσάς, είναι ότι
ακριβώς αυτή η διάταξη που διαβάσατε δεν είναι διάταξη του
ν.3812/2009, αλλά είναι η διάταξη -ακριβώς αυτή που θα σας δια-
βάσω τώρα- του ιδρυτικού νόµου του ΑΣΕΠ, του αείµνηστου Ανα-
στάση Πεπονή, από το 1994, η οποία διάταξη, κύριε Βορίδη, τότε
έλεγε ότι εξαιρούνται από τις διατάξεις του παρόντος κεφαλαίου
-αυτά τα Α’, Β’, Γ’, προσλήψεις εντός ΑΣΕΠ- οι προσλήψεις που
αφορούν στους στρατιωτικούς και στο µη πολιτικό προσωπικό
των Υπουργείων Δηµόσιας Τάξης και Εµπορικής Ναυτιλίας και
στο προσωπικό της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών. Άρα, αυτή
η διάταξη που εσείς διαβάσατε, κύριε Βορίδη, και για την οποία
διακινήσατε ότι «είναι διάταξη Ραγκούση, που να γιατί πήγε στον
ΣΥΡΙΖΑ, δεν θυµάται τι έχει νοµοθετήσει» και ούτω καθεξής, είναι
διάταξη την οποία έχει νοµοθετήσει ο αείµνηστος Αναστάσης Πε-
πονής.

Υπάρχει εδώ, όµως, ένα πολύ καίριο συµπέρασµα µετά από
αυτό. Γιατί ο ν.2190 και γιατί κι ο ν.3812 επαναλαµβάνει αυτή τη
διάταξη; Γι’ αυτό που σας είπα προηγουµένως, κύριε Βορίδη.
Γιατί από το 1995 και µετά και κυρίως από το 2011 εξ ολοκλήρου,
που υπήχθησαν και οι προσλήψεις των ειδικών φρουρών, εντάχ-
θηκαν στη διαδικασία των πανελληνίων εξετάσεων. Γι’ αυτό δεν
µπορούσε ο νόµος που όριζε ποιες προσλήψεις θα γίνουν µέσω
ΑΣΕΠ -αφού αυτές θα γίνονταν µέσω πανελληνίων εξετάσεων-
να µην τις εξαιρέσει.

Συµπέρασµα, κύριε Βορίδη, και λυπάµαι πάρα πολύ γι’ αυτό.
Είστε -και το λέω µε απόλυτη, αν το θέλετε, συµπάθεια- µετά από
αυτό, επειδή έχετε τόσο καιρό στο Υπουργείο Εσωτερικών, όχι
ακραία δεξιός που σας έχουµε πει και επαναλαµβάνεται διαρ-
κώς, αλλά είσαστε πλέον νοµίζω -απολύτως βέβαιο είναι αυτό-
ακραία ηµιµαθής και προχειρολόγος. Και υπ’ αυτή την έννοια,
κύριε Βορίδη, εγώ προσωπικά, µετά από αυτό πια δεν έχω καµ-
µία απορία γιατί πήγατε στη Νέα Δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα κλείσω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας το εξής. Η προσφορά

της Κυβέρνησής σας, κύριε Βορίδη, η προσφορά του Κυριάκου
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Μητσοτάκη -προσωπικά θα το πω- πιστεύω ότι είναι πολύ µεγάλη
για τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, για την Αριστερά στην
Ελλάδα, για την προοδευτική παράταξη στο σύνολό της, γιατί µε
όλα όσα κάνετε, µε όλα όσα νοµοθετείτε επί δυόµισι χρόνια, στην
πραγµατικότητα τι κάνετε; Για να πιάσουµε την ουσία των πραγ-
µάτων. Εκσυγχρονίζετε και επαναβεβαιώνετε µια κρίσιµη, καθο-
ριστική διαχωριστική γραµµή που µας διαφοροποιεί, κύριε
Βορίδη. Γιατί, όπως σας είπα προηγουµένως, δεν ορίζετε άλλα
συστήµατα αξιοκρατίας, καταργείτε την αξιοκρατία.

Αυτό, λοιπόν, που κάνετε είναι για εµάς µια πραγµατική προ-
σφορά, που βεβαίως, στις πλάτες µας -οφείλω να το πω κι αυτό-
φορτώνει µεγάλη ευθύνη. Είναι µεγάλη η ευθύνη που φορτώνει
στην επόµενη προοδευτική κυβέρνηση µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία, γιατί πράγµατι θα µας δώσει όχι µόνο τη
δυνατότητα, την εύκολη δυνατότητα, αλλά θα µας φορτώσει,
µας έχει ήδη φορτώσει και την υποχρέωση όλα όσα λέµε σήµερα
και για τα οποία σας επικρίνουµε, κύριε Βορίδη, εµείς να µην τα
επαναλάβουµε, να είµαστε πάρα πολύ εντάξει πρώτα και κύρια
µε τον ίδιο µας τον εαυτό και η νέα κυβέρνηση µε Πρωθυπουργό
τον Αλέξη Τσίπρα, πραγµατικά, να νοµοθετήσει την απόλυτη
αξιοκρατία σε όλα τα επίπεδα λειτουργίας της δηµόσιας διοίκη-
σης, κάτι που έχει απόλυτη ανάγκη η ελληνική κοινωνία, έχει από-
λυτη ανάγκη η ελληνική οικονοµία και βεβαίως, έχουν απόλυτη
ανάγκη και αυτοί οι εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες και Ελληνίδες
δηµόσιοι υπάλληλοι που δεν σας χρωστάγανε τίποτα, κύριε Βο-
ρίδη, να τους ξαναγυρίσετε στα χειρότερα χρόνια της ελληνικής
Δεξιάς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει για έξι λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεοχάρης, Βουλευτής Β3’ Νο-
τίου Τοµέα Αθηνών.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα
πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι ένας αισιόδοξος πολιτικός
και αποδεικνύεται αυτό από τον λόγο µε τον οποίο ξεκινώ την
οµιλία µου και θα σας τον διαβάσω. Ήθελα να πω πως η σηµε-
ρινή συζήτηση έχει πολιτικά χαρακτηριστικά, πως δεν είναι τάχα
µου για την αποτελεσµατικότητα του πολιτικού προσωπικού ή
τάχα µου µια φτηνή σκανδαλολογία. Πως έχει λίγα ψήγµατα από
αυτά τα δύο, αλλά στην καρδιά των αντιπαραθέσεων είναι µια
βαθιά πολιτική ερώτηση: Ποια είναι η αντίληψη της Νέας Δηµο-
κρατίας, του Υπουργού, του Υπουργείου Εσωτερικών για το δη-
µόσιο; Ποια είναι η αντίληψη του ΣΥΡΙΖΑ για το δηµόσιο; Αντί γι’
αυτό, δυστυχώς, διαψεύστηκα πριν ακόµα καταφέρω να ανέβω
στο Βήµα. 

Ακούσαµε τον κ. Ραγκούση να λέει στον κύριο Υπουργό πώς
τολµάει να µιλάει, λες και ξαναγυρίσαµε στις εποχές του «Δεν
δικαιούστε για να οµιλείτε». Ακούσαµε από πολλούς οµιλητές να
µιλάνε για την αντισυνταγµατικότητα του νόµου του ΕΦΚΑ, όταν
η αντισυνταγµατικότητα κρίθηκε και κρίνεται πάντοτε µε συγκε-
κριµένη διαδικασία που προβλέπεται από το Σύνταγµα και από
τον Κανονισµό της Βουλής και, συνεπώς, όταν αµφισβητείς αυτή
τη διαδικασία, αµφισβητείς ευθέως το Σύνταγµα.

Μια συζήτηση χωρίς, πραγµατικά, επιχειρήµατα, παρά µόνο
επικλήσεις -όπως, νοµίζω, αποδείχτηκε από την οµιλία του
Υπουργού. Και µια συζήτηση χωρίς νούµερα που, όταν υπήρξαν
κάποια νούµερα, δεν υπάρχει ούτε καν συµφωνία µεταξύ σας. Ο
κ. Πολάκης µίλησε για 70 εκατοµµύρια κόστος µετακλητών και ο
κ. Ραγκούσης για πάνω από 100 εκατοµµύρια. Κάπως πρέπει να
τα βρείτε και µεταξύ σας, όταν κάνετε την κριτική. 

Εγώ θα επιµείνω να είµαι αισιόδοξος και θα γυρίσω να απαν-
τήσω στα πραγµατικά ερωτήµατα. Θα απαντήσω στο κύριο ερώ-
τηµα, το βαθιά πολιτικό, αλλά θα µιλήσω και για τα δύο πρώτα,
την αποτελεσµατικότητα και τα σκάνδαλα. Σας νοιάζει, πραγµα-
τικά, η αναποτελεσµατικότητα ή η αποτελεσµατικότητα του πο-
λιτικού προσωπικού; Γιατί µας εγκαλείτε γι’ αυτή, όταν στην
πραγµατικότητα παρακολούθησε όλος ο ελληνικός λαός το 2015
που ήρθατε µε µία βαριοπούλα να γκρεµίσατε την Ελλάδα και

αποτύχατε. Εγκαλείτε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη που µε το µυ-
στρί, µε µεταρρύθµιση στη µεταρρύθµιση και εν µέσω παγκό-
σµιων κρίσεων χτίζει µια νέα Ελλάδα, µια χώρα µε διεθνή ρόλο,
µια χώρα µε εσωτερική αυτοπεποίθηση και ρεαλιστική αισιοδο-
ξία; Νοµίζω ότι πάει πολύ να µας εγκαλεί η «αξιοκρατία Καρα-
νίκα». 

Μήπως είναι ζήτηµα σκανδάλων; Όλη η σκανδαλολογία στη-
ρίχθηκε στο βασικό επιχείρηµα των µετακλητών υπαλλήλων, δη-
λαδή πως είναι πάρα πολλοί. Αποδείχτηκε από τα νούµερα που
κατέθεσε στην οµιλία του στη Βουλή ο Υπουργός πως οι µετα-
κλητοί της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ είναι εκατό περισσότεροι από
τους σηµερινούς µετακλητούς της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας. Τα σκάνδαλα, λοιπόν, είναι µόνο στο µυαλό σας, µόνο
στη φαντασία σας. Είναι δεδοµένο, πάντως, και η αρχή αυτή
ισχύει από τα πανάρχαια χρόνια, από τότε που ανακαλύφθηκε η
πολιτική πως, όταν κάποιος δεν έχει επιχειρήµατα, τότε αναγκα-
στικά καταφεύγει στη σκανδαλολογία. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το είπα και προηγουµέ-
νως, αυτά δεν είναι τα ουσιώδη και πρέπει η συζήτηση επιτέλους
στο ελληνικό Κοινοβούλιο να γυρίζει και να περιστρέφεται στα
κεντρικά πολιτικά ζητήµατα. Στη βάση της συζήτησης αυτής είναι
η διαφορά αντιλήψεων για το δηµόσιο. Για εµάς το δηµόσιο εξυ-
πηρετεί. Για εσάς το δηµόσιο προσλαµβάνει. Για εµάς το δηµό-
σιο κυνηγά τους επίορκους υπαλλήλους. Για εσάς το δηµόσιο
προστατεύει τους επίορκους υπαλλήλους. Για εµάς το δηµόσιο
ολοκληρώνει δράσεις. Για εσάς δροµολογεί δράσεις. Τέσσερις
φορές µέτρησα την κ. Ξενογιαννακοπούλου να λέει «δροµολο-
γήσαµε τις προσλήψεις», «δροµολογήσαµε το ένα, δροµολογή-
σαµε το άλλο». Κάποια στιγµή ο ελληνικός λαός που µας
παρακολουθεί, θέλει να πούµε τι τελειώσαµε και όχι τι δροµολο-
γήσαµε. Για εµάς, λοιπόν, το δηµόσιο αξιολογεί τους υπαλλή-
λους. Για εσάς το δηµόσιο αφήνει ασύδοτους τους υπαλλήλους
του. Για εµάς το δηµόσιο υπάρχει χάρη των πολιτών του. Για
εσάς, το δηµόσιο υπάρχει χάριν των κακών του υπαλλήλων, ούτε
καν όλων των υπαλλήλων.

Αυτό, λοιπόν, ακούσαµε µονότονα «κάτω από τη συζήτηση»
από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Για να µη µιλώ αφαιρετικά, θα δώσω πολύ συγκεκριµένα πα-
ραδείγµατα. Ένα δηµόσιο µε πεντακόσιες χιλιάδες υπαλλήλους
είναι χειρότερο από ένα δηµόσιο µε ένα εκατοµµύριο υπαλλή-
λους, σύµφωνα µε εσάς. Ένα δηµόσιο µε χαρτούρα και φακέ-
λους είναι δείγµα πως πρέπει να γίνουν προσλήψεις. Ένα
δηµόσιο µε εκκρεµότητες στοίβα είναι σηµάδι πως πρέπει να γί-
νουν προσλήψεις. Ένα δηµόσιο που έχει οργανωτικές αδυναµίες
είναι «καµπανάκι» πως πρέπει να γίνουν προσλήψεις. 

Αυτή είναι η αντίληψή σας, ενώ στα δικά µας µάτια το δηµόσιο
πρέπει να κάνει περισσότερα µε λιγότερους πόρους, µέσα σε αυ-
τούς και µε το προσωπικό. Το δηµόσιο επικοινωνεί µε τον πολίτη
και όχι το ανάποδο, όπως τα ραντεβού για τα εµβόλια που ερ-
χόντουσαν µε sms. Το δηµόσιο πρέπει να εξαλείψει την επαφή
πολίτη-δηµοσίου υπαλλήλου. Ένα δηµόσιο µε χαρτούρα και φα-
κέλους είναι δείγµα πως πρέπει να ψηφιοποιηθεί. Γι’ αυτό δεν
κάνατε τίποτε σε αυτόν τον τοµέα, ενώ εµείς κάναµε. Ένα δηµό-
σιο µε εκκρεµότητες στοίβα είναι σηµάδι πως πρέπει να απλο-
ποιήσουµε τις διαδικασίες. Ένα δηµόσιο που έχει οργανωτικές
αδυναµίες, «χτυπάει καµπανάκι» πως πρέπει να γίνουν οργανω-
τικές αλλαγές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε το βασικό παρά-
δειγµα του ΕΦΚΑ, αυτό το οποίο αποτέλεσε κεντρικό σηµείο της
κριτικής σας και στη γραπτή επερώτηση, αλλά και εδώ. Πολύς
λόγος έγινε γι’ αυτό.

Ο ΕΦΚΑ ταλαιπωρεί τους πολίτες, αυτό είναι αναµφισβήτητο.
Εσείς λέτε να µη γίνει τίποτε. Ακόµη χειρότερα, κρύβατε το πρό-
βληµα «κάτω από το χαλί». Μας παραδώσατε τριακόσιες χιλιάδες
«κρυφές» συντάξεις τις οποίες, επειδή είχαν έλλειψη στα δικαιο-
λογητικά, δεν τις µετρούσατε. 

Εµείς, λοιπόν, δεν ήµασταν ευχαριστηµένοι µε τον ΕΦΚΑ που
παραλάβαµε. Γι’ αυτό υλοποιήσαµε νέο σύστηµα για ψηφιακές
συντάξεις, όµως δεν ήταν αρκετό. Εντείναµε την έκδοση συντά-
ξεων από τους υπαλλήλους, όµως δεν ήταν αρκετό. Βάλαµε
επαγγελµατίες δικηγόρους και λογιστές για να επικουρούν στην
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έκδοση, αλλά και αυτό δεν ήταν αρκετό. Φτιάξαµε κέντρο εξυ-
πηρέτησης που ενηµέρωσε ήδη επάνω από ένα εκατοµµύριο πο-
λίτες και κάναµε οργανωτικές αλλαγές, δίνοντας τη δυνατότητα
θητείας ακόµη και σε ιδιώτες σε θέσεις γενικών διευθυντών και
διευθυντών. Δεν θα σταµατήσουµε να διορθώνουµε την άσχηµη
κατάσταση µέχρι να µην περιµένει ούτε ένας συνταξιούχος τη
σύνταξή του. 

Τα αποτελέσµατα µάς κρίνουν: εκατόν είκοσι τρεις χιλιάδες
εκδοθείσες συντάξεις το 2019, διακόσιες είκοσι τέσσερις χιλιά-
δες εκδοθείσες συντάξεις το 2021, 486.000.000 ευρώ εκκρεµό-
τητες σε συντάξεις του ελληνικού λαού το καλοκαίρι του 2019,
239.000.000 ευρώ τον περασµένο Δεκέµβριο. Συνεπώς τα απο-
τελέσµατα µάς δικαιώνουν.

Κάθε συνταξιούχος που περιµένει τη σύνταξή του ελπίζει οι
αλλαγές αυτές να πιάσουν τόπο και ευτυχώς για εµάς µε αυτή
την επερώτηση κάθε συνταξιούχος που περιµένει τη σύνταξή του
ξέρει ότι εάν ψηφίσει ΣΥΡΙΖΑ, δεν πρόκειται να δει τη σύνταξη
ποτέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντίθετα µε ό,τι εσείς πιστεύετε,
ο ελληνικός λαός δεν ξεχνά αυτά που πέρασε εξαιτίας σας. Γι’
αυτό και η µόνη αυταπάτη που µπορεί να έχετε σήµερα είναι ότι
υπάρχει ελπίδα για τον ΣΥΡΙΖΑ να εκµεταλλευτεί την πόλωση και
τον διχασµό. 

Το 2015, θα ταΐζατε τον κόσµο από τις γερµανικές αποζηµιώ-
σεις και αυτό θα έλυνε µαγικά όλα τα προβλήµατά του. Σήµερα
θα ταΐσετε τον κόσµο από τα «κλεφτόδεντρα» και θα λυθούν µα-
γικά όλα τα προβλήµατά του. Αυταπάτη ήταν η απάντηση τότε,
αυταπάτη θα είναι η απάντηση -να είστε σίγουροι- και τώρα. 

Η Νέα Δηµοκρατία προτιµά να ζει στον πραγµατικό κόσµο,
στην πραγµατική µάχη µε τα προβλήµατα, ανάµεσα στους πραγ-
µατικούς Έλληνες, αυτούς που θα σας στείλουν στα αζήτητα της
ιστορίας για άλλη µία φορά σε έναν περίπου χρόνο από τώρα,
όταν θα προκηρυχτούν οι εθνικές εκλογές. Έως τότε, καλή τύχη
µε τις αυταπάτες σας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής ο κ. Κα-
στανίδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και Βουλευτής Α’ Θεσ-
σαλονίκης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η πελατοκρατία και ο κοµµατισµός είναι φαινόµενα σύµφυτα
στην ελληνική δηµόσια ζωή καθ’ όλη τη διάρκεια του ελεύθερου
βίου της ελληνικής πολιτείας, από την εποχή της εθνικής ανε-
ξαρτησίας µέχρι και σήµερα. 

Στη διάρκεια των δεκαετιών και των δύο αυτών αιώνων υπήρ-
ξαν περίοδοι που έγιναν προσπάθειες καταπολέµησης του κοµ-
µατισµού και της πελατοκρατίας. 

Στον κύκλο της Μεταπολίτευσης πρωταγωνιστής βασικών νο-
µοθετικών πρωτοβουλιών που στόχευαν στην αποκατάσταση της
αξιοκρατίας και της διαφάνειας στη διοίκηση των κρατικών υπο-
θέσεων ήταν το κόµµα στο οποίο ανήκω. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα, σχετικό µε το θέµα που συζητούµε, είναι ο εµβληµατικός
νόµος Πεπονή, ο ν.2190/94.

Λυπούµαι που θα το πω, αλλά υπήρξαν συστηµατικές παρεµ-
βάσεις από την πλευρά της σηµερινής Κυβέρνησης να επιστρέ-
ψουµε σε αλήστου µνήµης εποχές. Θα είµαι πολύ συγκεκριµέ-
νος, γιατί σας µιλώ µε τη µατιά αυτού που συµµετείχε σε σπου-
δαίες µεταρρυθµίσεις.

Κύριε Υπουργέ, όταν ένα κόµµα θέλει να βελτιώσει µια κατά-
σταση έχει και τη γενναιότητα να αναγνωρίσει το λάθος που
έκανε. Στην προκειµένη περίπτωση, µου κάνει εντύπωση ότι προ-
σπαθείτε όλοι σας από την κυβερνητική πλειοψηφία να υπερα-
σπιστείτε όσα δεν µπορεί να είναι αντικείµενο υπεράσπισης.
Αυτό συµβαίνει γιατί, ακριβώς, όσα πράξατε δεν αποτελούν
λάθος αλλά συνειδητή προσπάθεια να επανέλθουµε σε αυτό που
αποκάλεσα «αλήστου µνήµης εποχές».

Να δώσω συγκεκριµένα παραδείγµατα. Ο Υπουργός Μετανα-
στευτικής Πολιτικής τροποποιεί τον ν.3674 και προβλέπει ότι σε
κρίσιµες θέσεις της διοικητικής ιεραρχίας, σε υπηρεσίες του, το-

ποθετούνται µετακλητοί. Θα κάνω την εξαίρεση να µην ανα-
φερθώ στον Διοικητή της Αρχής Προσφυγών ή τον υποδιοικητή,
αλλά στον διοικητικό διευθυντή της Υπηρεσίας Προσφυγών και
στον διοικητικό διευθυντή της Υπηρεσίας Ασύλου. Και οι δύο θα
έπρεπε να προέρχονται από τη διοικητική ιεραρχία. Παρ’ όλα
αυτά, προβλέφθηκε ειδικά ότι τοποθετούνται σε αυτές τις θέσεις
µετακλητοί. Εάν θεωρείτε ότι ένας µετακλητός επιλεγόµενος από
τον αρµόδιο Υπουργό είναι µια αξιοκρατική επιλογή, τότε να οµο-
λογήσω το λάθος µου.

Όσον αφορά τη συζήτηση που προηγήθηκε για τον ηλεκτρο-
νικό ΕΦΚΑ, επιλέγεται από την Κυβέρνηση - δεν είναι µια εξαί-
ρεση- σε θέσεις µετακλητών να τοποθετούνται οι επικεφαλής
συγκεκριµένων διευθύνσεων, οργανικών µονάδων του e-ΕΦΚΑ.
Η επιλογή και πάλι ανήκει στην Κυβέρνηση, είτε πρόκειται για
επιλογή που γίνεται από τον ιδιωτικό τοµέα είτε πρόκειται για
υπάλληλο από τη διοικητική ιεραρχία. Θα ήθελα να σας θυµίσω
ότι, µεταξύ των άλλων ρυθµίσεων προβλέφθηκε η επιλογή δικη-
γόρων και άλλων ελεύθερων επαγγελµατιών, προκειµένου να
επιτευχθεί η γρήγορη έκδοση αποφάσεων για τις συντάξεις.

Φτάσαµε στο σηµείο, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία που δί-
νουν οι ίδιες οι υπηρεσίες και οι συνδικαλιστικοί φορείς του e-
ΕΦΚΑ, να έχουµε έναν τεράστιο αριθµό λανθασµένων υπολο-
γισµών στην απονοµή της σύνταξης και να χρειάζεται τώρα, µετά
το κατόρθωµα του Υπουργού να αναθέσει σε ιδιώτες τον υπολο-
γισµό, επανάληψη της διαδικασίας και του ελέγχου από τη διοι-
κητική ιεραρχία. Υποθέτω ότι και αυτό το θεωρείτε µια έκφανση
της αξιοκρατίας.

Δεν πρέπει να µεταθέτουµε τα πεδία των συζητήσεων. Αυτό
αφορά τα συνδικαλιστικά αµφιθέατρα, αλλά όχι τη συζήτηση στη
Βουλή. Για να δούµε λίγο τις ανεξάρτητες αρχές. Έθιξε κανείς
το καθεστώς επιλογής του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προ-
σωπικού από το 1994 µέχρι σήµερα; Κανείς.

Με µία αιφνιδιαστική τροπολογία άλλαξε το καθεστώς η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση, προκειµένου να επαναπροτείνει τη θητεία συγ-
κεκριµένων ανθρώπων, θητεία η οποία- έληγε.

Δεύτερο παράδειγµα: Η Ανεξάρτητη Αρχή για το Ξέπλυµα του
Βρώµικου Χρήµατος, είχε επικεφαλής αντιεισαγγελέα του Αρείου
Πάγου, ο οποίος επιλεγόταν  -αυτή ήταν η απόφαση της κυβέρ-
νησης του ΠΑΣΟΚ- από το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο. Με
αιφνίδια τροπολογία της Κυβέρνησης δύναται, πλέον, να ορίζον-
ται επικεφαλής της Αρχής για το Ξέπλυµα του Βρώµικου Χρήµα-
τος, επί τιµή εισαγγελείς, µε κοινή πρόταση του Υπουργού
Δικαιοσύνης και του Υπουργού Οικονοµικών. Υποθέτω ότι και
αυτό το θεωρείτε µια αξιοκρατική διαδικασία. Να σας ζητήσουµε
συγγνώµη. 

Λίγες µέρες πιο πριν ενοποιήθηκαν οι δυο αρχές που αφορούν
τις δηµόσιες συµβάσεις. Η ΕΑΑΔΗΣΥ και η Αρχή Εκδίκασης Προ-
δικαστικών Προσφυγών. Εις µάτην, το Κίνηµα Αλλαγής -οφείλω
να προσθέσω, µετά το Κίνηµα Αλλαγής και η υπόλοιπη Αντιπολί-
τευση- ζητούσε η επιλογή της ηγεσίας της ενοποιηµένης, πια,
Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων να γίνεται µε στοιχειωδώς αντικει-
µενικά και αξιοκρατικά κριτήρια και προτείναµε η πρόταση των
Υπουργών –θα σας πω ποιοι είναι οι Υπουργοί που προτείνουν-
να εγκρίνεται από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας, αλλά
µε πλειοψηφία των 3/5 για να υπάρχει µια στοιχειώδης συνεν-
νόηση µεταξύ των πολιτικών κοµµάτων, για να βρούµε τους κα-
λύτερους και όχι τους ηµέτερους. 

Σε έναν χώρο που γεννά διαφθορά και είναι χρήσιµο να υπάρ-
χουν οι εγγυήσεις πολλών κοµµάτων ότι λειτουργεί σωστά µια
αρχή, όπως η Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, η Κυβέρνηση επέµενε
την εισήγηση να την κάνουν τρεις Υπουργοί. Ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης, ο Υπουργός Ανταγωνιστικότητας και ο Υπουργός Μετα-
φορών, µε έγκριση απλής πλειοψηφίας στην Επιτροπή Θεσµών
και Διαφάνειας, δηλαδή από την κυβερνητική πλειοψηφία. Υπο-
θέτω ότι και αυτό το θεωρείτε αξιοκρατική διαδικασία. Μάλιστα.

Τώρα για να κλείσω. Οι επιλογές σε επιτελικές θέσεις, κύριε
Θεοχάρη, -γι’ αυτό είπα ότι δεν χρειάζεται να υπερασπίζεστε τα
ανυπεράσπιστα, το λέω και σε εσάς και στον κύριο Υπουργό- οι
επιλογές σε θέσεις ευθύνης του δηµοσίου, δυστυχώς, συνιστούν
ένα πολύ κακό παράδειγµα για την πλευρά της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 
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Κύριε Υπουργέ, αυτή την στιγµή που µιλάµε, τριακόσιες σα-
ράντα οκτώ θέσεις προϊσταµένων οργανικών µονάδων, κυρίως,
γενικών διευθυντών και διευθυντών, καταλαµβάνονται από διευ-
θυντές των οποίων έχει λήξει η θητεία και θα έπρεπε να έχουν
προκηρυχθεί οι θέσεις αυτές από την Κυβέρνηση, ώστε, µε βάση
τις κρίσεις του ΑΣΕΠ, να γίνει και η επιλογή των καταλληλότε-
ρων. 

Επειδή αναφερθήκατε στο πόρισµα της επιτροπής από συµ-
βούλους του ΑΣΕΠ, η οποία επιτροπή δηµιουργήθηκε τον Ιούλιο
του 2021 από τον τωρινό Πρόεδρο του ΑΣΕΠ, τον οποίο έχετε
περιβάλλει µε την εµπιστοσύνη σας θα σας πω τι λέει η επιτροπή,
λοιπόν, για τα θέµατα αυτά. Διαβάζω ακριβώς το απόσπασµα
από την δέκατη πέµπτη σελίδα της έκθεσης της επιτροπής του
ΑΣΕΠ: «Ο αποσπασµατικός και συχνά ανοργάνωτος τρόπος προ-
κήρυξης των επιτελικών θέσεων υπονοµεύει το έργο της αντικει-
µενικής και αξιοκρατικής στελέχωσης, δεδοµένου ότι κάθε
φορέας, παρά τις επίσηµες νοµοθετικές προβλέψεις, διαθέτει
στην πράξη απόλυτη διακριτική ευχέρεια να προκηρύξει όσες και
όποιες επιτελικές θέσεις θεωρεί σκόπιµο να καλυφθούν, µε
άδηλα οργανωτικά ή πολιτικά κριτήρια, έχοντας εκ του νόµου
την αποκλειστική ευθύνη να κινήσει τη σχετική διαδικασία και να
ενεργοποιήσει το ΑΣΕΠ, το οποίο αναµένει παθητικά τις πρωτο-
βουλίες του.

Είναι ενδεικτικό ότι δεν έχει ακόµη εκδοθεί προκήρυξη για την
κάλυψη τριακοσίων σαράντα οχτώ θέσεων προϊσταµένων Υπουρ-
γείων, παρ’ ότι έχει λήξει η θητεία όσων υπηρετούν στις θέσεις
αυτές. 

Στην πράξη εποµένως, επικρατούν διαφορετικές ταχύτητες
µεταξύ των Υπουργείων ως προς τις διαδικασίες στελέχωσης
τους, καθώς άλλοι προκηρύσσουν τις θέσεις µε την εγγύηση της
συµµετοχής του ΑΣΕΠ ενώ σε άλλα οι προϊστάµενοι συνεχίζουν
να ορίζονται µε ανάθεση από την πολιτική ηγεσία. Δηλαδή για
τριακόσιες ήδη σαράντα οκτώ θέσεις είτε συνεχίζουν οι παλαι-
ότεροι είτε συνήθως µε ανάθεση της πολιτικής ηγεσίας αναλαµ-
βάνουν προϊστάµενοι οργανικών µονάδων στις γενικές
διευθύνσεις και στις διευθύνσεις. Υποθέτω ότι και αυτό το θεω-
ρείτε αξιοκρατική επιλογή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Τώρα θα σας δώσω και ένα άλλο στοιχείο, γιατί πολλά από

αυτά τα στοιχεία κρατούνται επτασφράγιστο µυστικό και από τον
Υπουργό Εσωτερικών.

Είναι κοπιώδης η προσπάθεια κάποιου να βρει τα στοιχεία από
τους οργανισµούς του δηµοσίου, κεντρικές υπηρεσίες και απο-
κεντρωµένες. Στην τριετία της Νέας Δηµοκρατίας, σχεδόν τρία
χρόνια, έχουν προκηρυχθεί ογδόντα περίπου θέσεις γενικών δι-
ευθυντών. Από τις τριακόσιες θέσεις γενικών διευθυντών που η
επιλογή τους έχει ανατεθεί στο ΑΣΕΠ, γι’ αυτές τις ογδόντα θέ-
σεις που προκηρύχθηκαν και έχουν βγει τα αποτελέσµατα, υπάρ-
χουν µέχρι στιγµής, στα τρία χρόνια, είκοσι έξι τοποθετήσεις.
Όλοι οι υπόλοιποι είναι µε ανάθεση. Και δεν το ισχυρίζοµαι εγώ,
το ισχυρίζεται το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού.
Υποθέτω ότι και αυτό είναι µια ένδειξη αξιοκρατική επιλογής, αν-
τικειµενικότητας και διαφάνειας στη διαχείριση των κρατικών
υποθέσεων.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, µε µια παρατήρηση. Δυστυχώς, η
προσπάθεια αποσύνθεσης των κανόνων αξιοκρατίας και διαφά-
νειας γίνεται επειδή το θέλει η Κυβέρνηση και µόνον σε όσες πε-
ριπτώσεις δεν µπορεί, ακολουθεί το θεσµικό πλαίσιο που
παλαιότερα ψηφίστηκε υπέρ της διαφάνειας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-

λάδος έχει ο κ. Συντυχάκης, Βουλευτής Ηρακλείου. 
ΕΜΑΝΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Η επερώτηση των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ είναι ιδιαιτέρως απο-

καλυπτική. Η κριτική που ασκεί στην Κυβέρνηση είναι ότι δεν
προχωράει γρήγορα η εφαρµογή των νόµων που ψήφισε. Τόσο

µεγάλο είναι το χάος που χωρίζει την πολιτική των δύο κοµµά-
των. Για πολλοστή φορά γίνεται η ίδια συζήτηση, µε εναλλασσό-
µενους ρόλους. Αυτό όµως, τελικά, που σας ενώνει είναι η
στρατηγική της συνέχειας του κράτους. Και η Νέα Δηµοκρατία
πιάνοντας το νήµα από εκεί που το άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ µε τους νό-
µους Βερναρδάκη και Κατρούγκαλου, το ΠΑΣΟΚ παλαιότερα µε
τον νόµο Ρέππα και άλλους, επιχειρώντας µια σειρά θεσµικές αλ-
λαγές για να οργανωθεί και να λειτουργήσει πιο επιτελικά το
αστικό κράτος και κυρίως, να λύσει το ζήτηµα ποιοι θα προσλαµ-
βάνονται στο δηµόσιο και όχι πόσοι, ποιοι θα στελεχώσουν τον
κρατικό µηχανισµό και ποιοι όχι. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση κα-
τηγορεί την Κυβέρνηση για αναξιοκρατία, πελατειακές σχέσεις,
κοµµατικό κράτος και στρατιές µετακλητών στα Υπουργεία. 

Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας τα πράγµατα είναι κα-
θαρά. Φιλολαϊκό, ηθικό αξιοκρατικό και αδιάφορο αστικό κράτος
ούτε υπήρξε ιστορικά ούτε πρόκειται να υπάρξει. Πιο αποτελε-
σµατικό ασφαλώς και µπορεί να γίνει, αλλά η αποτελεσµατικό-
τητα αυτή συνεπάγεται ταχύτητα και ευλυγισία για την
ικανοποίηση των συµφερόντων του κεφαλαίου, ενώ για τον λαό
φτώχεια, εκµετάλλευση, φόρους, χαράτσια και ένταση του αυ-
ταρχισµού.

Είναι προκλητικό πραγµατικά να τσακώνεστε για τον τρόπο
διορισµού των διοικήσεων των νοµικών προσώπων του δηµο-
σίου, όταν όλοι σας έχετε τεράστια ευθύνη για την οµηρία χιλιά-
δων συµβασιούχων, για τις χιλιάδες κενές οργανικές θέσεις σε
κρίσιµους τοµείς, για χιλιάδες αναπληρωτές εκπαιδευτικούς που
στην πραγµατικότητα κάθε χρόνο αναπληρώνουν τον εαυτό
τους. 

Η λειτουργία των οργανισµών και υπηρεσιών του δηµοσίου
εξαρτάται πρώτα και κύρια από την επαρκή τους στελέχωση µε
µόνιµο, εξειδικευµένο προσωπικό και όχι από τον τρόπο διορι-
σµού των διοικήσεων. Έχετε, λοιπόν, τεράστιες ευθύνες, γιατί
εκτός των άλλων απορρίψαµε την πρόταση των συνδικάτων και
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας για την αναθεώρηση του
άρθρου 103 του Συντάγµατος, ώστε να µπορέσουν να µονιµο-
ποιηθούν οι συµβασιούχοι. 

Καλλιεργείτε την αντίληψη ότι στο δηµόσιο πρέπει να διορί-
ζονται οι άξιοι, οι άριστοι και οι ικανοί, λες και όλοι οι υπόλοιποι
είναι ανάξιοι και ανίκανοι. Την ίδια στιγµή, βέβαια, δεν έχετε κα-
νένα πρόβληµα να προβάλλετε, εσείς και τα παπαγαλάκια σας,
τους εργαζόµενους στο δηµόσιο ως τεµπέληδες ή ως προνοµι-
ούχους, τροφοδοτώντας µε τον τρόπο αυτό, τον κοινωνικό αυ-
τοµατισµό. 

Και µε την ευκαιρία, ποιο είναι το τροµερό προνόµιο που απο-
λαµβάνουν οι µόνιµοι εργαζόµενοι του δηµοσίου; Μήπως είναι οι
υπέρογκες αµοιβές; Όχι βέβαια. Το βασικό προνόµιο είναι ότι
έχουν σταθερή δουλειά. Είναι τόσο σάπιο το σύστηµα που υπη-
ρετείτε, ώστε αυτό που έπρεπε να είναι αυτονόητο δικαίωµα για
όλους τους ανθρώπους στην εποχή µας, εσείς το αναγορεύετε
ως προνόµιο. 

Αυτή τη λογική του «φάε τον διπλανό σου για να επιβιώσεις»
καλλιεργούν και οι αξιοκρατικοί διαγωνισµοί του ΑΣΕΠ. Αλήθεια,
συµµετέχουν σε αυτούς τους διαγωνισµούς όλοι επί ίσοις όροις;
Είναι τουλάχιστον αστείο να το πιστεύει κανείς αυτό. Γνωρίζετε
όλοι πως σε αυτόν τον τοµέα έχει στηθεί µια πολύ µεγάλη µπίζνα,
µε φροντιστήρια που προετοιµάζουν υποψηφίους για τέτοιους
διαγωνισµούς και φυσικά µε το αζηµίωτο. 

Οι νέοι άνθρωποι και οι οικογένειές τους πληρώνουν για άλλη
µια φορά ένα σκασµό λεφτά µε την ελπίδα ότι τα παιδιά τους θα
βρουν δουλειά και όποιος δεν καταφέρει να πετύχει στο διαγω-
νισµό, όπου για κάθε θέση αντιστοιχούν εκατοντάδες ή και χιλιά-
δες υποψήφιοι, τότε µάλλον φταίει ο ίδιος για την ανεργία του.
Και αυτό το έχουµε ακούσει.

Αναφέρεται ο ΣΥΡΙΖΑ και στο ζήτηµα της επιλογής των προ-
ϊσταµένων στο δηµόσιο και εγκαλεί την Κυβέρνηση για ρουσφε-
τολογικές τοποθετήσεις προϊσταµένων γιατί, όπως λέει, δεν
εφαρµόζει τον ν.4674 του 2020. Ωστόσο, ο νόµος αυτός, που
τροποποίησε τον Υπαλληλικό Κώδικα, αύξησε τη βαρύτητα που
έχει η συνέντευξη ως κριτήριο επιλογής των υποψηφίων για τις
θέσεις ευθύνης και όπως όλοι γνωρίζουµε, οι έννοιες αξιοκρατία
και συνέντευξη είναι ασυµβίβαστες µεταξύ τους. Μάλιστα, τα τε-
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λευταία χρόνια γίνεται προσπάθεια να βαφτιστεί το κρέας ψάρι
και αναφέρεστε στη δοµηµένη συνέντευξη λες και δεν είναι ο
Γιάννης Γιαννάκης. 

Η διαδικασία της συνέντευξης είναι ένας ακόµη µηχανισµός
πειθάρχησης και λειτουργεί ως κόφτης για τους υπαλλήλους που
δεν συµµορφώνονται προς τας υποδείξεις. Το περιεχόµενό τους
µπορεί να περικλείει από την αποδοχή του Συντάγµατος και της
νοµιµότητας µέχρι τη διαχείριση κρίσεων, το αν συµµετέχει σε
απεργίες, σε καταλήψεις δηµοσίων κτηρίων, παράνοµες δηµό-
σιες συναθροίσεις, τη συµπεριφορά του δηµοσίου υπαλλήλου
εντός και εκτός υπηρεσίας και πάρα πολλά άλλα. Κριτήριο επι-
λογής για τους προϊσταµένους αποτελεί και η βαθµολογία αυτής
της αντιδραστικής αξιολόγησης, στη θέσπιση της οποίας πρω-
τοστάτησε ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4369 του 2016. 

Και για να φρεσκάρουµε τη µνήµη µας, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, µε
την τροπολογία Γεροβασίλη, την οποία πήρατε πίσω κακήν
κακώς τον Ιούνιο του 2019, λίγο πριν τις εκλογές, αποκλείατε εν-
τελώς από τις θέσεις ευθύνης όσους υπαλλήλους συµµετείχαν
στην απεργία -  αποχή που είχε προκηρύξει η ΑΔΕΔΥ ενάντια
στην αξιολόγηση. Αυτό και αν ήταν πραγµατικά ο ορισµός της
αξιοκρατίας! 

Έχουµε και τον απαράδεκτο ν.4898 του 2022, όπου η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας όρισε ότι οι µάνατζερ προέρχονται
από την αγορά και θα µπορούν να αναλαµβάνουν θέσεις ευθύνης
µε ιδιαίτερα αυξηµένες αποδοχές στον ΕΦΚΑ. 

Είναι φανερό ότι για να βγει η βρώµικη δουλειά πρέπει να επι-
στρατευτούν και οι κατάλληλοι άνθρωποι, παραµερίζοντας και
τον Υπαλληλικό Κώδικα και τις προβλέψεις του Συντάγµατος για
την άσκηση δηµόσιας εξουσίας.

Το «ρεσάλτο» που προετοιµάζεται στην περιουσία του ΕΦΚΑ
και η περαιτέρω ιδιωτικοποίηση της λειτουργίας του συνιστούν
έγκληµα απέναντι στον λαό. Την ίδια στιγµή συγκροτούνται στον
ΕΦΚΑ πειθαρχικά συµβούλια που µοιάζουν µε στρατοδικεία, απο-
δεικνύοντας για άλλη µία φορά πως οι αντιλαϊκές πολιτικές πάνε
χέρι-χέρι µε την καταστολή. Ωστόσο, δεν ξεχνάµε ότι βασικός
νόµος πάνω στον οποίο πάτησαν και όλοι οι υπόλοιποι για την
αλλαγή του κοινωνικού χαρακτήρα της ασφάλισης ήταν ο νόµος
Κατρούγκαλου. 

Το ΚΚΕ είναι υπέρ ενός αντικειµενικού και µε µετρήσιµα κρι-
τήρια συστήµατος επιλογής προσωπικού για τις θέσεις ευθύνης
στο πλαίσιο µιας κρατικής δηµόσιας διοίκησης, που βασική απο-
στολή της θα είναι να υπηρετεί µια ανάπτυξη προς όφελος του
λαού και κατ’ επέκταση τα σύγχρονα λαϊκά δικαιώµατα. Κάθε άν-
θρωπος, κάθε νέος, είτε έχει απολυτήριο λυκείου είτε µιας επαγ-
γελµατικής σχολής είτε έχει τελειώσει τα ΤΕΙ ή τα ΑΕΙ είτε έχει
κάνει µεταπτυχιακό είτε διδακτορικό, δικαιούται δουλειάς, µόνι-
µης θέσης εργασίας, µε έναν καλό µισθό. 

Το πραγµατικό διακύβευµα της αντιπαράθεσης µεταξύ Νέας
Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι οι διαφορές στη στρατηγική
τους, αλλά ποιος θα διαχειριστεί το Ταµείο Ανάκαµψης. Το ανα-
φέρει άλλωστε µε κυνικό τρόπο η επερώτηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Η πολιτική αντιπαράθεση µεταξύ των αστικών κοµµάτων αντα-
νακλά σε µεγάλο βαθµό και την οικονοµική διαπάλη που γίνεται
στο στρατόπεδο του κεφαλαίου για τη µοιρασιά της «λείας».
Έχουν ήδη βγει τα «µαχαίρια» για το ποιοι µονοπωλιακοί όµιλοι
θα έχουν τη µερίδα του λέοντος από το Ταµείο Ανάκαµψης, το
οποίο θα κληθεί να πληρώσει ο λαός µας µε νέα µνηµόνια. Αυτό
εννοούν τα κυβερνητικά στελέχη όταν λένε πως δεν υπάρχουν
«λεφτόδεντρα». 

Σε αυτούς τους σχεδιασµούς µπορεί πραγµατικά να απαντήσει
ο λαός βγαίνοντας ο ίδιος στο προσκήνιο. Γι’ αυτό και εµείς τον
καλούµε την Τετάρτη στις 6 του Απρίλη να νεκρώσει τους χώ-
ρους δουλειάς και να συµµετάσχει µαζικά στην απεργία. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης έχει ο κ. Μυλωνά-

κης, Βουλευτής Α’ Ανατολικής Αττικής. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού ξεκι-

νήσω τη συζήτηση για την επίκαιρη επερώτηση του ΣΥΡΙΖΑ για

όλα αυτά τα οποία κατηγορεί ο ελληνικός λαός, όχι τα κόµµατα
µόνο, την Κυβέρνησή σας, για νεποτισµό, για αναξιοκρατία, για
κοµµατοκρατία, για φαυλοκρατία, για φεουδαρχισµό, για µαύρη
προπαγάνδα, θέλω να καταγγείλω κάτι. 

Εχθές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη διάρκεια της Επι-
τροπής Παραγωγής και Εµπορίου ο Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ.
Γεωργιάδης, αποκάλεσε «σιχαµένους» όσους έχουν την άποψη
-προσέξτε τι λέω τώρα- ότι κακώς µεταφέρθηκαν από την πα-
τρίδα µας όπλα στην Ουκρανία. 

Κύριε Υπουργέ, σας ερωτώ. Υπάρχει η αντίθετη άποψη, υπάρ-
χει η άποψη των κοµµάτων; Έτσι αποκάλεσε τον Βουλευτή Επι-
κρατείας και µέλος της επιτροπής, στον οποίον κατά τη
συζήτηση που είχαν του είπε ότι όλοι αυτοί οι οποίοι έχουν την
ίδια άποψη είναι σιχαµένοι και ότι πρέπει όταν πηγαίνουν σπίτι
τους και βλέπουν τον καθρέφτη να ντρέπονται και πρέπει να απο-
µονωθούν. 

Τι να αποµονωθούν, κύριε Γεωργιάδη; Να αποµονωθεί το 75%
του ελληνικού λαού, σύµφωνα µε τις δηµοσκοπήσεις, που κατα-
κρίνει την Κυβέρνηση ότι έστειλε όπλα στην Ουκρανία;

Κύριε Υπουργέ, αν αυτό δεν είναι αυταρχισµός, αν δεν είναι
φαυλοκρατία, τότε τι είναι; Δεν µπορώ να καταλάβω. Εµείς γνω-
ριζόµαστε πολλά χρόνια. Και τον κ. Γεωργιάδη τον γνωρίζω
πολλά χρόνια. Τι έχει πάθει αυτός ο άνθρωπος µε το «καβαλη-
µένο καλάµι» τον τελευταίο καιρό δεν µπορώ να το καταλάβω.
«Χτυπάει» όποιον βρει µπροστά του. Ποιος είναι σιχαµένος; Σι-
χαµένος είναι ένας άνθρωπος ο οποίος εκφράζει µια άποψη,
ένας Βουλευτής; 

Αυτό το οποίο πρέπει να του πω -και θα του το µεταφέρετε
προφανώς- είναι ότι ο κ. Γεωργιάδης έπραξε ένα εγκληµατικό
σφάλµα το οποίο θα το πληρώσει. Σιχαµένος είναι αυτός, κύριε
Υπουργέ, που προσπαθεί να φιµώσει την άποψη κάποιου πολιτι-
κού αντιπάλου. Σιχαµένη είναι η νοοτροπία του «καλαµοκαβα-
λάρη» κ. Γεωργιάδη που θεωρεί ότι όποιος δεν συµφωνεί µαζί
του είναι σιχαµένος και σιχαµένη η άποψή του. Σιχαµένη είναι η
προσπάθεια της µαύρης προπαγάνδας και κατ’ επέκταση σιχα-
µένοι είναι αυτοί που την εφαρµόζουν. 

Απλά η ιστορία, κύριε Γεωργιάδη, επειδή αναφερθήκατε και
κατά τη διάρκεια της βοήθειας που είχαµε εµείς στην εξέγερση
του 1821, έχει γραφτεί και δεν περιµένει κανείς να την ακούσει
πάλι από εσάς. Αυτά και όποιος άλλη φορά, κύριε Υπουργέ, -και
νοµίζω ότι είναι ένα µήνυµα προς την Κυβέρνησή σας- ξαναπεί
αυτή την κουβέντα, νοµίζω ότι πρέπει να αποβληθεί από τη Βουλή.
Σιχαµένος είναι ο ίδιος και σιχαµένες είναι οι απόψεις του. Για να
εξηγούµαστε. Εγώ ξέρετε δεν µιλάω ποτέ µε αυτές τις λέξεις,
αλλά αυτό το οποίο έγινε χθες νοµίζω ότι είναι εγκληµατικό. 

Πάµε τώρα στη συζήτηση. Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, κλείνουµε σε λίγους µήνες τρία χρόνια διακυβέρνη-
σης της χώρας από την Κυβέρνησή σας και οδεύουµε στην τε-
λευταία χρόνια. Το βάρος των επιλογών τις οποίες έχετε κάνει
προφανώς το σηκώνετε οι ίδιοι. Τώρα, αν είναι οι επιλογές σας
σωστές ή όχι, αυτό το κρίνει ο ελληνικός λαός κι όταν θα έρθει
η ώρα, θα σας πληρώσει κι εσάς όπως πλήρωσε και τους προ-
ηγούµενους. Και µη νοµίζει κανένας ότι εκεί που κάθεται δεν κα-
θόταν άλλος πριν κι εκεί που κάθεται -εκεί που κάθεστε, κύριε
Υπουργέ- δεν θα καθίσουν κάποιοι άλλοι µετά από εσάς.

Από την πρώτη µέρα που µπήκαµε εδώ µέσα ακούσαµε τις λέ-
ξεις «επιτελικό κράτος» και «άριστοι». Φτιάξατε ένα κράτος µα-
µούθ, έναν γίγαντα µε πήλινα πόδια. Κύριε Υπουργέ, επειδή
µιλάµε για αξιοκρατία, για ένα κράτος το οποίο πρέπει να φέρει
την αλλαγή, να δουλέψει το δηµόσιο κ.λπ., ξέρετε πόσες γραµ-
µατείες φτιάξατε; Φτιάξατε τη Γενική Γραµµατεία Πρωθυπουρ-
γού, τη Γενική Γραµµατεία Νοµικών και Κοινοβουλευτικών
Θεµάτων µέσα στο Μαξίµου, τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού
Εσωτερικών Πολιτικών, τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού Οικο-
νοµικών και Αναπτυξιακών Πολιτικών, την Ειδική Γραµµατεία Πα-
ρακολούθησης Κυβερνητικού Ελέγχου, τη Γενική Γραµµατεία
Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης. Δηµιουργήσατε ένα µαµούθ γύρω
από τον εαυτό σας. Γεµίσατε τον κόσµο εκεί µε άριστους, υπο-
τίθεται, τεχνοκράτες οι οποίοι αποδείχθηκαν αν είναι άριστοι ή
όχι. Τα κριτήρια, βέβαια, τα ξέρουµε όλοι. Κοµµατοκρατία πάνω
απ’ όλα και δεν έχει κανένας άλλος δικαίωµα γι’ αυτό. 
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Από την πρώτη στιγµή η Ελληνική Λύση είχε τονίσει τη δυσκι-
νησία, τη δυσκαµψία και τη δυσλειτουργία του δηµοσίου και των
ΟΤΑ, όπως και στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Να σας υπενθυµίσω την κριτική που ασκούσε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία, όχι εσείς προσωπικά, κύριε
Υπουργέ, στον ΣΥΡΙΖΑ. Συγκεκριµένα, τον Ιανουάριο του 2018 ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο δικός σας, ο Κωνσταντίνος
Κυρανάκης είχε πει: «Στα τρία χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ η ζωή των
µόνων ανθρώπων που τελικά βελτιώθηκε είναι των µετακλητών,
οι οποίοι ξεπέρασαν τους δυόµισι χιλιάδες. Ποτέ στην ιστορία
της χώρας, ούτε µε το ΠΑΣΟΚ παλιά, δεν είχαµε τόσους µετα-
κλητούς». Ο νυν Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, τον Ιανουά-
ριο του 2017, ως Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τότε,
καταχέριαζε τον ΣΥΡΙΖΑ που ήταν κυβέρνηση. Έλεγε: «Στο δη-
µόσιο στήνεται ένα νέο πελατειακό σύστηµα µε στρατιές µετα-
κλητών».

Ακούστε τώρα µετά από τρία χρόνια περίπου διακυβέρνησης.
Έχω εδώ έναν πίνακα, ένα γράφηµα, κύριε Υπουργέ. Θα το κα-
ταθέσω για τα Πρακτικά. Το ΠΑΣΟΚ το 2015 άφησε τους µετα-
κλητούς στους χίλιους εννιακόσιους σαράντα εννιά. Τους παίρνει
ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος κι αυτός φώναζε τότε για τους µετακλητούς,
και τους πήγε στους δύο χιλιάδες επτακόσιους τριάντα εννιά. 

Αναλάβετε τον Ιούλιο του 2019 εσείς και κατηγορούσατε τον
ΣΥΡΙΖΑ ότι έχει υπερβεί τα εσκαµµένα. Παραλάβατε δύο χιλιάδες
επτακόσιους τριάντα εννέα και σήµερα είναι τρεις χιλιάδες εκα-
τόν εβδοµήντα επτά. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά στο τέλος. 

Εδώ έχω έναν πίνακα, όχι δικό µου, που είναι το µητρώο αν-
θρώπινου δυναµικού του ελληνικού δηµοσίου. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ξέρετε πόσοι υπηρετούν συνολικά και µισθοδοτούν-
ται από το δηµόσιο είτε είναι µόνιµοι είτε είναι µετακλητοί; Είναι
οκτακόσιες χιλιάδες άνθρωποι. Εδώ είναι το τελευταίο µητρώο
ανθρώπινου δυναµικού του ελληνικού δηµοσίου. Όποιος θέλει,
εδώ είναι αναλυτικά τα στοιχεία. 

Και αυτό που ενοχλεί κύριε Υπουργέ, είναι ότι στις ανεξάρτη-
τες αρχές είναι δεκατέσσερις χιλιάδες άνθρωποι. Το Σύνταγµα
λέει για πέντε ανεξάρτητες αρχές. Και είναι τριάντα οκτώ µε δε-
κατέσσερις χιλιάδες ανθρώπους και 300 εκατοµµύρια κάθε
χρόνο και παραπάνω; Δεν υπάρχουν λεφτά µετά για τον κόσµο.
Δεν υπάρχει για τον φτωχό τον Έλληνα, δεν υπάρχουν για τον
συνταξιούχο ο οποίος παίρνει 350, 400, 500 ευρώ. Δεν υπάρχει
δηµοσιονοµικός χώρος να του φτηνύνεις λίγο τον ειδικό χώρο
φόρο κατανάλωσης στη βενζίνη και λίγο την ενέργεια που τον
κατακλέβουν κάθε µέρα και στο τέλος πεινάει ο άνθρωπος και
δεν µπορεί να φάει τίποτα. Δεν υπάρχει τίποτα. Και αυτά θα τα
καταθέσω στα Πρακτικά. 

Και να σας πω κάτι άλλο; Αυτό το οποίο βλέπω εδώ µέσα µε
τους µετακλητούς µπορούµε να µιλάµε ώρες ολόκληρες για το
πώς γίνονται οι προσλήψεις. Οι προσλήψεις γίνονται σε χρόνο
ρεκόρ. Φτιάχνεται µια αρχή και κατευθείαν -λες και τους έχουµε
έτοιµους- είναι διακόσια, τριακόσια άτοµα από πίσω. 

Πάµε τώρα σε ορισµένα άλλα θέµατα. Ακούστε να δείτε.
Επειδή µίλησα για τους διορισµούς, η εφηµερίδα «TAGESZEI-
TUNG» σάς χαρακτήριζε στο άρθρο της πριν από τρεις µήνες ως
βιοµηχανία µετακλητών. Τι γράφει συγκεκριµένα; «Στην Ελλάδα
γιγαντώνεται ο νεποτισµός.» Δεν είναι δικά µας αυτά. Στη Γερ-
µανία λέγονται. Νοµίζετε ότι δεν τα βρίσκουµε; Κάθε µέρα τα
έχουµε κοντά µας. Και συνεχίζω: «Στη διάρκεια της θητείας του
ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έχει δηµιουργήσει µια
πραγµατική βιοµηχανία κρατικών λειτουργών. Ποτέ άλλοτε δεν
υπήρχαν τόσοι πολλοί µετακλητοί υπάλληλοι όσο σήµερα». Οι
Γερµανοί κάνουν λάθος πάλι! Δεν ξέρουν τίποτα! Κανένας δεν
ξέρει τίποτα. Όλοι κάνουν λάθος, εκτός από την Κυβέρνησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή και όλοι

πήραν λίγο χρόνο, σας παρακαλώ, τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχω τους χρόνους.

Έχετε υπερβεί τους πάντες. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Θέλετε να το κόψω; Θέλετε να στα-

µατήσω; Σταµατάω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε δεν είναι
αυτή η λογική. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Σε ένα µε δύο λεπτά θα σταµα-
τήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το τι θέλω εγώ δεν
είναι θέµα. Αν θέλετε να σας πω. Ο κ. Θεοχάρης µίλησε 8.35’, ο
κ. Καστανίδης 9.00’, ο κ. Συντυχάκης 9.00’. Τώρα είµαστε στο
10.30’. Ολοκληρώστε σε ένα λεπτό.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή έφαγα ένα
µε δύο λεπτά για την καταγγελία που έκανα, εάν µου επιτρέψετε,
αλλιώς τα παρατάω όλα και φεύγω. Δεν έχω κανένα πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τι είπατε;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Λέω εάν µου επιτρέπετε δύο µε

τρία λεπτά, επειδή έκανα την καταγγελία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν θα επιτρέψω

τόσο. 
Να σας δώσω ένα λεπτό ευχαρίστως και παρακαλώ ολοκλη-

ρώστε. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ποιο ΑΣΕΠ για δηµόσιους διαγω-

νισµούς και αξιοκρατία; Αυτά κύριε Υπουργέ είναι για άλλες
χώρες. Είναι ενδεικτικό της κατάστασης η οποία υπάρχει και στα
ΜΜΕ και παντού. Γιατί από εκεί ξεκινάνε όλα. Αυτούς έχετε, το
άντρο σας εκεί είναι. Θα σας καταθέσω στα Πρακτικά -το έχουν
καταθέσει και άλλοι συνάδελφοι- το πόσο µιλάει και λέει τις από-
ψεις του για το 2020 το κάθε κόµµα για να το ακούσει ο ελληνι-
κός λαός. Η Ελληνική Λύση βέβαια έχει το προνόµιο να είναι στο
0% ή γύρω απ’ αυτό. Δεν πειράζει. Ο κόσµος βλέπει και καταλα-
βαίνει.

Στον ΕΦΚΑ έρχονται επτακόσιες νέες µόνιµες προσλήψεις µε
7.000 ευρώ τον µήνα. Υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι υπηρετούν
στον ΕΦΚΑ. Κύριε Υπουργέ, εσείς τουλάχιστον είσαστε νοήµων
και ολοκληρωµένος άνθρωπος. Δεν γίνεται αυτό το πράγµα.
Έχουµε το δηµόσιο, έχουµε µια ιεραρχία, έχουµε τους τµηµα-
τάρχες, τους διευθυντές, τους γενικούς διευθυντές. Υπάρχει
λόγος να καπελώσουµε τον γενικό διευθυντή µε έναν γενικό δι-
ευθυντή «Μυλωνάκη» που θα τον φέρουµε απ’ έξω φυτευτό; Πώς
αυτός θα αποδώσει άµεσα στο δηµόσιο, που δεν γνωρίζει τίποτα
από την υπηρεσία; Τα ίδια δεν γίνονται σε οργανωµένα συστή-
µατα; Κοιτάξτε πώς δουλεύουν οι Ένοπλες Δυνάµεις. Είναι δυ-
νατόν να πας να βάλεις έναν φυτευτό συνταγµατάρχη να
διοικήσει ένα σύνταγµα;

Τί γίνεται εδώ πέρα; Τίποτα δεν δουλεύει τελικά; Τί αναξιοκρα-
τία είναι αυτή; Θα τα καταθέσω και αυτά στα Πρακτικά.

Για να ολοκληρώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΑΣΕΠ
το είπε ο κ. Καστανίδης, δεν θα πω. Οι πάγιες θέσεις της Ελλη-
νικής Λύσης -και µε αυτό κλείνω- είναι γνωστές και επανειληµµέ-
νως διατυπωµένες και από εµένα και από τους συναδέλφους µου
και από τον Πρόεδρο τον Κυριάκο τον Βελόπουλο.

Πρώτα απ’ όλα, τακτική επικαιροποίηση να δηµιουργήσουµε
ένα σωστό νέο οργανόγραµµα κάθε δηµόσιας υπηρεσίας, για να
διαπιστωθούν τα προσόντα ανάλογα µε τις θέσεις που κατέχουν.

Δεύτερον, πρέπει να εκµεταλλευόµαστε και να χρησιµοποι-
ούµε όλα τα δηµόσια κτήρια. Έχω εδώ -δεν προλαβαίνω τώρα
και έχει δίκιο ο κύριος Πρόεδρος, έχω υπερβεί πολύ τα εσκαµ-
µένα- υπάρχει κτήριο του Υπουργείου Υγείας το οποίο νοικιάζε-
ται µε 13.500 ευρώ και στα πεντακόσια µέτρα έχουµε ένα κτήριο
εξακόσια πενήντα τετραγωνικά µέτρα του ιδίου Υπουργείου το
οποίο είναι χωρίς κανέναν µέσα. Για ποιον λόγο δηλαδή να δί-
νουµε 13.000 ευρώ τον µήνα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αποµακρύνοµαι άµεσα. 
Επειδή πολλοί λένε για τους δηµοσίους υπαλλήλους, τους κα-

κούς κ.λπ.. Ποιοι είναι αυτοί οι κακοί; Πόσοι είναι αυτοί οι κακοί;
Να τους αποµακρύνουν. Αν υπάρχουν φαντάσµατα, όπως λέτε,
γιατί εγώ δεν το έχω διαπιστώσει -δεν έχω κυβερνήσει άλλωστε,
εσείς τα ξέρετε καλύτερα- που δεν µπορούν να εργαστούν, δεν
θέλουν να εργαστούν να πάνε σπίτι τους και να έλθουν σωστά
µε το ΑΣΕΠ να προσληφθούν άλλα άτοµα.

Τέλος, να περιορίσουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το «Τέλος…» το εί-
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πατε τέσσερις φορές. Κοιτάξτε το ρολόι, παρακαλώ.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτό το οποίο συνέβη εχθές δεν µπορώ να το

προσπεράσω. Ειλικρινά σας µιλάω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μυλωνάκη, σας

παρακαλώ, µην αρχίζετε και άλλα θέµατα. Σας παρακαλώ, έχετε
τελειώσει.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Δεν άρχισα κανένα άλλο θέµα,
κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνιος Μυλωνάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Μπακαδήµα έχει τον λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επίκαιρη επε-

ρώτηση του ΣΥΡΙΖΑ µε θέµα τον κοµµατισµό και την αναξιοκρα-
τία στην επιλογή των στελεχών της δηµόσιας διοίκησης.

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω θέτοντας την εξής παράµετρο
πριν µπω σε αυτό καθ’ εαυτό το ζήτηµα της ερώτησης, το γεγο-
νός ότι θα πρέπει πάντοτε να µην ξεχνάµε πως η αξιοκρατία και
το πώς θα µπορέσει να ανέλθει ένα στέλεχος είτε στη δηµόσια
διοίκηση είτε αλλού θα έπρεπε να εµπεριέχει, αλλά δυστυχώς
δεν το κάνει, το κοµµάτι της ταξικότητας. Δεν µπορούµε να ξε-
χνάµε πως δεν ξεκινάµε όλοι τον βίο µας από την ίδια αφετηρία.
Θα έπρεπε, αλλά δυστυχώς δεν συµβαίνει. Δεν δεχόµαστε την
ίδια φροντίδα, δεν µεγαλώνουµε στις ίδιες συνθήκες. Και αυτό,
γιατί οι συνθήκες στις οποίες µεγαλώνει κάθε ένας από µας δια-
µορφώνονται και εξαρτώνται από το βιοτικό και περιουσιακό επί-
πεδο της οικογένειας εντός της οποίας θα τύχει να γεννηθεί ένα
άτοµο.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε και µάλιστα θα πρέπει να µεριµνούµε
και να φροντίζουµε, ώστε οι τυχόν αναποδιές και οι τυχόν δια-
φορετικές συνθήκες µέσα στις οποίες µεγαλώνει ένα παιδί να
βελτιώνονται και να υπάρχουν οι ίδιες πιθανότητες και οι ίδιες
δυνατότητες για να εξελιχθεί στην πορεία της ζωής του.

Περνώντας, λοιπόν, σε αυτό το καθαυτό το κοµµάτι της ερώ-
τησης «Κοµµατισµός και Αναξιοκρατία στην επιλογή στελεχών
της δηµόσιας διοίκησης». Άραγε ισχύει αυτό; Θα πρέπει να κά-
νουµε συζήτηση για το αν θα έπρεπε να υπάρχει αξιοκρατία ή
µάλλον για να το θέσω σε καλύτερη βάση, αµφιβάλλει κανείς για
την πλήρη αναξιοκρατία που βλέπουµε να υφίσταται και να πε-
ριβάλλει όλη τη δηµόσια διοίκηση αυτό το διάστηµα; Θεωρώ πως
όχι. Και αυτό γιατί η «Μητσοτάκης Α.Ε.» αποδεικνύει καθηµερινά
το διαζύγιό της µε την κοινωνία και την αποστροφή της απέναντι
στην αξιοκρατία και τη διαφάνεια, καθώς έχει µετατραπεί από
κόµµα διακυβέρνησης της χώρας σε εταιρεία εξυπηρέτησης ολι-
γαρχικών συµφερόντων µε νοµοθετικό µανδύα και περίβληµα.

Το βλέπουµε καθηµερινά όταν νοµοθετεί υπέρ των παρασιτι-
κών ολιγαρχών, όταν µε τροπολογίες στα µέτρα των εκλεκτών
της τους τοποθετεί σε θέσεις ευθύνης, βάζοντας στο στόχαστρο
την ίδια στιγµή τους πολίτες. 

Βέβαια, από τη µία έχουµε αυτά που ισχύουν και κανείς δεν
µπορεί να πει το αντίθετο. Από την άλλη, όµως, τι έχουµε;
Έχουµε µια προσπάθεια της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να αντιµετωπίσει το ζήτηµα επικοινωνιακά µέσα από µία επί-
καιρη επερώτηση. 

Κατ’ αρχάς, φίλες και φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να µοιραστώ ένα νέο µαζί σας που δεν είναι νέο για
τους πολίτες, ούτε νέο για όλους τους υπόλοιπους, ίσως είναι
νέο για εσάς. Τα τελευταία δώδεκα χρόνια µε τη χώρα να βρί-
σκεται σε διαρκή και σκληρότατη οικονοµική επιτήρηση από τους
δανειστές χάρη και στα δικά σας «αριστερά» -εντός πολλών ει-
σαγωγικών- µνηµόνια, το κράτος έχει αποσυρθεί από πληθώρα
δραστηριοτήτων, ξεπουλά την περιουσία του, κάνει outsourcing
των υπηρεσιών του, προσλαµβάνει ωφελούµενους ασχέτως τυ-
πικών προσόντων. Με λίγα λόγια συρρικνώνεται, αποσύρεται και
βέβαια, δυστυχώς, κατασυκοφαντείται.

Όλα τα κόµµατα που ψηφίσατε και ψηφίζετε και εφαρµόσατε

και εφαρµόζετε µνηµόνια, υπηρετήσατε και υπηρετείτε µε ζέση
αυτή ακριβώς την πολιτική. Δεν θα µπορέσετε ως εκ τούτου, κυ-
ρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, µε τέτοια επικοινωνιακά τερτίπια να
καταδείξετε τις δήθεν διαφορές σας µε τη Νέα Δηµοκρατία. Σε
επίπεδο πολιτικής, εκεί που φαίνονται και που κρίνονται οι πραγ-
µατικές και ουσιαστικές διαφορές, µεταξύ των δυο σας δεν
υπάρχει καµµία. Οι πολιτικές που εφαρµόζατε και εφαρµόζουν,
έρχονται έτοιµες από τις Βρυξέλλες, τη Φρανκφούρτη, το Βερο-
λίνο και την Ουάσιγκτον. Δεν έχετε, λοιπόν, τι να δείξετε σαν πο-
λιτική διαφορά. Το έχω πει πολλές φορές: Είστε και οι δύο οι
διαφορετικές όψεις του ίδιου νοµίσµατος. 

Εξάλλου, πολλά από τα νοµοθετήµατα που φέρνει «Μητσοτά-
κης Α.Ε.» βασίζονται σε δικά σας βήµατα όλα τα προηγούµενα
χρόνια, αλλά και των προηγούµενων µνηµονιακών κοµµάτων, δεν
εξαιρείται κανείς από το µνηµονιακό τόξο. «ΗΡΑΚΛΗΣ» για τα
κόκκινα δάνεια, πτωχευτικός νόµος, ξεπούληµα της «ΛΑΡΚΟ»,
ιδιωτικοποιήσεις βασικών αγαθών, ελαστικοποίηση εργασιακών
σχέσεων, εδραίωση των κατάπτυστων προγραµµάτων κοινωφε-
λούς εργασίας, χρηµατιστήριο ενέργειας και η λίστα συνεχίζεται. 

Κλείνω µε αυτό το σχόλιο. Ίσως αυτοί που θα κληθούν να τα
δροµολογήσουν τελικά όλα αυτά, αν ξαναγίνει ο κ. Τσίπρας Πρω-
θυπουργός και ο ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνηση, να διοριστούν αξιοκρατικά
και να µη βρεθούµε πάλι εδώ, σε αυτή εδώ την ίδια Αίθουσα, σε
λίγο καιρό να συζητάµε µια παρόµοια επίκαιρη επερώτηση που
θα έχει καταθέσει η Νέα Δηµοκρατία ή κάποιο άλλο κόµµα τότε.

Πολύ φοβάµαι πως εδώ θα είµαστε και πάλι κάτι αντίστοιχο θα
συζητάµε τότε γιατί η αξιοκρατία δεν είναι το φόρτε κανενός µνη-
µονιακού κόµµατος. Εδώ θα είµαστε να τα πούµε όταν γίνουν
εκλογές µε την όποια σύσταση της κυβέρνησης και όποιο µνη-
µονιακό κόµµα έχει τη διακυβέρνηση τότε. Θεωρούµε, όµως,
πως δεν θα την έχει. Θεωρούµε πως ο κόσµος θα σταθεί στο
ύψος των περιστάσεων και θα επιλέξει σωστά όταν έρθει η ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ την
κ. Μπακαδήµα και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω µια ανακοίνωση προς το
Σώµα.

Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξω-
τερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Προστασίας του Πο-
λίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υπο-
δοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Επικράτειας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Εξωτερικών, καθώς και ο Υφυπουργός στον
Πρωθυπουργό κατέθεσαν την 1-4-2022 σχέδιο νόµου: «Ενσωµά-
τωση α) της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2162 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβούλιου της 27ης Νοεµβρίου 2019 σχετικά µε
την έκδοση καλυµµένων οµολόγων και τη δηµόσια εποπτεία κα-
λυµµένων οµολόγων και την τροποποίηση των Οδηγιών
2009/65/ΕΚ και 2014/59/ΕΕ, β) της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1153 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου για τη θέσπιση
κανόνων µε σκοπό τη διευκόλυνση της χρήσης χρηµατοοικονο-
µικών και άλλων πληροφοριών για την πρόληψη, την ανίχνευση,
τη διερεύνηση ή τη δίωξη ορισµένων ποινικών αδικηµάτων και
την κατάργηση της Απόφασης 2000/642/ΔΕΥ του Συµβουλίου, γ)
της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2034 σχετικά µε την προληπτική εποπτεία
επιχειρήσεων επενδύσεων και την τροποποίηση των Οδηγιών
2002/87/ΕΚ, 2009/65/ΕΚ, 2011/61/ΕΕ, 2013/36/ΕΕ, 2014/59/ΕΕ
και 2014/65/ΕΕ και την προσαρµογή στον Κανονισµό (ΕΕ)
2019/2033 σχετικά µε τις απαιτήσεις προληπτικής εποπτείας επι-
χειρήσεων επενδύσεων και την τροποποίηση των Kανονισµών
(ΕΕ) 1093/2010, (ΕΕ) 575/2013, (ΕΕ) 600/2014 και (ΕΕ) 806/2014,
δ) του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2177 για την τροποποί-
ηση της Οδηγίας 2014/65/ΕΕ για τις αγορές χρηµατοπιστωτικών
µέσων, ε) της Oδηγίας (ΕΕ) 2020/1504 για την τροποποίηση της
Οδηγίας 2014/65/ΕΕ για τις αγορές χρηµατοπιστωτικών µέσων
και την προσαρµογή στον Κανονισµό (ΕΕ) 2020/1503 σχετικά µε
τους Ευρωπαίους παρόχους υπηρεσιών συµµετοχικής χρηµατο-
δότησης για επιχειρήσεις, στ) της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1160 για
την τροποποίηση των Οδηγιών 2009/65/ΕΚ και 2011/61/ΕΕ όσον
αφορά τη διασυνοριακή διανοµή οργανισµών συλλογικών επεν-
δύσεων, ζ) της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/338 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
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βουλίου και του Συµβούλιου της 16ης Φεβρουαρίου 2021 για την
τροποποίηση της Οδηγίας 2014/65/ΕΕ όσον αφορά τις απαιτή-
σεις παροχής πληροφοριών, την παρακολούθηση των προϊόντων
και τα όρια θέσης, και των Οδηγιών 2013/36/ΕΕ και (ΕΕ)
2019/878 όσον αφορά την εφαρµογή τους στις εταιρείες επεν-
δύσεων, µε σκοπό τη διευκόλυνση της ανάκαµψης από την κρίση
της COVID-19, και συναφείς διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ζαχαριάδης για τη δευτερολογία του.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, και εµείς συγ-

χαίρουµε εσάς για την απνευστί ανάγνωση της οδηγίας! Θέλει
κόπο, προσπάθεια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Μπορεί να είχαµε χρειαστεί
ένα τέταρτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και πρέπει να σας πω,
κύριε Καστανίδη, πρώτη φορά το είδα. Δεν έκανα προπόνηση!

Κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Μου κάνει µεγάλη εντύπωση

η αλαζονεία του κ. Βορίδη που, µεταξύ άλλων, έρχεται και µας
κάνει και ένα µάθηµα πώς θα διατάξουµε τις πρωτοµιλίες και τις
δευτεροµιλίες. 

Κύριε Βορίδη, πραγµατικά σας ευχαριστούµε. Περιοριστείτε
λίγο στα καθήκοντά σας. 

Δεν ήσασταν, όµως, αλαζονικός µόνο σε αυτό. Διερωτηθήκατε
αν υπάρχει και πού υπάρχει κοµµατικό κράτος. Θέλω δυόµισι
ώρες περίπου για να σας τα απαριθµήσω ένα-ένα. Ό,τι προλάβω
θα πω σε αυτό το πεντάλεπτο που έχω.

Πρώτον, δεν θα πω καθόλου επίθετα. Δεν φταίνε οι άνθρωποι.
Φταίτε εσείς και ο τρόπος που λειτουργείτε και κυβερνάτε. Φταίει
ο κ. Μητσοτάκης. 

Αυτό που έγινε στην ΕΡΤ µε την τοποθέτηση του πρώην διευ-
θυντή του Γραφείου Τύπου του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, είναι ή δεν είναι κοµµατικό κράτος;

Αυτό που έγινε στο ΚΕΘΕΑ, που καταργήθηκε το αυτοδιοίκητο
και διορίστηκε ο πρόεδρος, είναι ή δεν είναι κοµµατικό κράτος;

Πάµε τώρα στα νοσοκοµεία. 
Ποιος είναι διοικητής στο «Γεννηµατά»; Ένας που ήτανε στην

ΟΝΝΕΔ την περίοδο 1998-2001. 
Ποιος είναι στο Παίδων «Η Αγία Σοφία»; Μία υποψήφια ευρω-

βουλευτής µε τη Νέα Δηµοκρατία. 
Ποιος είναι στο Ογκολογικό «Οι Άγιοι Ανάργυροι»; Ένας στε-

νός συνεργάτης του πρώην Υπουργού Υγείας Βασίλη Κικίλια.
Στην «Παµµακάριστο»; Υποψήφιος µε το συνδυασµό του κ. Πα-

τούλη στην Περιφέρεια Αττικής. 
Στο «Μεταξά»; Πρωτεργάτης της ΔΑΚΕ.
Είναι ή δεν είναι αυτό κοµµατικό κράτος;
Στο Κιλκίς; Δηµοτικός περιφερειακός σύµβουλος στην Πέλλα

µε τη Νέα Δηµοκρατία. 
Στην Ηµαθία; Σε θέση ευθύνης στην περιφέρεια από τη Νέα

Δηµοκρατία στην κεντρική Μακεδονία.
Στην Καβάλα; Πρώην Βουλευτής 2012-2015 της Νέας Δηµο-

κρατίας.
Στην Πτολεµαΐδα; Στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας και πρώην

δηµοτικός σύµβουλος. 
Είναι ή δεν είναι αυτά, κύριε Βορίδη, κοµµατικό κράτος;
Στην Πρέβεζα; Ο πρόεδρος της ΝΟΔΕ Άρτας.
Στην Άρτα; Ο πρόεδρος της ΝΟΔΕ Πρέβεζας.
Στην Κέρκυρα; Ο τοµεάρχης της ΝΟΔΕ Ιωαννίνων.
Στην Πάτρα; Ο υπεύθυνος τοµέα οικονοµικών της ΝΟΔΕ. 
Είναι ή δεν είναι κοµµατικό κράτος; Είναι ή δεν είναι, κύριε Βο-

ρίδη;
Στο «Ιπποκράτειο» Θεσσαλονίκης; Ο επικεφαλής του τοµέα οι-

κονοµίας της οικείας ΝΟΔΕ. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: «Ξένους θα βάζαµε»; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Στο «Ιπποκράτειο»; Κάποιος

από την Πολιτική Επιτροπή της Νέας Δηµοκρατίας; Και άλλα
πολλά.

Στο «Η Αγία Βαρβάρα»; Υποψήφια Βουλευτής µε τη Νέα Δη-
µοκρατία.

Αυτή είναι η ανεξαρτησία; Αυτά είναι τα στελέχη; Αυτό είναι
το µάνατζµεντ;

Στο «Σισµανόγλειο» και στο «Αµαλία Φλέµινγκ»; Υποψήφιος µε
τη Νέα Δηµοκρατία για την περιφέρεια το 2012, οννεδίτης από
το 1984, ΔΑΠ-ΝΔΦΚ το 1986.

Στο Καρπενήσι, κύριε Βορίδη; Κουµπάρος στο Καρπενήσι,
ψάξτε ποιου.

Στην Καστοριά; Κουµπάρος στην Καστοριά, ψάξτε ποιου. 
Στο «Ασκληπιείο»; Ο διευθυντής του Γραφείου Τύπου του

πρώην Υπουργού.
Στο Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο «Δροµοκαΐτειο»; Διευθύντρια στο

Υπουργείο Υγείας που είχε µπει στο «Σισµανόγλειο» επί Σαµαρά. 
Αυτό είναι κοµµατικό κράτος, κύριε Βορίδη. Είναι; Είναι αυτό

που λέγατε εσείς στην τηλεόραση: «Και ποιους να βάλουµε, τους
ξένους να βάλουµε»; Εσείς το λέγατε, δεν το είπα εγώ. Ήσασταν
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και µετά σας έκανε Υπουργό
Εσωτερικών, γιατί το κράτησε, ξέρει. 

Και λέγανε πριν εδώ στα πηγαδάκια οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας: Μα, εµείς στα αιτήµατα από το Γραφείο, δεν έχει
µπει κανένας. Φωνάζουν και τα λοιπά. 

Ε, βέβαια! Δεν παίζετε εσείς εκεί πέρα. Το Μαξίµου παίζει. Το
Μαξίµου βάζει ανθρώπους. Γι’ αυτό λέµε «Μητσοτάκης Α.Ε.», γι’
αυτό λέµε «Μαξίµου Α.Ε.», γιατί εσείς δεν παίζετε πουθενά. Δεν
παίζετε! 

Πάµε τώρα στα υπόλοιπα, κύριε Βορίδη, να δούµε αν υπάρχει
κοµµατικό κράτος;

Πάµε τώρα στις δοµές. Δεν είµαστε ούτε στο 2015 ούτε στο
2016. Είµαστε στο 2022. 

Στη δοµή της Αλεξανδρείας, συνδικαλιστής της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Στη δοµή Βαγιοχωρίου, στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας.
Στο Βόλο, στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας. 
Στη Δράµα, µέλος της ΝΟΔΕ. 
Στη Βέροια, µέλος της Πολιτικής Επιτροπής ως εκπρόσωπος

της ΟΝΝΕΔ.
Στη Θήβα, δηµοτικός σύµβουλος Βόλου εκλεγµένος µε τον

επίσηµο συνδυασµό της Νέας Δηµοκρατίας.
Στην Καβάλα, µέλος της ΝΟΔΕ.
Στην Κάτω Μηλιά, στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας. 
Στη δοµή Κουτσόχερου, επίσης, στέλεχος της Νέας Δηµοκρα-

τίας στη Λάρισα, υποψήφιος Βουλευτής. 
Στο Πολύκαστρο, γνωστό στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας. 
Στη Ριτσώνα, γνωστό στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας στο Βύ-

ρωνα. 
Στις Σέρρες, προβεβληµένο στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας,

µέλος της τοπικής ΝΟΔΕ. 
Είναι ή δεν είναι αυτό κοµµατικό κράτος; Είναι στρατός εδώ

πέρα!
Στη Φιλιππιάδα, συνδικαλιστής µε παράταξη προσκείµενη στη

Νέα Δηµοκρατία. 
Στα Γρεβενά, νοµαρχιακή οργάνωση της Νέας Δηµοκρατίας

Τρικάλων. 
Στη δοµή της Σιντικής, χαµός! Χαµός!
Τριακόσιους διευθυντές και γενικούς διευθυντές έβαλε ο Χα-

τζηδάκης.
Είναι ή δεν είναι κοµµατικό κράτος αυτό;
Όσον αφορά τους µετακλητούς, κύριε Βορίδη, ο αριθµός λέει

ότι τους αυξήσατε, αλλά θα το δούµε αυτό. Τις αποδοχές τους
τις αυξήσατε κατά 70%; Περιµένω µία απάντηση: Αυξήσατε ή δεν
αυξήσατε τις αποδοχές κατά 70%;

Δεύτερον, χαµηλώσατε το προσοντολόγιο; Ισχύει ότι οι µετα-
κλητοί υπάλληλοι επί ΣΥΡΙΖΑ έµπαιναν µε πτυχία, µεταπτυχιακά
και διδακτορικά και µε εσάς µπαίνουν µε απολυτήριο λυκείου, ή
δεν ισχύει;

Και τώρα, για να δούµε πού είναι: Σας έχω πει εδώ και ενάµιση
χρόνο να πάµε να ρυθµίσουµε µία-µία τις θέσεις των µετακλη-
τών, µία-µία, για να δούµε ποιος είναι πού.

Τώρα, όσον αφορά τους µετακλητούς σε θέσεις ευθύνης, λέτε
ότι ο ΕΦΚΑ είναι ειδική περίπτωση, το Υπουργείο Μεταναστευτι-
κής Πολιτικής ειδική περίπτωση, η Πολιτική Προστασία ειδική πε-
ρίπτωση.

Όσον αφορά τον ΕΟΔΥ, αυτή η ντροπή στον ΕΟΔΥ, χίλιοι
εκατό και επτακόσιοι συµβασιούχοι µε αριθµό πρωτοκόλλου! Δη-
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λαδή ποιος έστειλε την αίτηση πιο γρήγορα! Ποιος µπορεί να
έστειλε την αίτηση πιο γρήγορα; Αυτός που είχε λάβει το οµα-
δικό SMS από το Γραφείο του Υπουργού. Αυτά έγιναν το 2020
στην Ελλάδα.

Εγώ, κύριε Βορίδη, µπορεί να ανέβασα τον τόνο, αλλά δεν
ήρθα εδώ µόνο να καταγγείλω, ήρθα να σας πω τι θα κάνουµε
εµείς, διότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ξέρει, θέλει και
µπορεί. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι εδώ. Εµείς θα
αναβαθµίσουµε τη δηµόσια διοίκηση, θα επαναφέρουµε τη δια-
φάνεια, την αξιοκρατία, την κοινωνική λογοδοσία, τη θεσµική συ-
νέχεια και τη θεσµική µνήµη. Θα κόψουµε τον οµφάλιο λώρο
µεταξύ κόµµατος και κράτους. Θα καταργήσουµε το δήθεν επι-
τελικό κράτος του κ. Μητσοτάκη και θα το αντικαταστήσουµε µε
έναν λιτό, λειτουργικό, αποτελεσµατικό και ανθρώπινο µηχανι-
σµό διοίκησης. Θα καταργηθεί αυτή η υπερδοµή στην Προεδρία
της Κυβέρνησης και θα κάνουµε µια δοµή στα ευρωπαϊκά πρό-
τυπα. Θα καταργήσουµε τις απαράδεκτες ρυθµίσεις οι οποίες
παρακάµπτουν την πάγια διοικητική ιεραρχία. Θα καταργήσουµε
τον νόµο του ΕΦΚΑ και θα αξιοποιήσουµε τους δηµοσίους υπαλ-
λήλους.

Τελειώνουµε µε το αποτυχηµένο έθιµο των αποτυχηµένων πο-
λιτευτών οι οποίοι γεµίζουν παντού τις τρύπες. Και εµείς θα εµ-
πιστευτούµε το ΑΣΕΠ, όχι µε λόγια, αλλά µε πράξεις.

Και επειδή δεν είµαστε χθεσινοί, εµείς παραλάβαµε µία χώρα,
κύριε Βορίδη, η οποία δεν είχε να πληρώσει µισθούς και συντά-
ξεις και δεν είχε δηµόσια διοίκηση να πάει να δώσει αναφορά
στις Βρυξέλλες. Ούτε 300 εκατοµµύρια ευρώ δεν είχε το Ταµείο.
Για να µπορεί ο κ. Μητσοτάκης να λέει ότι «εγώ δεν είµαι Πρω-
θυπουργός των µνηµονίων», πρέπει να υπάρχει ένας προηγού-
µενος Πρωθυπουργός, ο Αλέξης Τσίπρας, που έβγαλε τη χώρα
από τα µνηµόνια. Και είστε τυχερός που κληρονοµήσατε µία δια-
δικασία στη δηµόσια διοίκηση και σκέφτεστε τόσα κόλπα για να
την παρακάµψετε.

Εµείς, λοιπόν, έχουµε παρελθόν, είµαστε περήφανοι και
έχουµε και µέλλον και ερχόµαστε εδώ να µιλήσουµε για το µέλ-
λον, όχι για το µέλλον του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά για το µέλλον της χώρας
ως µία ισχυρή δηµοκρατία, ευρωπαϊκή, µε δηµόσια διοίκηση, µε
κοινωνική λογοδοσία, µε διαφάνεια, µε ισχυρό κοινωνικό κράτος,
µε ισχυρό κράτος πρόνοιας  Αυτό καθιστά µία χώρα βιώσιµη και
ανθεκτική στις περιόδους των αλλεπάλληλων κρίσεων.

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Μιλτιάδης
Χατζηγιαννάκης.

Ορίστε, κύριε Χατζηγιαννάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όταν σας ακούγαµε, η αλήθεια είναι ότι όλοι

εξανέστηµεν κάτω, αλλά κρατάω µία φράση που είπε ο Παύλος
Πολάκης, είστε πολύ έξυπνος για να κάνετε τον Αµερικάνο, γιατί
αυτό πίστευα και εγώ, αυτό ένιωσα και εγώ ακούγοντάς σας να
µας παρουσιάζετε το άσπρο-µαύρο. Σας τα είπε, βέβαια, ο κ.
Ραγκούσης, σας τα είπε ο κ. Ζαχαριάδης, θα τα ξαναπείτε φυ-
σικά εσείς, έχετε το αφήγηµα. Το διαβάσαµε και στην «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ» η αλήθεια είναι πριν από λίγες ηµέρες.

Όµως, στην πραγµατικότητα προσπαθείτε να αποκρύπτετε –
γιατί φάνηκε από την τοποθέτηση του κ. Θεοχάρη η ουσία όλου
του ζητήµατος- ότι έχετε αλλεργία στον δηµόσιο χαρακτήρα.
Έχετε αλλεργία στο δηµόσιο ως παράταξη. Δεν πιστεύετε στο
δηµόσιο. Δεν πιστεύετε στην ενίσχυση του δηµοσίου και το έχετε
αποδείξει µε πράξεις κυρίως και µε έργα. Δεν έχετε ενισχύσει το
ΕΣΥ στη µεγαλύτερη πανδηµία που έχει περάσει η ανθρωπότητα
τα τελευταία εκατό χρόνια. Δεν το ενισχύσατε ως οφείλετε. Μά-
λιστα, ενώ υποσχόσασταν τόσο καιρό στους ανθρώπους που εί-
χατε ως επικουρικό προσωπικό ότι θα τους προσλάβετε, τώρα
που βγάζετε τις προκηρύξεις -και θα σας πω και για τους ΟΤΑ
εν συντοµία- φαίνεται ότι οι περισσότεροι µένουν έξω, παρά αυτά
που λέγατε.

Μιλήσατε για συνεχή διόγκωση του κράτους; Ειλικρινά, ξέρετε
τι λέτε; Έχετε συνοµιλήσει µε την ΚΕΔΕ, µε τις περιφερειακές
ενώσεις, µε τους ανθρώπους στους δήµους της Αττικής; Είχαµε

χθες συνάντηση µε το Διοικητικό Συµβούλιο της ΠΕΔΑ. Μας έλε-
γαν «Δεν έχουµε προσωπικό να λειτουργήσουµε και αυτό το προ-
σωπικό που υπάρχει -ευτυχώς υπήρχαν και κάποιοι συµβα-
σιούχοι- µας το παίρνουν». Ξέρετε τις ανάγκες που υπάρχουν;
Αν το έχουν αυτό το πρόβληµα οι δήµοι της Αττικής, οι δήµοι της
περιφέρειας, οι νησιωτικοί, τι πρόβληµα µπορεί να έχουν; 

Σας λέω ένα παράδειγµα που το είπα και προηγουµένως για
τον Δήµο της Ιστιαίας. Η βόρεια Εύβοια που κάηκε έχει µία πο-
λεοδοµία, την Πολεοδοµία της Ιστιαίας. Υπάρχει µόνο ένας υπάλ-
ληλος και πρέπει να βγάλει όλων των καµένων τις καινούργιες
άδειες. Δεν συζητάµε για άδειες για τουριστική χρήση, γιατί τις
έχουµε ξεχάσει ούτως η άλλως. Και αυτό θεωρείτε ότι θα καλυ-
φθεί µε τις προκηρύξεις που κάνατε; Πότε τις κάνετε; Τρία χρό-
νια! Τώρα που ετοιµάζεστε για εκλογές και βλέπετε να έρχεται ο
Αρµαγεδδών, τώρα θυµηθήκαµε να κάνετε και τις προκηρύξεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Καλώς να έρθουν οι προκηρύξεις, αλλά δεν αρκούν για τίποτα.
Και αυτό που µας είπαν πάλι οι δήµοι -δεν είναι δικά µας λόγια,
είναι της ΠΕΔΑ λόγια- είναι πως ούτε καν και εκεί ακούσατε και
τους ρωτήσατε τι προτεραιότητες θέλουν. Τι θέλουν; Θέλουν µη-
χανικό; Θέλουν οικονοµικό; Όχι! Και έχετε το θράσος να µιλάτε
για ανεξαρτησία της αυτοδιοίκησης, ενώ την καπελώσατε ακόµα
και σ’ αυτό το πιο απλό.

Είναι προφανές ότι ούτε το κράτος πιστεύετε ούτε το κράτος
θέλετε. Δεν θέλετε ισχυρό δηµόσιο, ισχυρό δηµόσιο τοµέα που
να στέκεται δίπλα στον πολίτη. Γι’ αυτό οι πολίτες, όµως, επειδή
κατάλαβαν πλέον την απάτη µε την οποία ήρθατε στην κυβέρ-
νηση και µε την οποία κυβερνάτε όλον αυτόν τον χρόνο, θα σας
γυρίσουν την πλάτη -σας την έχουν γυρίσει ήδη- και αυτό θα
αποδειχθεί στις επόµενες εκλογές. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν έχετε τον
λόγο, κύριε Πολάκη. Έχετε εξαντλήσει τον χρόνο σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ένα λεπτό θα ήθελα µόνο, κύριε Πρό-
εδρε, να πω κάτι για τον ΑΣΕΠ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. Δεν µπορώ
να παραβιάσω τον Κανονισµό. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ
για δευτερολογία και µετά θα κλείσει ο Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ έχω τριτολογία.
Ο Υπουργός έχει δευτερολογία και τριτολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, εγώ τουλάχιστον
αυτή τη διαδικασία έχω σηµειώσει από την κ. Σακοράφα, ότι δη-
λαδή θα µιλήσετε εσείς και θα κλείσει ο Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να σας εξηγήσω το
εξής: Εγώ έκανα πριν µια τοποθέτηση και έχει κάνει και δευτε-
ροµιλία ο κ. Ζαχαριάδης. Ο κ. Βορίδης πρέπει να πει τώρα τη
γνώµη του, για να απαντήσω εγώ, να ανταπαντήσει εκείνος και
να κλείσουµε. Αλλιώς, τι να ξαναπώ; Αυτά που έχω πει τώρα, θα
τα επαναλάβω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ το είπα για να δι-
ευκολύνω τη διαδικασία. Αλλιώς, θα πάρει και τριτολογία ο
Υπουργός.

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, θέλετε να λάβετε τον λόγο;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν έχω

καµµία αντίρρηση εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Βορίδη,

έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ικανοποιήσαµε και το αίτηµα του κ.
Ραγκούση, ο οποίος θέλει κάτι να απαντήσει µετά. Θα δούµε.

Επαναλαµβάνω ότι δεν είναι ωραίο να διεξάγεται ένας διάλο-
γος στον οποίο ουσιαστικά ο καθένας επαναλαµβάνει µονότονα
χωρίς να έχει ακούσει τον άλλον. 

Θέσατε µια σειρά επιχειρηµάτων. Τα επιχειρήµατά σας ήταν
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ότι υπάρχει αδιαφάνεια και κοµµατοκρατία στις προσλήψεις. Σας
ρώτησα: Στις προσλήψεις τακτικού προσωπικού υπάρχει; Όχι.
Στις προσλήψεις του έκτακτου προσωπικού υπάρχει; Μου λέτε
«κάνετε επιλογή να παίρνετε έκτακτο προσωπικό». Σας έδωσα
τους αριθµούς του εκτάκτου προσωπικού. Δεν υπάρχει αύξηση
εκτάκτου προσωπικού. Τι µετράτε τώρα; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πώς δεν υπάρχει;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θερµή πα-

ράκληση, σας έχω ακούσει όλους. Έχω ακούσει ύβρεις, κύριε
Πολάκη, κύριε Ραγκούση, δεν έχω αντιδράσει. Τώρα είναι η ώρα
που πρέπει να µιλήσω. Σωστά; Ή ούτε αυτό;

Μου λέτε για το έκτακτο προσωπικό. Σας λέω ότι στο έκτακτο
προσωπικό δεν υπάρχει αύξηση. Δεν απαντάτε σε αυτό. Δεν
απαντάτε τίποτα. Μου λέτε ότι «είναι η βασική σου στρατηγική».
Μα δεν είναι η βασική µου στρατηγική. Προκήρυξη για δέκα χι-
λιάδες πεντακόσιους εκπαιδευτικούς, προκήρυξη για τρεισήµισι
χιλιάδες για την ειδική αγωγή.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δική µας είναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Τι δική

σας;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εµείς…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πο-

λάκη, µου λέτε τώρα για τα δικά σας και µου θυµίζετε κιόλας
πράγµατα τα οποία δεν έχουν και κεντρικό ενδιαφέρον για τη συ-
ζήτησή µας. Μου θυµίζετε ότι για εσάς εξεδόθη η απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας η οποία κρίνει παράνοµη τη µοριο-
δότηση που κάνατε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τι λέτε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Λέω αυτό

που λέω. Και το λέει και το Συµβούλιο της Επικρατείας. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Λάθος. Δεν υπάρχει αυτό που λέτε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Βεβαίως

και υπάρχει.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πάλι ψέµατα λέτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ. Δεν

έχει διακοπεί κανείς.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θα κά-

νουµε κανονική κουβέντα; Δεν είναι τρόπος αυτός για να διεξά-
γεται συζήτηση στο Κοινοβούλιο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να λέµε αλήθειες όµως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε, κύριε

Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν θα

πάµε καλά έτσι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πολάκη, σας

παρακαλώ σεβαστείτε τη διαδικασία.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Πάµε στο

θέµα του έκτακτου προσωπικού. Τι ισχύει για τις προσλήψεις του
εκτάκτου προσωπικού; Για ποιο πράγµα µιλάτε; Το 80% των
προσλήψεων του εκτάκτου προσωπικού είναι µε διαδικασίες
ΑΣΕΠ. 

Μου φέρνετε, κύριε Ραγκούση, τώρα το παράδειγµα των συ-
νοριοφυλάκων στην προηγούµενη τοποθέτησή σας. Εγώ δεν τα
θεωρώ πολύ σηµαντικά όλα αυτά. Τα παίρνετε όλα προσωπικά,
τα µετατρέπετε σε προσωπικά, µε βρίζετε και µετά στεναχωριέ-
στε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Εσείς διακινήσατε αυτά τα δηµοσι-
εύµατα. Εγώ τι έκανα;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εγώ τι
έκανα; 

Τέλος πάντων, είναι µικρά πράγµατα αυτά και ασήµαντα για
τη συζήτηση την κεντρική.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Μαζί µιλάµε τώρα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Μαζί µι-

λάµε. Πάµε τώρα παρακάτω. 
Την προηγούµενη φορά γυρίσατε και είπατε ότι τους συνοριο-

φύλακες η δική µας η Κυβέρνηση τους έβγαλε εκτός του ΑΣΕΠ.
Αυτό δεν είπατε την προηγούµενη φορά; Σηκώθηκα και σας
απάντησα ότι η ρύθµιση για τους συνοριοφύλακες είναι ρύθµιση
δική σας. Μου απαντάτε σήµερα ότι δεν είναι ρύθµιση δική µου,
είναι προϋφιστάµενη. Μάλιστα. Εσείς κάνατε όµως νόµο και ήρ-

θατε εδώ και ισχυριστήκατε ότι εγώ τους συνοριοφύλακες τους
έβαλα στο ΑΣΕΠ. Αυτά µας είπατε την προηγούµενη φορά. Σας
λέω ότι οι συνοριοφύλακες πράγµατι και προ του δικού σας
νόµου και µε τον νόµο το δικό σας είναι εκτός ΑΣΕΠ και έρχεστε
να µου απαντήσετε σήµερα και µου λέτε: Έχεις βγάλει τους
αστυφύλακες εκτός πανελληνίων. Πώς έχω βγάλει τους αστυφύ-
λακες -σήµερα αυτό- εκτός πανελληνίων; Προγραµµατισµός
προσλήψεων του 2020: Πράξη 104/13657/16-7-2020. Δόκιµοι
υπαστυνόµοι: εβδοµήντα. Δόκιµοι αστυφύλακες: οχτακόσιοι
τριάντα. Σύνολο: εννιακόσιοι. Προγραµµατισµός προσλήψεων
2021: ΠΥΣ42/30-9-2020. Δόκιµοι υπαστυνόµοι: σαράντα. Δόκιµοι
αστυφύλακες: τριακόσιοι δέκα. Σύνολο: τριακόσιοι πενήντα.
Προγραµµατισµός προσλήψεων 2022. ΠΥΣ50/4-11-2021. Αξιω-
µατικοί ειδικών καθηκόντων: εξήντα. Δόκιµοι αξιωµατικοί: εβδο-
µήντα. Δόκιµοι αστυφύλακες: επτακόσιοι τριάντα. Σύνολο:
οχτακόσιοι εξήντα. Όλοι µε πανελλήνιες. Εγώ είµαι ο ηµιµαθής
και εσείς ο ευρυµαθής; Πώς κατηργήθησαν οι πανελλήνιες; 

Όσον αφορά το καθεστώς των συνοριοφυλάκων, για να το
κλείσουµε το θέµα, λέτε ότι οι ενστάσεις κρίνονται από το ΑΣΕΠ.
Μάλιστα. Οι ενστάσεις σήµερα από πού κρίνονται; Από αλλού;
Από το ΑΣΕΠ δεν κρίνονται; Μα αυτό ήταν το επιχείρηµά σας για
την αδιαφάνεια και τη ρουσφετολογία στο θέµα των προσλή-
ψεων.

Άλλο θέµα µετά οι µετακλητοί. Το έχω απαντήσει εβδοµήντα
φορές. Επί του ερωτήµατος αυτού, για να κάνουµε ένα διάλογο
στοιχειωδώς νοήµονα, η βασική σας θέση ήταν ότι αυτό είναι η
επιτοµή της ρουσφετολογίας.

Και σας είπα: στην Κυβέρνηση µειώσαµε τον αριθµό, ο αριθ-
µός των µετακλητών των Βουλευτών έχει παραµείνει σταθερός
και πράγµατι υπήρξε επιλογή µας να δώσουµε αυτή τη δυνατό-
τητα στους δηµάρχους.

Επόµενο ερώτηµα. Για πείτε µου -για να τα θυµόµαστε σιγά-
σιγά- τι έλεγε ο Πρόεδρός σας το 2015 στις προγραµµατικές δη-
λώσεις της κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ; Θυµάστε; Ο Αλέξης Τσίπρας
έλεγε ότι θα καταργήσει τους µετακλητούς. Τους καταργήσατε;
Για να τελειώνει αυτή η κουβέντα, γιατί µε αυτόν τον τρόπο αδι-
κούµε ανθρώπους τους οποίους εσείς τους έχετε στο γραφείο
σας. Έχετε την άποψη σήµερα να τους καταργήσουµε; Τις οµι-
λίες σας ποιος τις φτιάχνει;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Εγώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εσείς,

κύριε Ζαχαριάδη, ενδεχοµένως να το κάνετε. Όµως πάρα πολλοί
συνάδελφοί µας να αναγνωρίσουµε ότι επικουρούνται από αυ-
τούς τους εργαζόµενους, οι οποίοι εργάζονται σκληρά και είναι
απολύτως χρήσιµοι. Άρα, λοιπόν, δεν καταλαβαίνω τι είναι αυτή
η κουβέντα από τη στιγµή που σας λέω ότι µειώσαµε τους µετα-
κλητούς στην Κυβέρνηση, ότι διατηρήθηκαν σταθεροί στους
Βουλευτές και δώσαµε αυτή τη δυνατότητα στους δηµάρχους.
Αυτό είναι όλο κι όλο που έχετε να πείτε;

Και πάµε στους διορισµούς διοικήσεων τώρα. Εδώ είναι αυτό
που λέµε βαρβαριστί «look who is talking!», άκου τώρα ποιος µι-
λάει. Ερώτηση: Πόσες διοικήσεις βάλατε, για να έχουµε καλό
ερώτηµα, επί ΣΥΡΙΖΑ µε αξιοκρατικό τρόπο; Να ξεκινήσουµε
τώρα αυτή την κουβέντα. Πόσες διοικήσεις βάλατε; Πόσες διοι-
κήσεις βάλατε από το περίφηµο Μητρώο Επιτελικών Στελεχών
που κάνατε, όντας τεσσεράµισι χρόνια κυβέρνηση; Να απαν-
τήσω; Μηδέν!

Όχι όµως µόνον αυτό, αλλά κάνατε κι ένα πιο ωραίο. Είχατε
να βγάλετε διοικητικούς γραµµατείς. Τη θυµάστε την υπόθεση
των διοικητικών γραµµατέων, τον διοικητικό γραµµατέα ο οποίος
στη µία περίπτωση είχε πενταετή προϋπηρεσία, στην άλλη περί-
πτωση είχε εικοσαετή προϋπηρεσία, στη µία περίπτωση είχε
απλή γνώση ξένης γλώσσας, στην άλλη είχε άριστη, στην άλλη
είχε πολύ καλή, στη µία περίπτωση ήταν ευρωπαϊκή γλώσσα,
στην άλλη περίπτωση ήταν καλά και τα ρωσικά; Αυτές τις προ-
κηρύξεις που κατέπεσαν, µνηµεία ρουσφετολογικά, ποιος τις
έκανε; Εγώ; Εγώ τις έκανα αυτές τις προκηρύξεις, που έρχεστε
και µου λέτε τώρα, ακούω όλα αυτά από τον ΣΥΡΙΖΑ κι έχετε γίνει
οι κήνσορες της αξιοκρατίας και της διαφάνειας; Θα ξεχάσουµε
κι αυτά που ξέραµε; Και µου µιλάτε εµένα για αλαζονεία εσείς
που έχετε κάνει αυτά;
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Μου θυµηθήκατε σήµερα και την κ. Θάνου. Προσέφυγε στα
δικαστήρια η κ. Θάνου. Ξέρετε τι της είπαν τα δικαστήρια, ακού-
σατε; Απερρίφθησαν όλα όσα έκανε η κ. Θάνου, στα δικαστήρια. 

Άρα, λοιπόν, εγώ δεν έχω καταλάβει ποιο είναι το ζήτηµά µας.
Συζητήσαµε για τις διευθύνσεις και σας ξαναλέω: αυτή τη στιγµή
που µιλάµε ξέρετε πόσες γενικές διευθύνσεις έχουν προκηρυχ-
θεί; Επειδή µου λέτε ότι δεν κινείται η διαδικασία και δεν προχω-
ράνε και ότι είναι µε αναθέσεις. Το 81,25% του συνόλου των
θέσεων έχουν προκηρυχθεί όσον αφορά στις γενικές διευθύν-
σεις. Όσον αφορά στις διευθύνσεις το 52,07% του συνόλου των
θέσεων έχουν προκηρυχθεί. Άρα δεν καταλαβαίνω ποια είναι τα
ζητήµατα τα οποία έρχεστε να µου θέσετε.

Ακούστε τώρα και το άλλο! Θυµήθηκε τώρα ο κ. Ραγκούσης
τους κτηνιάτρους οι οποίοι προσελήφθησαν µε ειδική διάταξη,
θυµάστε για ποιον λόγο; Γιατί δεν τα λέτε όλα; Δεν είναι σωστό
να κάνετε αντιπολίτευση αποκρύβοντας το 95% της πραγµατικό-
τητας. Γιατί αυτό ήταν το κρίσιµο τότε στην επιλογή που έκανα
για τους κτηνιάτρους. Κύριε Ραγκούση, θα έχω εγώ αφρικανική
πανώλη, θα περιµένω να διαλυθεί το ζωικό κεφάλαιο, το χοιρο-
τροφικό της χώρας, θα περιµένω, για να µην στεναχωρηθείτε
εσείς! Όχι, δεν θα περιµένω. Σας το λέω, δεν θα περιµένω. Είναι
αδήριτη, έκτακτη, απρόβλεπτη ανάγκη και έπρεπε να αντιµετω-
πιστεί. Και αντιµετωπίστηκε και πολύ καλά αντιµετωπίστηκε.

Και πάµε να σας πω και κάτι άλλο; Φέρτε µου έναν να πει ότι
υπήρχε κάποιος ο οποίος ενεπλάκη πολιτικά σε αυτή τη διαδικα-
σία, στον κτηνίατρο που τον πήραµε για να αντιµετωπίσει την
αφρικανική πανώλη και η χώρα γλίτωσε και πήρε και τα εύσηµα
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και οι χοιροτρόφοι και οι χοιροπα-
ραγωγικές µονάδες σε όλη την Ελλάδα ευγνωµονούσαν.

Και έρχεστε και µου το λέτε αυτό ως παράδειγµα διαφάνειας.
Να περιµένω, δηλαδή, να περάσει η αφρικανική πανώλη µέσα και
να έχω εσάς τότε να µου λέτε «Μα δεν πήρες µέτρα, γιατί τώρα
πρέπει να πληρώσεις το ζωικό κεφάλαιο που καταστράφηκε». 

Ή ακόµα, µου λέτε ως παράδειγµα την ιστορία µε τον ΕΟΔΥ.
Ο ΕΟΔΥ τι προσέλαβε; Να συνεννοηθούµε τώρα ποιο είναι το
πλαίσιο στο οποίο προσέλαβε; Έχει COVID και πρέπει να τον αν-
τιµετωπίσει τώρα -δεν τον έχει τον COVID για κάποτε- και βάζει
µία διαδικασία, για να προσλάβει. Δεν έπρεπε να ακολουθηθεί
αυτή τη διαδικασία; Πώς θα πηγαίναµε; Με διαδικασία ΑΣΕΠ να
τους πάρουµε µετά από έξι µήνες, αφού δεν θα είχε µείνει τί-
ποτε; Γι’ αυτούς µιλάτε; Αυτές είναι οι παρεκκλίσεις οι οποίες συ-
ζητάτε; Αυτό είναι το µνηµείο της αδιαφάνειας, της κοµµατο-
κρατίας και της αναξιοκρατίας; 

Ή µήπως για τους διορισµούς των διοικήσεων; Απαριθµήσατε
διορισµούς διοικήσεων. Εσείς ποια διαδικασία είχατε; Φωνάζετε
για µένα που λέω εγώ «Ποιους θα βάλουµε, τους δικούς µας».
Μάλιστα. Η διαδικασία –αφού ήταν πολιτική τοποθέτηση, όταν
µπήκαν- επί ηµερών σας µε ποια διαδικασία µπαίνανε; Με άλλη;
Ή ξαφνικά, µετά από τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνησης θυµη-
θήκατε ότι στα τεσσεράµισι χρόνια έπρεπε να εφαρµοστεί η δια-
δικασία; 

Εµείς βάλαµε µια άλλη διαδικασία, η οποία έχει εκκινήσει και
η οποία προχωράει για το θέµα των νοµικών προσώπων. Βε-
βαίως, και προχωράει και έχουν υποβληθεί αιτήµατα, σειρά πολ-
λών αιτηµάτων αυτήν τη στιγµή, πραγµατικά, εκατοντάδων
οργανισµών εκκρεµούν στο ΑΣΕΠ. Οι οργανισµοί έχουν υποβάλει
το αίτηµά τους για να ξεκινήσει διαδικασία. Το ρωτάµε το ΑΣΕΠ
αν µπορεί να εκπληρώσει όλες αυτές τις διαδικασίες και σε τι
βάθος χρόνου; 

Και τι λέει η πρόταση Παπατόλια; Ξέρετε γι’ αυτό; Λέει ότι αν
δεν κάνουµε κάτι, η διαδικασία αυτή από το ΑΣΕΠ θα ολοκληρω-
θεί σε επτά χρόνια. Δηλαδή, θα βάζουµε διοίκηση και µέχρι να
ξαναπιάσουµε τη διαδικασία για την ξανακάνουµε, θα έχουν
λήξει οι θητείες τους δύο φορές. Το γεγονός ότι ναι, ζητάει ο φο-
ρέας να εκκινήσει διαδικασία είναι δικό µου; Γι’ αυτούς που λέτε,
για τα νοµικά πρόσωπα που αναφερθήκατε. Ο φορέας ζητάει να
εκκινήσει τη διαδικασία ο ΑΣΕΠ και θα πάρει επτά χρόνια, προ-
κειµένου να την ολοκληρώσουν. Θα κάνουµε τον κύκλο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Έχω λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, κύριε Υπουργέ,
συνεχίστε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Όχι γιατί
το λέω εγώ. Η πρόταση Παπατόλια το λέει, η πρόταση των µελών
του ΑΣΕΠ. 

Άρα, λοιπόν, αυτό είναι ένα θεσµικό ζήτηµα που εγώ δεν έχω
αντίρρηση, πρέπει να το αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση και να δει
τι έχουµε µπροστά µας και να δει τι έχουµε να κάνουµε. Αλλά,
για εξηγήστε µου, παραπέρα. Επιτεθήκατε συστηµατικά στο επι-
τελικό κράτος. Τι ακριβώς δεν σας αρέσει; Δεν σας αρέσουν οι
υπηρεσιακοί γραµµατείς; Κορυφαίος θεσµός! Δεν σας αρέσει η
µεταβίβαση όλων των πράξεων, των οικονοµικών και των διοικη-
τικών, οι οποίες αποπολιτικοποιούνται και πηγαίνουν στον υπη-
ρεσιακό γραµµατέα; Δεν σας αρέσει το γεγονός ότι υπάρχουν
αυτήν τη στιγµή σχέδια δράσης για κάθε Υπουργείο και ξέρει το
κάθε Υπουργείο και ο κάθε Υπουργός τι ακριβώς έχει να κάνει; 

Δεν σας αρέσει ο κλάδος επιτελικών στελεχών; Αυτό είναι το
επιτελικό κράτος. Δεν σας αρέσει -ακόµα και σε αυτό κάνετε κρι-
τική- ότι, αντί να έχουµε ένα ισχνό, αν θέλετε, γραφείο Πρωθυ-
πουργού, έχει φτιαχτεί µια ισχυρή Γραµµατεία Συντονισµού. Και
ναι, συντονίζει αποτελεσµατικά τα Υπουργεία µεταξύ τους και
χάρη σε αυτό παράγεται κυβερνητικό έργο και αυτό έχει διευκο-
λύνει πάρα πολύ. Τι θα καταργήσετε από αυτά αύριο; Θα ήθελα
να δω. Να δω από το επιτελικό κράτος που σήµερα επιτιµάτε,
από αυτές τις τοµές, τι πρόκειται να καταργήσετε. Δεν µας τα
λέτε και σιγά-σιγά, για να ξέρουν και τι έχουν να αντιµετωπίσουν
οι πολίτες. Γιατί οι πολίτες βλέπουν αυτές τις παρεµβάσεις, βλέ-
πουν την αποπολιτικοποίηση στις διοικήσεις, βλέπουν οι δηµό-
σιοι υπάλληλοι το ποιος αποφασίζει, το ποιος θα κάνει τι. Και η
πλακίτσα έχει ένα ενδιαφέρον, αλλά έχει σηµασία να υπάρχουν
και συγκεκριµένες απαντήσεις. 

Και σε αυτήν εδώ την επίκαιρη επερώτηση, όπου έχετε τη δυ-
νατότητα, υποτίθεται, να ξεδιπλώσετε µε πολύ άνεση χρόνου -
γιατί σωστά είναι διαρθρωµένη έτσι αυτή η διαδικασία, κυρίως
ως ένα όπλο της Αντιπολίτευσης- τι µας είπατε σήµερα; Τι µας
είπατε σήµερα και ποιοι µας τα λένε αυτά; Και πάµε σε κάτι
ακόµα. 

Αναφέρθηκε ο κ. Ζαχαριάδης στο υπερήφανο παρελθόν, το
υπερήφανο παρελθόν του ΣΥΡΙΖΑ, η πρώτη φορά Αριστερά,
αυτοί οι οποίοι ήρθαν να αλλάξουν το κράτος, ήρθαν να το ανα-
στήσουν, ήρθαν να κάνουν κάτι άλλο.

Τεσσεράµισι χρόνια, τέσσερις νόµοι, εκ των οποίων ο ένας ψή-
φιση κυρώσεως, ο άλλος το Μητρώο Επιτελικών Στελεχών –δεν
εφαρµόσθηκε ποτέ- ο άλλος το σύστηµα κινητικότητας µε το
οποίο «ξηλώσατε», δεν το εφαρµόσατε πλήρως -εµείς εφαρµό-
ζουµε το βελτιωµένο σύστηµα κινητικότητας στην πληρότητά
του- και το διαλύσατε ψηφίζοντας εκατόν είκοσι παρεκκλίσεις
από το σύστηµα κινητικότητας. Το δικό σας. Τις οποίες ποιος τις
κατήργησε για να επαναφέρει την ακεραιότητά του; Μαντέψτε!
Η συγκεκριµένη διοίκηση, ο παρών Υπουργός έκανε την κατάρ-
γηση των παρεκκλίσεων και εν συνεχεία –προσέξτε- την αλλαγή
του συστήµατος αξιολόγησης, όπου ουσιαστικά έχουµε επι-
στροφή στην αξιολόγηση Παυλόπουλου και το οποίο σύστηµα
αξιολόγησης που ψηφίσατε µάς δίνει τα αποτελέσµατα τού «97%
άριστα» στη δηµόσια διοίκηση. 

Αυτό είναι το νοµοθετικό σας έργο τεσσεράµισι χρόνια, αυτά
κάνατε στη δηµόσια διοίκηση. Τεσσεράµισι χρόνια. Γι’ αυτό είστε
υπερήφανοι; Και συγκρίνετε τώρα τον εαυτό σας µε εµάς, µε αυ-
τούς τους τρεις νόµους και τη µία κύρωση, που σε δυόµισι χρό-
νια βρισκόµαστε στους δέκα νόµους, οι οποίοι όντως
παρεµβαίνουν σε καίρια σηµεία; Αλλάζουν το ΑΣΕΠ, βάζουν τον
πανελλήνιο διαγωνισµό για τις προσλήψεις, φτιάχνουν τους Ορ-
γανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, βάζουν το σύστηµα εσωτερι-
κού ελέγχου, φτιάχνουν τον σύµβουλο ακεραιότητας, φτιάχνουν
την τηλεργασία –για την οποία θα πω µισή κουβέντα µετά, γιατί
µε ρωτάει για το προεδρικό διάταγµα και την τηλεργασία ο κ. Ζα-
χαριάδης-, φτιάχνουν τον νόµο για το λόµπι, νοµοθετούν το
εθνικό σχέδιο για την καταπολέµηση της διαφθοράς, φτιάχνουν
τον νόµο για τον εθελοντισµό. Σε δυόµισι χρόνια. Στα τεσσερά-
µισι χρόνια τίποτε. 

Προσέξτε, για να δείτε τώρα τις βαθιές αντιφάσεις, αν και εγώ
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µε µια έννοια το χαίροµαι αυτό: Έρχεται, λοιπόν, ο κ. Ζαχαριάδης
και ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος καταψηφίζει τον νόµο για την τηλεργασία
και βλέπω τώρα τον κ. Ζαχαριάδη να αγωνιά για το πόσο γρή-
γορα θα εκδώσουµε το προεδρικό διάταγµα για την προστασία
των δεδοµένων στην τηλεργασία, για να εφαρµοσθεί. Θέλετε να
εφαρµοσθεί ή να µην εφαρµοσθεί; Αφού το καταψηφίσατε. Εσείς
θα έπρεπε να εύχεστε να µην εφαρµοσθεί, να µη βγάλω ποτέ το
προεδρικό διάταγµα.

Παρεµπιπτόντως, εγώ χαίροµαι γιατί ο κ. Ζαχαριάδης έχει ανα-
λάβει ρόλο γραµµατέως συντονισµού της Κυβερνήσεως. Δηλαδή
τι κάνει; Παίρνει τη δήλωσή µου που λέω ότι εγώ θα το έχω
έτοιµο µέχρι τον Φεβρουάριο και µου λέει: «Πέρασε ο Φεβρουά-
ριος, δεν το έφερες. Πού είναι; Πότε έρχεται;». Εγώ χαίροµαι
αυτήν την κριτική από την Αντιπολίτευση, πραγµατικά θεωρώ ότι
είναι σηµαντική κριτική, να µας πιέζουν να επισπεύδουµε το κυ-
βερνητικό µας έργο.

Αλλά τώρα εσείς στρατηγικά πρέπει να καταλήξετε πού βρί-
σκεστε, διότι έχετε βαρύ παρελθόν, διότι έχετε κάνει όλα αυτά
τα οποία έχετε κάνει, διότι στα ζητήµατα της διαφθοράς η χώρα
κατέρρευσε επί των ηµερών σας, κατέρρευσε και έχασε εννέα
θέσεις, διότι το κόµµα σας και η κυβέρνησή σας έχει κυβερνητικά
στελέχη τα οποία είναι σήµερα κατηγορούµενα για υποθέσεις
διαφθοράς. Εποµένως, βεβαίως µε πολλή χαρά να συζητήσουµε
ό,τι θέλετε, αλλά έχω πει ότι όλη αυτή η συζήτηση πρέπει να γί-
νεται µέσα σε ένα πλαίσιο.

Νοµίζω ότι τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα. Υπάρχουν τεράστιες
υπερβολές αυτήν τη στιγµή, διότι καταλήξαµε όλη η συζήτηση –
αν τα αποκωδικοποιήσουµε όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι- να είναι µία: Ο ΕΦΚΑ και το Μεταναστευτικής Πολιτικής. Δεν
υπάρχει άλλη συζήτηση. Από όλη τη συζήτηση που κάναµε δεν
έχει µείνει τίποτε. Ο νόµος για τον ΕΦΚΑ και τη µεταναστευτική
πολιτική.

Τελειώνω µε αυτό. Ακούστε κάτι. Ξεκαθαρίσαµε και στις δύο
περιπτώσεις ότι αυτά είναι έκτακτες, ειδικές περιπτώσεις. Έχει
εξηγηθεί πλήρως από τους αρµόδιους Υπουργούς γιατί ζήτησαν
και έλαβαν αυτές τις εξαιρέσεις. Γιατί ζήτησαν και έλαβαν αυτές
τις εξαιρέσεις; Να σας θυµίσω: Διότι το Μεταναστευτικής Πολι-
τικής, είναι καινούργιο Υπουργείο, το οποίο είχε τεράστια ανάγκη
να αντιµετωπίσει µε µεγάλη ταχύτητα τα µεταναστευτικά προ-
βλήµατα που δεχόταν πίεση η χώρα και διότι ο ΕΦΚΑ είναι αυτήν
τη στιγµή η προβληµατικότερη περιοχή δράσεως του ελληνικού
δηµοσίου, η έκδοση των συντάξεων. Η προβληµατικότερη πε-
ριοχή. Απασχολεί το 80% των παραπόνων των πολιτών προς τη
δηµόσια διοίκηση. 

Έκαναν, λοιπόν, επιλογή οι Υπουργοί και αγωνίζονται µε αυτήν
την επιλογή να δώσουν λύση. Το να µου λέτε όµως όλο αυτό το
οποίο κάνατε σήµερα, «ο κοµµατισµός», «η αναξιοκρατία», «η
φαυλοκρατία», «το κράτος της δεξιάς» και όλα τα σχετικά, το να
καταλήξουµε στο να συζητάµε για το αν τελικώς είναι σωστή ή
είναι λάθος η παρέµβαση του Χατζηδάκη στο θέµα του διορι-
σµού των διευθυντών του ΕΦΚΑ, αν αυτό είναι όλο που έχει να
πει η Αντιπολίτευση µετά από τρία χρόνια διοικήσεώς µας στον
χώρο του δηµοσίου, στον χώρο της διαχείρισης του ανθρώπινου
δυναµικού και στον χώρο της αυτοδιοίκησης, πράγµατι έχετε να
πείτε πολύ λίγα. Η κριτική σας είναι πολύ φτωχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία ο κ. Ραγκούσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βορίδη, σας το έχουµε ξαναπεί, αλλά ας το υπενθυµί-

σουµε. Υπάρχουν νόµοι που τους θυµούνται οι άλλοι και υπάρ-
χουν νόµοι που τους θυµούνται µόνο αυτοί που τους
εισηγήθηκαν. Σας το έχουµε πει, να το θυµάστε πάντα, αυτοί οι
νόµοι που αναφέρατε είναι τέτοιας ποιότητας και τέτοιας σηµα-
σίας που ούτε καν η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ούτε καν τα υπόλοιπα µέλη της Κυβέρνησης και ο
Πρωθυπουργός δεν νιώθουν την ανάγκη να τους υπενθυµίσουν.

Ακούγοντάς σας πραγµατικά κάποιος θα πει µέσα του ότι είτε
εδώ έχουµε να κάνουµε µε ένα πρόβληµα σοβαρό, ότι δεν υπάρ-
χει κατανόηση, γιατί µιλάει ο αρµόδιος Υπουργός και αποδει-

κνύει ότι δεν κατανοεί, οπότε αυτό βγάζει συµπάθεια -σας το λέω
ειλικρινά- ή θα πει «ε, είναι τώρα εξαιρετικά προκλητικός» και
αυτό θα βγάλει οργή.

Δύο παραδείγµατα µόνο για να αποδοµηθεί πλήρως η αξιοπι-
στία όλου σας του λόγου, όλων σας των ισχυρισµών. Είπατε για
τους κτηνιάτρους και ήρθατε τώρα εδώ και το υπερασπίστηκα.
Ποιος σας είπε, κύριε Βορίδη, ότι από τις διατάξεις που εσείς κα-
ταργήσατε δεν προβλεπόταν η δυνατότητα να ανταποκρίνεται
το ελληνικό κράτος σε τέτοιες επείγουσες καταστάσεις ,όπως
ήταν το πρόβληµα µε την πανώλη; Ποιος σας το είπε αυτό το
πράγµα; Ποιος σας είπε, µέχρι εσείς να αναλάβετε Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης, ότι η χώρα δεν είχε ένα θεσµικό πλαίσιο,
που την εξόπλιζε σε ένα σωρό φυσικές καταστροφές, που πολ-
λές φορές θα απαιτούσε να προσληφθούν επειγόντως -µε τις
διαδικασίες του έκτακτου προσωπικού- άνθρωποι, για να πλαι-
σιώσουν την προσπάθεια του ελληνικού κράτους, να αντιµετω-
πίσει αυτές τις φυσικές καταστροφές; Ποιος σας το είπε αυτό
το πράγµα; Και σε κάθε περίπτωση, εσείς κάνατε καµµία διάταξη
ειδικά για την περίσταση εκείνη; Όχι, κύριε Βορίδη. Κατ’ έτος
είναι αυτές οι προσλήψεις. Αυτό νοµοθετήσατε. Σας το διάβασα
και το έχω καταθέσει. Νοµοθετήσατε κατ’ έτος.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Για την πα-
νώλη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ποια πανώλη; Θα έχουµε κατ’ έτος
πανώλη; Ε, τώρα, δεν νοµοθετεί έτσι ένα κράτος υπεύθυνο, ευ-
νοµούµενο και σοβαρό. Δεν νοµοθετεί έτσι. Νοµοθετεί έτσι
όποιος θέλει να ανοίγει κερκόπορτες για ρουσφετολογικές
προσλήψεις.

Δεύτερο παράδειγµα µέσα από το οποίο αποδοµείται πλήρως
η αξιοπιστία όλων όσων είπατε. Πάλι τα ίδια, ήρθατε εδώ να δια-
βάσετε προσλήψεις αστυνοµικών µέσω πανελληνίων. Οι ειδικοί
φρουροί -σας το ξαναλέµε-, κύριε Βορίδη, που προσλάβατε από
το 2009 και µετά κατά χιλιάδες, είχαν σταµατήσει να προσλαµ-
βάνονται µε τις διαδικασίες που εσείς επαναφέρατε. Όλοι που
πλαισίωναν την Ελληνική Αστυνοµία µετά το 2011 την πλαισίωναν
µόνο µέσω πανελληνίων εξετάσεων και µιλάµε για χιλιάδες προ-
σωπικό.

Οι δε συνοριοφύλακες, τελευταία φορά που είχαν προσληφθεί
από το ελληνικό κράτος, µε τις διαδικασίες εκτός πανελληνίων
και εκτός ΑΣΕΠ, ήταν το 2001, το 2002 και επαναφέρετε τέτοιες
προσλήψεις, εκτός ΑΣΕΠ και εκτός πανελληνίων, συνοριοφυλά-
κων µετά το 2019. 

Το 2012 που χρειάστηκε η Ελληνική Αστυνοµία να ενισχύσει
τα τµήµατα φύλαξης των συνόρων, ενεργοποίησε και κινητοποί-
ησε αστυνοµικούς που είχαν προσληφθεί µέσω πανελληνίων. 

Αυτό είναι που σας έλεγα ή θα βγάλει κανείς συµπάθεια ή θα
βγάλει οργή. Δεν µπορείτε να συνεχίζετε να τα λέτε όλα αυτά. 

Τώρα θα αναφερθώ στο θέµα που έχει ανακύψει, το προσω-
πικό: Εγώ δεν χρησιµοποιώ ποτέ ύβρεις, κύριε Βορίδη, ποτέ! Πε-
ριγραφή έκανα. Περιγραφή έκανα, την οποία την επιβεβαιώσατε
-γιατί επιβεβαιώσατε αυτά που είπα περί ηµιµάθειας και περί
προχειρολογίας- και ήρθατε εδώ και διακινήσατε ότι, «ο Ραγκού-
σης νοµοθέτησε την εξαίρεση, το έχει κάνει ο ίδιος εντυπωσιακό»
και πριν από λίγο µου είπατε εµένα «πράγµατι, δεν είναι δική σου
διάταξη». 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν είπα
αυτό…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Βεβαίως αυτό είπατε. Βεβαίως αυτό
είπατε και βεβαίως δεν είναι διάταξη του 3812/2009, σας το ξα-
ναλέω, είναι από το 1994 και σας εξήγησα και τον λόγο. Μην επα-
νέρχεστε. 

Ένα τελευταίο θέµα. Σαν να µην έφταναν όλα αυτά, ήρθατε
εδώ και µας είπατε πώς τολµάµε να επικρίνουµε το επιτελικό
κράτος. Δηλαδή, ήρθατε εδώ και µας είπατε, µετά το επιτελικό
χάος στην Αττική Οδό, γιατί εµείς βάλλουµε εναντίον του επιτε-
λικού κράτους; Και επίσης, µας ρωτήσατε αν θα τολµήσουµε να
καταργήσουµε διάφορες διατάξεις που αναφέρατε εδώ πέρα. 

Τον ίδιο τον νόµο του επιτελικού κράτους θα καταργήσουµε,
κύριε Βορίδη. Θα είναι µια από τις πρώτες πολιτικές αποφάσεις
άσκησης κυβερνητικής πολιτικής µιας προοδευτικής κυβέρνησης
που θα σχηµατιστεί µε τη δική µας συµµετοχή, η κατάργηση του
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νόµου για το επιτελικό κράτος, το οποίο ούτε κράτος είναι ούτε
επιτελικό κράτος είναι ούτε τίποτα παραπάνω από τη νοµική δυ-
νατότητα να υπάρχει µέσα στο Μαξίµου ένα κλειστό σύστηµα
εξουσίας, το οποίο αυθαιρετεί, το οποίο κάνει διασπάθιση του
δηµοσίου χρήµατος µέσα από δαιδαλώδεις διαδικασίες, που
ελέγχονται από τον εξής έναν: Τον κ. Μητσοτάκη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Ραγκούση και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να κλείσετε τη σηµερινή

πολύωρη συζήτηση της επίκαιρης επερώτησης των συναδέλφων
Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Αµέσως µετά, χωρίς διακοπή, θα συνεχίσουµε τον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο των επικαίρων ερωτήσεων. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Για να λύσουµε τώρα τα προσωπικού χαρακτήρα θέµατα. Χρει-
αστήκαµε συνεδριάσεις περίπου δεκαέξι ωρών, ώστε να βρει τη
σωστή διατύπωση, για να πει αυτό που ήθελε να πει ο κ. Ραγκού-
σης. 

Ο κ. Ραγκούσης εκείνο που ήθελε να πει είναι ότι αποφασίσαµε
να πάρουµε συνοριοφύλακες. Όχι ότι πειράξαµε τη διαδικασία
των συνοριοφυλάκων, όχι ότι τους βγάλαµε εκτός ΑΣΕΠ, όχι ότι
τους πειράξαµε στο οτιδήποτε, όχι ότι κάναµε αλλαγή του θεσµι-
κού πλαισίου, αλλά ότι αποφασίσαµε να τους προσλάβουµε. 

Μετά από πέντε συνεδριάσεις, µας είπατε τώρα αυτό που θέ-
λατε να µας πείτε. Να είστε καλά. Και να µας κάνετε κριτική για
την επιλογή µας να κάνουµε πρόσληψη συνοριοφυλάκων. Αυτό
είναι το θέµα µας. Όχι, βεβαίως, ότι άλλαξε το θεσµικό πλαίσιο. 

Και επειδή είπατε ότι επανόρθωσα, έχω να πω ότι τίποτα δεν
επανόρθωσα. Εσείς είπατε ότι εγώ τους συνοριοφύλακες τους
έβαλα στο ΑΣΕΠ -εσείς το είπατε αυτό- και εσείς σήµερα είπατε
«όχι, βεβαίως, ποτέ δεν τους έβαλα στο ΑΣΕΠ, αλλά διατήρησα
τη ρύθµιση…». Παρεµπιπτόντως, «διατήρησα τη ρύθµιση» σηµαί-
νει ότι συµφωνώ µε τη ρύθµιση, όχι ότι διαφωνώ. Η ρύθµιση, λοι-
πόν, τους είχε εκτός ΑΣΕΠ. Και εσείς συµφωνήσατε να είναι
εκτός ΑΣΕΠ. Άρα εγώ καταλαβαίνω ότι στον προφορικό λόγο κά-
ποιος µπορεί και να µην θυµάται, κάτι µπορεί να µην είπε καλά,
κάτι µπορεί να του ξεφύγει. Δεν είναι και προς θάνατον. Ζωντανή
είναι η συζήτηση και διευκρινίζει.

Εκείνο που είναι ενοχλητικό κοινοβουλευτικά και αισθητικά και
ηθικά είναι το εξής: ενώ κάνεις λάθος να µην έρχεσαι να το πα-
ραδεχτείς και να πας να φορτώσεις το λάθος σε κάποιον άλλον.
Αυτό λοιπόν, για να τελειώσουν όλα τα προσωπικά.

Πάµε τώρα στα επόµενα. Επαναλαµβάνω, αυτή η συζήτηση
δεν σας βοηθάει. Η συζήτηση για τη δηµόσια διοίκηση δεν σας
βοηθάει. Γιατί; Διότι υποχρεωτικά συγκρίνει κανείς πεπραγµένα.
Σας το έχω πει πάρα πολλές φορές, συγκρίνει πεπραγµένα. Και
αν θέλετε µπορούµε να γίνουµε πάρα πολύ αναλυτικοί, να δούµε
πόσες γενικές διευθύνσεις µπήκαν επί ηµερών σας και πόσοι επί
ηµερών µας, ποιες διαδικασίες είχαν κινηθεί τότε και τώρα, πού
ήταν τα οργανογράµµατα, βασικός πυλώνας για να µπορέσεις
να κάνεις πολιτική στο ανθρώπινο δυναµικό, πού ήταν τα οργα-
νογράµµατα, σε ποιο ποσοστό επί ηµερών σας και σε ποιο πο-
σοστό επί ηµερών µας. Το πήραµε στο 30% και το φθάσαµε στο
98%. Δεν σας συµφέρει αυτή η συζήτηση. 

Επειδή πάλι µε έπαρση ήρθε ο κ. Ραγκούσης και είπε: «ξέρετε
δεν έχουν σηµασία οι νόµοι, γιατί από τους νόµους λίγοι θα µεί-
νουν. Δεν ξέρω τι θα µείνει και τι δεν θα µείνει, θα µας το πει ιστο-
ρία». Από τους τρεις νόµους που φέρατε, να σας ενηµερώσω ότι
δεν έχει µείνει κανένας. Γιατί δεν έχει µείνει κανένας; Διότι αυτοί
είναι νόµοι οι οποίοι είτε δεν εφαρµόστηκαν, το µητρώο καταρ-
γήθηκε, αυτή τη στιγµή το σύστηµα αξιολόγησης θα καταργηθεί,
επίκειται να έρθει νέο. Από τους νόµους σας ο µόνος που έχει
µείνει, που δεν θα το θυµάται κανένας, είναι ο νόµος για την κι-

νητικότητα τον οποίο ακυρώσατε εσείς. Αυτά είναι τα δικά σας
πεπραγµένα. Αυτά τα ξέρουµε. Ξέρουµε τι θα µείνει από τη δική
σας θητεία. Αφήνετε να δούµε λίγο τι θα µείνει από τη δική µου;
Γιατί προτρέχετε. Γιατί εγώ σας λέω ότι ο εσωτερικός έλεγχος
αυτή τη στιγµή αναγνωρίζεται σε διεθνές επίπεδο. Είναι καλό πα-
ράδειγµα η Ελλάδα και τη συζητάει ο ΟΟΣΑ. Εγώ σας λέω ότι το
lobbying αναγνωρίζεται σε διεθνές επίπεδο και το συζητάει ο
ΟΟΣΑ. Εγώ σας λέω ότι οι παρεµβάσεις που έχουµε κάνει στην
κοινωνία των πολιτών είναι πρωτοπόρες και είναι κάτι το οποίο
το αναµένει στην ολοκλήρωσή του. Καταψηφίσατε τον νόµο για
την τηλεργασία, αλλά θα µείνει και θα υπάρξει ολοκληρωµένο
πλαίσιο τηλεργασίας. Αυτά θα µείνουν. Προβλέψεις σας κάνω. 

Αλλά επειδή είπατε και για το επιτελικό κράτος, είναι σηµαν-
τικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που ειπώθηκε σήµερα,
διότι µαρτυρά προθέσεις. Τι είπατε, κύριε Ραγκούση; Είναι δέ-
σµευση του κόµµατός σας, θα καταργήσετε τον νόµο για το επι-
τελικό κράτος. Σωστά; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Με το «καληµέρα».
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Με το «κα-

ληµέρα»! Δεν θα έχετε την ευκαιρία να µας πείτε το «καληµέρα»,
διότι ακριβώς τοποθετήστε µε αυτόν τον τρόπο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δεν θα αφήσετε τον ελληνικό λαό να
αποφασίσει;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Καλά,
εσείς έχετε προεξοφλήσει ότι πέφτει η Κυβέρνηση. Έχετε προ-
εξοφλήσει τις εκλογές τις επόµενες, τις µεθεπόµενες και σας πεί-
ραξε που κάνω κι εγώ µια πρόβλεψη; Αφήστε µε κι εµένα να κάνω
µια πρόβλεψη. Μην στεναχωριέστε.

Προσέξτε, λοιπόν. Γιατί είναι σηµαντικό να κρατήσουµε αυτό
που είπατε; Γιατί κατάργηση του νόµου για το επιτελικό κράτος
σηµαίνει κατάργηση του υπηρεσιακού γραµµατέα, σηµαίνει γυρ-
νάµε ξανά στον γενικό γραµµατέα που κάνει κουµάντο στο προ-
σωπικό, στα Υπουργεία. Να η αποπολιτικοποίηση. Σηµαίνει
γυρνάµε ξανά στον γενικό γραµµατέα που υπογράφει αποφάσεις
οικονοµικές. Να η αποπολιτικοποίηση στα ζητήµατα της διαχεί-
ρισης του χρήµατος!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Αυτοί οι θεσµοί…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αφήστε,

σας άκουσα.
Εσείς είπατε θα τον καταργήσετε, δεν το είπα εγώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Αυτοί οι θεσµοί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αυτά θα

καταργήσετε!
Σηµαίνει ότι θα καταργήσετε τον κλάδο επιτελικών στελεχών.

Ρωτήστε λίγο τα στελέχη σας -έχετε στελέχη- και στο Εθνικό Κέν-
τρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης και τους αποφοίτους
της Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης. Θέλουν να καταργηθεί ο κλά-
δος επιτελικών στελεχών ή πιστεύουν σε αυτόν και πιστεύουν ότι
είναι από τα πιο χρήσιµα εργαλεία διοικήσεως που έχουµε µπρο-
στά µας; Αυτό σηµαίνει ότι θα καταργήσει την κατάρτιση των
σχεδίων δράσης των Υπουργείων και εποµένως θα ξαναρχίσουµε
στο «ό,τι να ’ναι», «όποτε να ’ναι» και στο «πουθενά», που είναι
ακριβώς η ιστορία σας στη νοµοθεσία της δηµόσιας διοίκησης.
Αυτό σηµαίνει η κατάργηση του επιτελικού κράτους. 

Επειδή λοιπόν, κύριε Ραγκούση, βλέπει ο ελληνικός λαός τι θα
καταργήσετε, γι’ αυτό ακριβώς ο ελληνικός λαός την «καληµέρα»
που λέτε ότι περιµένετε να πείτε για να τα καταργήσετε, δεν θα
σας επιτρέψει να την πείτε ποτέ! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε θερµά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση της

υπ’ αριθµόν 11/7/14-3-2022 επίκαιρης επερώτησης προς τον
Υπουργό Εσωτερικών.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων κ. Στυλιανός- Ιωάννης Κουτνατζής µάς ενη-
µερώνει ότι σήµερα, Παρασκευή 1η Απριλίου 2022, θα
συζητηθούν οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις: Η µε αριθµόν 568/24-
3-2022 και η µε αριθµό 569/24-3-2022 επίκαιρες ερωτήσεις που
θα απαντηθούν -ξεχωριστά προφανώς- από τον Υφυπουργό Εξω-
τερικών κ. Ανδρέα Κατσανιώτη.

Ξεκινούµε µε την πρώτη µε αριθµό 569/24-3-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου
(Αλέκου)Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε
θέµα: «Κραυγή αγωνίας των Ελλήνων της Μαριούπολης - Απαι-
τούνται άµεσες και ουσιαστικές ενέργειες για την προστασία
τους».

Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, από την έναρξη του πολέµου στην Ουκρανία

µετά την καταδικαστέα ρωσική εισβολή στις 24 Φεβρουαρίου, µε
δηµόσια δήλωσή µου, είχα επιστήσει την προσοχή στην Κυβέρ-
νηση για τον κίνδυνο που διατρέχει ο ελληνισµός της Ουκρανίας,
το ξεχασµένο αυτό κοµµάτι του ελληνισµού µε τη λαµπρή και µα-
κραίωνη παρουσία του στην Αζοφική. Στις 24 Φεβρουαρίου του
2022, «Πρώτιστη προτεραιότητα η ασφάλεια του ελληνισµού της
Αζοφικής». Στη συνέχεια θα τα καταθέσω στα Πρακτικά. Τα
αφήνω στην άκρη για να µην χάνουµε χρόνο. 

Ζήτησα λοιπόν από το Υπουργείο Εξωτερικών να σταθεί έµ-
πρακτα και όχι µε λόγια στο πλευρό των Ελλήνων οµογενών και
να αναλάβει επειγόντως όλες τις αναγκαίες διπλωµατικές πρω-
τοβουλίες και προς τις δύο πλευρές, προκειµένου µε επάρκεια
να διασφαλιστεί η ασφάλειά τους. Δυστυχώς οι φόβοι µας επι-
βεβαιώθηκαν και οι τραγικές εξελίξεις στην ευρύτερη Μαριού-
πολη και στα ελληνικά χωριά, όπως οι δολοφονίες δώδεκα
οµογενών στις 26 και 28 Φεβρουαρίου, τρεις µέρες µετά την ει-
σβολή δηλαδή, στο Σαρτανά, αλλά και σε άλλα ελληνικά χωριά,
ήταν ισχυρό καµπανάκι για να κινητοποιηθείτε άµεσα. 

Στο λαµπρό κέντρο του ελληνισµού της Αζοφικής στη Μαρι-
ούπολη, µε τους σχεδόν εκατόν πενήντα χιλιάδες Έλληνες οµο-
γενείς ήδη εκτυλισσόταν µία ανθρωπιστική τραγωδία. Υπήρξαν
άνθρωποι απελπισµένοι, αποκλεισµένοι στα καταφύγια, χωρίς
θέρµανση, ηλεκτρικό ρεύµα, νερό, φαγητό, στη διάρκεια αυτών
των τριάντα έξι ηµερών ενός αδυσώπητου πολέµου, στο επίκεν-
τρο της οποίας βρέθηκε αθώο θύµα ο ελληνισµός της Μαριού-
πολης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Σας παρακαλώ, να ολοκληρώσω τις ερωτήσεις µου, κύριε
Πρόεδρε. 

Από την πρώτη στιγµή των µαχών υπήρξαν αµέτρητες εκκλή-
σεις σε ιδιαίτερα δραµατικούς τόνους από Έλληνες οµογενείς
και από τους εκπροσώπους τους, όπως την Οµοσπονδία των Ελ-
ληνικών Κοινοτήτων Ουκρανίας, για παροχή ανθρωπιστικής βοή-
θειας µέσω των social media, όπως µετέδιδαν τα διεθνή
πρακτορεία ειδήσεων, µιλώντας στις ανταποκρίσεις τους για εξε-
λισσόµενη ανθρωπιστική τραγωδία. Θα καταθέσω στα Πρακτικά
τις δηµόσιες εκκλήσεις της Οµοσπονδίας των Ελληνικών Κοινο-
τήτων. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος και η Διεθνής Επιτροπή του Ερυθρού
Σταυρού, που προειδοποίησε για το χειρότερο σενάριο στη Μα-
ριούπολη, εάν Ρωσία και Ουκρανία δεν καταλήξουν επειγόντως
σε µια ανθρωπιστική συµφωνία. 

Όλα τα παραπάνω αναδεικνύουν τις πολιτικές ευθύνες της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη, η οποία δεν µερίµνησε για τον ελληνισµό
της περιοχής, καθώς το Γενικό Προξενείο της Μαριούπολης πα-
ρέµεινε ακέφαλο για δεκαπέντε ολόκληρους µήνες και η τοπο-
θέτηση του Έλληνα προξένου πραγµατοποιήθηκε µόλις στις 31

Ιανουαρίου, είκοσι τρεις ηµέρες πριν τη ρωσική εισβολή. 
Ενδεικτικό της αµεριµνησίας και της απουσίας ορθής αξιολό-

γησης που δώσατε ως Κυβέρνηση στη διαµορφωθείσα επί µήνες
κατάσταση στην Ουκρανία, είναι το γεγονός ότι ο Έλληνας δι-
πλωµάτης ο κ. Ανδρουλάκης, που χαίρει πανεθνικής εκτίµησης,
ανέλαβε καθήκοντα γενικού προξένου στις 31 Ιανουαρίου. Μην
κρύβεστε, όµως, ως πολιτική ηγεσία πίσω από το άξιο Διπλωµα-
τικό Σώµα. 

Με την έναρξη των επιχειρήσεων στάλθηκε στη Μαριούπολη
ο πρέσβης ο κ. Φραγκίσκος Κωστελένος, ο οποίος προχώρησε
την 1η Μαρτίου σε δηµόσια ανακοίνωση-πρόσκληση προς τους
οµογενείς -αναµένω είτε να το επιβεβαιώσετε είτε να το διαψεύ-
σετε- στην κατάρτιση µιας λίστας οµογενών που επιθυµούσαν να
φύγουν µε τα δικά τους αυτοκίνητα -το επισηµαίνω, µε τα δικά
τους αυτοκίνητα- από τη Μαριούπολη. Και µπορεί αρχικά να µην
το επιθυµούσαν πολλοί οµογενείς, ωστόσο µε τις πολεµικές επι-
χειρήσεις κοντά στην πόλη αυτός ο αριθµός αυξήθηκε δραµα-
τικά. Οι άνθρωποι καταγράφονταν στο Προξενείο και περίµεναν
σοβαρό σχεδιασµό εκκένωσης. Στην πράξη αποδείχθηκε ότι δεν
υπήρξε σοβαρός, προληπτικός, έγκαιρος, µελετηµένος σχεδια-
σµός για την προστασία του ελληνισµού στη Μαριούπολη. 

Και κλείνω. Τι κάνατε; Εγκαταλείψατε στην τύχη του τον ελλη-
νισµό στην Ουκρανία. Μόνοι σας έγνοια ήταν η επικοινωνιακή
διαχείριση, «Νόστος 1», «Νόστος 3», «Νόστος 5». Με τους πέντε
«Νόστους» που γνωρίζουµε από τις δηµόσιες ανακοινώσεις σας
καταφέρατε να βγάλετε διακόσιους δεκαεπτά, όλο κι όλο, αν-
θρώπους σε σύνολο εκατόν πενήντα χιλιάδων που αριθµεί ο ελ-
ληνισµός. Την ίδια ώρα, η Τουρκία, όπως ανακοίνωσε στην
επικοινωνία που είχε ο Τσαβούσογλου µε τον Λαβρόφ, έβγαζε
µέχρι τις 15 Μαρτίου -θα καταθέσω τις σχετικές ειδήσεις- δεκα-
τέσσερις χιλιάδες οκτακόσιους Τούρκους πολίτες. Πώς η Τουρ-
κία και το Ισραήλ και άλλα κράτη µπόρεσαν µετακινήσουν
χιλιάδες κόσµου και η ελληνική πλευρά δεν τα κατάφερε; 

Καταθέτω, λοιπόν, τα ερωτήµατα, κύριε Κατσανιώτη, και ελ-
πίζω να µου απαντήσετε µε επάρκεια. Με δεδοµένη τη δεινή διε-
θνή ειδησεογραφία που επέµενε για αρκετούς µήνες για
επικείµενη, επαπειλούµενη ρωσική εισβολή, είχαν εκπονήσει έγ-
καιρα εναλλακτικά σχέδια από το Υπουργείο Εξωτερικών για την
προστασία και ενδεχοµένως τη µαζική αποµάκρυνση, όπως χρει-
άστηκε; Αν υπήρχαν αυτά τα σχέδια, για ποιον λόγο δεν υλοποι-
ήθηκαν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, κοντεύετε να φτάσετε τα έξι λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ.

Ποιες ήταν οι έγκαιρες, ψύχραιµες διαβουλεύσεις προς τις
δύο πλευρές, και προς τη Ρωσία και προς την Ουκρανία, για να
απεγκλωβιστούν ασφαλώς οι Έλληνες πολίτες;

Ο κύριος Πρωθυπουργός έχει µιλήσει τρεις φορές µε τον κ.
Ζελένσκι. Έβαλε το θέµα αυτό, σε αυτή τη διαφωνία των πενήντα
έξι ηµερών, όπου περνούν από διακεκαυµένη και δεν ξέρουν «τι
τέξεται η επιούσα» όλοι οι πολίτες της Ουκρανίας και ειδικότερα
οι Έλληνες. 

Περιµένω τις απαντήσεις σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο να απαντήσετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κατ’
αρχάς, ξεκινώντας θα ήθελα να ευχαριστήσω τον συνάδελφο κ.
Τριανταφυλλίδη για την κατανόηση και την αναβολή την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα της συγκεκριµένης ερώτησης. 

Επίσης, αυτό που θα ήθελα να σας πω και να γίνει σαφές για
να καταγραφεί και στο Σώµα της ιστορίας, που είναι τα Πρακτικά
της Βουλής, είναι ένα µικρό ιστορικό για το πώς ξεκίνησαν τα
πράγµατα, ποιες δράσεις συνέβησαν στο παρελθόν και πριν
ακόµα τις 24 Φεβρουαρίου, που πραγµατικά δηµόσια είπατε τις
ανησυχίες σας. 

Επίσης, θα ήθελα να ευχηθούµε όλοι γρήγορα περαστικά, µια
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και την αναφέρατε, στην κ. Προτσένκο, καθώς δοκιµάστηκε η
υγεία της από τις κακουχίες και µέχρι και χθες νοσηλευόταν και
πραγµατικά να εξάρουµε και το θάρρος της. 

Να σας θυµίσω, κύριε Τριανταφυλλίδη, εκτός από το πραγµα-
τικά συγκινητικό µήνυµά της η κ. Προτσένκο ήταν αυτή που και
την κρίσιµη στιγµή που αποχωρούσε υπό τον κ. Κωστελένο η
οµάδα των δηµοσιογράφων µαζί µε κάποιους οµογενείς, δεν
ήθελε να φύγει από τη Μαριούπολη. Αυτοί είναι οι Έλληνες οµο-
γενείς εκεί. Μέχρι και την τελευταία στιγµή µετά τους βοµβαρδι-
σµούς στον Σαρτανά οι οµογενείς µας δεν ήθελαν να φύγουν. 

Ξεκινώντας στις 31 Ιανουαρίου ο Έλληνας Υπουργός Εξωτε-
ρικών πηγαίνει στη Μαριούπολη. Εκεί ανακοινώνει και το όνοµα
του νέου Γενικού Προξένου. Και, επειδή είναι σηµαντικό να το
ξέρουµε, το Γενικό Προξενείο της Μαριούπολης λειτουργούσε
µε πέντε υπαλλήλους. Πέντε υπάλληλοι υπήρχαν στη Μαριού-
πολη. Υπήρχε Γενικός Πρόξενος στην Οδησσό. Ήταν πέντε
υπάλληλοι και το Προξενείο λειτουργούσε. Αυτή τη στιγµή υπάρ-
χει µια συγκεκριµένη διαδικασία. Ορίζεται Γενικός Πρόξενος και
πηγαίνει πριν από την έναρξη των εχθροπραξιών και κάνει εξαι-
ρετική δουλειά. 

Στις 14 Φεβρουαρίου γίνεται σύσκεψη στο Υπουργείο Εξωτε-
ρικών. Συµµετέχει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, η Υπουργός Παι-
δείας και αποφασίζεται να δοθεί το µήνυµα στους Έλληνες
ταξιδιώτες να αποχωρήσουν από την Ουκρανία. Έρχεται η ενί-
σχυση του Γενικού Προξενείου. Στις 22 Φεβρουαρίου το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών εκδίδει νέα ανακοίνωση και συµβουλεύει τους
Έλληνες πολίτες να µην ταξιδεύουν στην Ουκρανία. Μετά την
έναρξη των επιθέσεων ενεργοποιείται η µονάδα διαχείρισης κρί-
σεων και αρχίζουν µια σειρά από επιχειρήσεις που στόχο είχαν
τον απεγκλωβισµό όσων επιθυµούσαν. Το «Νόστος 1» από το
Κίεβο και το «Νόστος 2» από την Οδησσό ολοκληρώνονται στις
28 Φεβρουαρίου.

Άκουσα να λέτε και θα απαντήσω στη δευτερολογία µου για
εκκενώσεις Τούρκων µέχρι τις 14 Φεβρουαρίου. Αυτό που πρέπει
να καταλάβετε, κύριε Τριανταφυλλίδη, και είναι σηµαντικό, είναι
ότι θα πρέπει να θέλουν οι άνθρωποι να φύγουν από τα σπίτια
τους. Οι Έλληνες οµογενείς δεν ήθελαν µέχρι εκείνη τη στιγµή
να εγκαταλείψουν τις εστίες τους. Μιλήσατε για τη λίστα που είχε
καταρτιστεί από τον κ. Κωστελένο και την οµάδα διαχείρισης κρί-
σεων. Ούτε εκατό άνθρωποι δεν ήθελαν να αποχωρήσουν από
τη Μαριούπολη. Άρα δεν µπορείς να εκκενώσεις µια περιοχή ή
να βοηθήσεις στην εκκένωσή της όταν οι ίδιοι οι κάτοικοί της δεν
θέλουν να αφήσουν την περιοχή και τα σπίτια τους. 

Αυτό που κρατάω και αυτό που είναι σηµαντικό, είναι αυτό που
είπατε και εσείς. Κανείς δεν περίµενε και σίγουρα ούτε οι κάτοι-
κοι της Μαριούπολης ότι δεν θα υπήρχε κανένας σεβασµός στο
Ανθρωπιστικό Δίκαιο. Κανείς δεν πίστευε ούτε οι Έλληνες οµο-
γενείς ότι θα τους βοµβάρδιζαν ανελέητα. Κανείς δεν πίστευε ότι
θα ζούσαµε τον 21ο αιώνα ούτε οι Έλληνες οµογενείς µια πόλη
σε αποκλεισµό. Αυτό πρέπει να καταδικάσουµε και ταυτόχρονα
να συγχαρούµε τις αρχές τον κ. Κωστελένο, τον κ. Δόχτση, ο
οποίος σας ενηµερώνω ότι είναι πάλι στην Οδησσό -το Γενικό
Προξενείο της Οδησσού συνεχίζει να λειτουργεί- και φυσικά τον
κ. Ανδρουλάκη.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Τριαν-

ταφυλλίδη, έχετε τον λόγο. Μην έρχεστε πάνω, από τη θέση σας
µιλήστε, γιατί όταν ανεβαίνετε στο Βήµα κάνετε µεγάλη κατά-
χρηση. Τριπλασιάζετε τον χρόνο. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο, για τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Βεβαίως και σας ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτα απ’ όλα επιβεβαιώσαµε ότι για δεκαπέντε µήνες έµεινε

ακέφαλο το Προξενείο µας στη Μαριούπολη, όταν επί πέντε
µήνες «BBC», «CNN», όλα τα διεθνή πρακτορεία µιλούσαν για
την επαπειλούµενη επερχόµενη εισβολή στην Ουκρανία. Και προ-
φανώς ο δικός σας τρόπος να το αντιµετωπίσετε θα ήταν σαφέ-
στατα το να µεριµνήσετε πρώτα απ’ όλα για τον ελληνισµό στη
συγκεκριµένη χώρα. 

Να το ακούσει αυτό ο απόδηµος ελληνισµός στις ΗΠΑ, στον
Καναδά, στην Αυστραλία, στη Γερµανία, στην Αφρική, στην Ασία,

παντού γι’ αυτά που λέτε, παρ’ όλο που προσωπικά µου είστε
προσφιλής, κύριε Κατσανιώτη, αλλά εκπροσωπείτε µία πολιτική
και η πολιτική αυτή ήταν της αµεριµνησίας. Γυρίσατε την πλάτη,
εγκαταλείψατε στην τύχη του τον ελληνισµό της Ουκρανίας, τον
ελληνισµό της Μαριούπολης. 

Κύριε Κατσανιώτη, στείλατε στρατιωτική βοήθεια στην Ουκρα-
νία. Εµείς όλη η Αντιπολίτευση και µαζί µεγάλη πλειοψηφία του
ελληνικού λαού διαφωνήσαµε και είπαµε στην Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη -στον Μητσοτάκη- κάνεις λάθος. Κάνατε που το κάνατε
το ατόπηµα, δεν έπρεπε να διασφαλίσετε διά της κρίσιµης αυτής
επιλογής ως ύψιστο µείζον για την Ελλάδα εύλογο αντάλλαγµα
την ασφάλεια και την προστασία της ελληνικής κοινότητας των
εκατόν πενήντα χιλιάδων της Μαριούπολης; Τί είδους εξωτερική
πολιτική πειθήνιου, υπάκουου ή προβλέψιµου εταίρου είναι αυτή;
Όποιος και αν ήταν αυτός που σας πίεσε ή πίεσε τον κ. Μητσο-
τάκη, είτε ήταν οι νατοϊκοί είτε οι Ευρωπαίοι είτε οποιοιδήποτε
άλλοι. Ναι, αλλά θέλουµε να προστατεύσετε τον ελληνισµό.
Αυτοί, βέβαια, δεν ψηφίζουν. Δεν έχουν ψηφαλάκια για να πιέ-
σουν τα λόµπι της ελληνικής Βουλής των Αθηνών, αλλά πρέπει
να µεριµνήσουµε να είχαµε σχέδιο. Και οµολογήσατε ότι ούτε
σχέδιο υπήρχε. 

Έχω και µία δήλωσή σας εδώ, την ηµέρα της εισβολής που λέτε
ότι έχουµε σχέδια. Πού είναι τα σχέδια; Θα το έλεγα στο τέλος,
αλλά θα το πω τώρα. Έχει την ιστορική ευθύνη ως παράταξη να
έχετε πήχη την ευπατρίδη Βιργινία Τσουδερού, η οποία το δεκα-
πενταύγουστο του ’13 µετέφερε χίλιες δεκατρείς ψυχές από τον
πόλεµο Γεωργίας και Αµπχαζίας από το Σοχούµι. Πήγε µαζί µε την
συνδροµή των Ενόπλων Δυνάµεων η ευπατρίδης και αείµνηστη
Βιργινία Τσουδερού από τη δική σας παράταξη. Αυτός είναι ο
πήχης που δεν ξεπεράσατε και θα είστε υπόλογοι στην ιστορία γι’
αυτό που κάνετε απέναντι στον ελληνισµό της Μαριούπολης. 

Μιλήσατε για τον κ. Κωστελένο. Έχω εδώ το ρεπορτάζ από
την εφηµερίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ». Η κ. Ίνα που έσωσε τα δυο της
παιδιά, αλλά ο άντρας της έµεινε πίσω. «Τυχαία το µάθαµε από
το Facebook. Προφανώς, όσοι δεν έτυχε ή δεν µπόρεσαν να
έχουν πρόσβαση εκείνη τη συγκεκριµένη χρονική στιγµή στα
µέσα κοινωνικής δικτύωσης δεν µπόρεσαν να ξεφύγουν. Δεν
υπήρχε καµµία επίσηµη ανακοίνωση. Αν είχε γίνει αυτό, είµαι βέ-
βαιη ότι θα είχε µαζευτεί πολύ περισσότερος κόσµος. Δεν είχαµε
καν τον χρόνο για να αποφασίσουµε τι θα κάνουµε». Και λέει η
ίδια -και αυτό θα ηχεί στα αφτιά σας, αλλά να ακουστεί τουλάχι-
στον στην ελληνική Βουλή, γιατί πενήντα τρεις ηµέρες ελάχιστες
εφηµερίδες και ελάχιστα µέσα έχουν δώσει φωνή στον ξεχα-
σµένο ελληνισµό της Μαριούπολης- αυτή η Ίνα που διεσώθη:
«Περιµέναµε να παρέµβει η Ελλάδα, για να µας επιτραπεί να φύ-
γουµε. Δεν υπήρξε καν συνεννόηση, ήµασταν όλοι σκορπισµένοι
σε διαφορετικά σηµεία της πόλης, δεν µπορούσαµε να συνεν-
νοηθούµε ούτε µεταξύ µας». 

Και λέει παρακάτω ο Αλέξανδρος Ιωσηφίδης της Συντονιστι-
κής Επιτροπής Επαναπατρισθέντων «Τούρκοι, Ινδοί, Ισραηλινοί
και άλλοι κατάφεραν να αποµακρυνθούν µε απευθείας παρεµβά-
σεις είτε του Ερντογάν είτε του Μακρόν». Και εδώ θα καταθέσω
στα Πρακτικά από το «e-efimerida» και από το «Πρώτο Θέµα»
«Λαβρόφ - Τσαβούσογλου». Πρόσθεσε ο ίδιος ο Τσαβούσογλου:
«δεκατέσσερις χιλιάδες οκτακόσιοι Τούρκοι πολίτες έχουν απο-
µακρυνθεί από την Ουκρανία µέχρι τώρα µεσούσης της ρωσικής
εισβολής». Ηµεροµηνία 15 Μαρτίου. Είναι δεκαέξι ηµέρες πίσω.
Οι Τούρκοι πώς µπόρεσαν και µετέφεραν δεκαπέντε χιλιάδες δι-
κούς τους ανθρώπους και εµείς καταφέραµε όλο και όλο να µε-
ταφέρουµε διακόσιους δεκαεπτά όλο και όλο από τους εκατόν
πενήντα χιλιάδες και τους αφήσαµε έρµαιο των αντίπαλων πα-
ρατάξεων Ρωσίας και Ουκρανίας; Θα απολογηθείτε. 

Εγώ καταθέτω στα Πρακτικά, γιατί το µόνο µέσο που µου
έµεινε είναι τα social media. Μέσω tweet κάθε µέρα -τα ξέρετε
αυτά, γιατί έγραφα το ονοµατεπώνυµό σας και του κ. Δένδια-
έλεγα τι κάνετε, γιατί δεν επισπεύδετε; Γιατί δεν παρεµβαίνετε;
Χάνεται ο κόσµος, πυροβολείται!

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Τριανταφυλλίδη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Θα κλείσω αµέσως, κύριε
Πρόεδρε, σε ένα λεπτό, αν µου επιτρέπετε. Θέλω να αναφέρω
αυτό και µόνο αυτό: Είναι δυνατόν µέσω της Ελληνικής Πρε-
σβείας να λέτε «µε ίδια µέσα», «µε δικά σας µέσα»; Πού θα πή-
γαιναν, κύριε Κατσανιώτη; Εκδροµή θα πηγαίνανε; Σε εµπόλεµη
περιοχή τους ζητούσατε µε δικά τους αυτοκίνητα και δική τους
βενζίνη να ξεκινήσουν το ταξίδι της επιστροφής; 

Και σας λέω πάλι: Το όνοµα της Βιργινίας Τσουδερού για την
επιχείρηση που έσωσε δεκατρείς χιλιάδες ψυχές µε τη συνδροµή
των Ελλήνων εφοπλιστών και µε τη συνδροµή των Ελληνικών
Ενόπλων Δυνάµεων, θα σας στοιχειώνει. Κατά τα έτη 1993 έως
2022 κανένας απολύτως σχεδιασµός! Ξεκινήσατε στο άγνωστο
µε βάρκα την ελπίδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, τελειώσατε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Αυτό θέλω να πω και
κλείνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, έχετε τελειώσει,
δεν κλείνετε τώρα. Πρέπει να σεβαστείτε και εµένα και τη διαδι-
κασία!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε, αλλά επιτρέψτε µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πήγατε στα επτά
λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Επιτρέψτε µου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν επιτρέπω

άλλο. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μια φράση, αν έχετε την

καλοσύνη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ! Δεν

επιτρέπω άλλο! Θεωρώ ότι εµπαίζοµαι! Δεν επιτρέπω άλλο!
Δεν έχετε άλλο τον λόγο, κύριε Τριανταφυλλίδη. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν γίνεται τα τρία

λεπτά να γίνονται επτά και τα δύο να γίνονται έξι. Πρέπει να
υπάρχει σεβασµός στη διαδικασία. Υπάρχει η ανοχή από την
πλευρά µας, όλων των Αντιπροέδρων και υπάρχει η κατανόηση. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ειπώθηκαν πολλά τα οποία θέλουν µια συγκεκριµένη απάν-

τηση και ειπώθηκαν κάποια άλλα στοιχεία τα οποία νοµίζω δεν
χρειάζονται καν απαντήσεις. Κύριε συνάδελφε, στη Μαριούπολη
ήταν δέκα εκλεκτοί συνάδελφοι δηµοσιογράφοι για πολλές
µέρες και κατέγραψαν τα πάντα. Άρα θα ήταν σκόπιµο και το είχα
πει και τότε να ακούµε το δικό τους ρεπορτάζ, αυτών που ήταν
εκεί, αυτών που έζησαν τα πράγµατα. 

Επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι είχα την τιµή να ενη-
µερώσω κεκλεισµένων των θυρών την Διαρκή Επιτροπή Εξωτε-
ρικών της Βουλής για µια σειρά από πράγµατα και ευχαριστώ και
δηµόσια τους συναδέλφους γιατί πραγµατικά έγινε µια πολύ
εποικοδοµητική συζήτηση. Θα πω επιγραµµατικά τέσσερα πράγ-
µατα. Η οµογένεια στην Ουκρανία είναι και ιστορική και σηµαν-
τική και στόχος µας είναι να είµαστε µαζί τους όταν και όποτε
τελειώσει αυτή η τραγωδία.

Καταλαβαίνω, επειδή γνωριζόµαστε, ότι πολλές φορές το
πάθος και το γόνιµο πάθος σας οδηγεί σε άκριτη, αν θέλετε, κρι-
τική και χωρίς να θέλω πραγµατικά να σας θίξω -το λέω µε το
πάθος που έχετε και το σέβοµαι και το εκτιµώ και πολλές φορές
έχουµε αντιπαρατεθεί, αλλά πάντα πολιτισµένα, πάντα- σας
ρωτάω πώς µπορεί να υπάρχει µεταφορικό µέσο, το οποίο να
µπει σε µια εµπόλεµη περιοχή, όταν οι δύο αντιµαχόµενοι επί µία
εβδοµάδα, έχοντας ενηµέρωση από την ελληνική πλευρά και η
Ρωσία και η Ουκρανία, δεν ανοίγουν διάδροµο. Έξι φορές η απο-

στολή των δηµοσιογράφων ήταν να ξεκινήσει και αναβαλλόταν.
Άρα κύριε Τριανταφυλλίδη…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μα… (Δεν ακούστηκε)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Να τε-

λειώσω. Σας άκουσα µε απόλυτη προσοχή και απόλυτο σεβασµό. 
Άρα, κύριε Τριανταφυλλίδη, κανείς δεν µπορεί να υποστηρίξει

ότι όταν η Μαριούπολη έχει αποκλειστεί, όταν η Μαριούπολη
βοµβαρδίζεται, θα περάσουν µέσα για να παραλάβουν κόσµο.
Αυτό που είπε και αυτό που έκανε η ελληνική αποστολή ήταν να
πει ότι όσοι µπορούν µπαίνουν σε αυτό το κοµβόι και να συνεχί-
σει και να πει ότι προχωρούµε µε τον ΟΑΣΕ που έγινε αυτή η επι-
χείρηση, συνοµιλούµε µε τον Διεθνή Ερυθρό Σταυρό για να πάει
ανθρωπιστική βοήθεια. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Το αποτέλεσµα ποιο
είναι;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ο
ίδιος ο Υπουργός των Εξωτερικών είπε να τεθεί επικεφαλής
αυτής της βοήθειας. Το είπε δηµόσια.

Άρα, αντιλαµβάνεστε ότι αυτή τη στιγµή αυτό που πρέπει είναι
να δώσουµε τη µάχη υπέρ των αµάχων, των αµάχων που αυτή
τη στιγµή ζουν τον τρόµο στη Μαριούπολη, που µέσα σε αυτούς
είναι ένα µεγάλο κοµµάτι των Ελλήνων οµογενών. Μας ενδιαφέ-
ρουν όλοι, πολύ περισσότερο, όµως, οι δικοί µας άνθρωποι.

Και αυτό που δεν κατάλαβα -πραγµατικά δεν κατάλαβα- και
επειδή παρακολουθώ και παρακολουθούσα και σας παρακο-
λουθώ είναι ποια είναι η πρόταση. Η πρόταση είναι, όπως το χρυ-
σόµαλλο δέρας που αναφέρατε, να πάµε να πάρουµε
ανθρώπους που δεν θέλουν να φύγουν; 

Διότι οι άνθρωποι αυτοί πριν αποκλειστεί η Μαριούπολη, κύριε
Τριανταφυλλίδη, δεν ήθελαν να αφήσουν τις πατρογονικές τους
εστίες. 

Άρα, αν οι Τούρκοι ήθελαν να φύγουν και έφυγαν, όπως λέτε,
δεν µας αφορά. Οι δικοί µας άνθρωποι ήθελαν να µείνουν στα
σπίτια τους. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Αυτό λέει η κ. Προ-
τσένκο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Η κ.
Προτσένκο όχι µόνο το λέει -όχι µόνο το λέει επαναλαµβάνω-,
κύριε Τριανταφυλλίδη, το έκανε η ίδια. Έµεινε στο σπίτι της.
Έµεινε στο σπίτι της µέχρι τελευταία στιγµή.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ήρθε, όµως.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Όταν

αποκλείστηκε η πόλη, κύριε Τριανταφυλλίδη, όταν άρχισε ο λιµός
στην πόλη, τότε, όπως όλοι οι κάτοικοί της και οι Έλληνες οµο-
γενείς, προσπαθούν και κάποιοι έχουν φύγει. Έχουν φύγει µε
διαδρόµους που νοµίζουν ότι είναι ασφαλείς. Τι δεν καταλαβαί-
νετε; Υπάρχει το κρίσιµο σηµείο του αποκλεισµού και του βοµ-
βαρδισµού της πόλης. Από εκεί και µετά, αντιλαµβάνεστε ότι
πολύ δύσκολα µπορείς να µπεις µέσα, πολύ δύσκολα µπορείς να
µεταφέρεις κόσµο έξω. Τι δεν καταλαβαίνετε;

Άρα αυτό που οφείλουµε να κάνουµε όλοι και εκεί θέλουµε τη
βοήθεια όλων είναι να δούµε το πώς η επόµενη µέρα, όταν τε-
λειώσει αυτό που ζούµε, θα έχει Έλληνες οµογενείς στην πε-
ριοχή. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Αν έχει.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Αυτό

για µένα είναι το κυρίαρχο εθνικό πρόταγµα, αν το θέλουν. Όσοι
φυσικά θέλουν να αποχωρήσουν, η Ελλάδα είναι ανοιχτή για
τους Ουκρανούς πολίτες, πολλώ δε µάλλον για τους οµογενείς
µας από την Ουκρανία. Άρα, συµφωνούµε ότι ο µεγάλος στόχος
είναι αυτός. 

Από την άλλη, είπατε για την Οµογένεια στην Αµερική, στην
Αυστραλία, στον Καναδά, την Οµογένεια που δεν έχει δικαίωµα
ψήφου, γιατί κάποιοι δεν της το επέτρεψαν, µιας και µιλήσατε
για ψήφους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Λάζαρος Τσαβδαρίδης

ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό για προσωπι-
κούς λόγους για το διάστηµα 6-4-2022 έως 9-4-2022. Η Βουλή
εγκρίνει;
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ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 568/24-3-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση δευτέρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς τον Υπουργό
Εξωτερικών, µε θέµα: «Άµεσες ενέργειες για την ασφαλή απο-
χώρηση των Ελλήνων οµογενών από την Ουκρανία».

Κύριε Κουρουµπλή, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε πραγµατικά ιστο-
ρικές στιγµές. Και πάλι ο Ελληνισµός ζει µια νέα τραγωδία. Ένα
κοµµάτι του ελληνισµού, που για εκατοντάδες χρόνια στάθηκε
όρθιο στην Κριµαία και την ευρύτερη περιοχή, ζει το δικό του
δράµα και για άλλη µια φορά το ελληνικό κράτος, όπως και στη
Μικρασιατική Καταστροφή, η τότε κυβέρνηση του Λαϊκού Κόµ-
µατος άφησε εγκαταλελειµµένους στην τύχη τους, στη θηριωδία
των Τούρκων τον ελληνισµό της Κριµαίας και ιδιαίτερα της Μα-
ριούπολης. 

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα ειλικρινά µε πολλή προσοχή και
αποφεύγω να εντείνω τη φωνή µου γιατί πρέπει να βρούµε τρό-
πους τώρα. Δεν είναι θέµα περισσότερου ή λιγότερου πατριωτι-
σµού.

Όµως, λάθη υπάρχουν. Το λάθος το πρώτο της Κυβέρνησής
σας ξεκίνησε από τότε που η κυβέρνηση της Ουκρανίας, τον
Πρόεδρο της οποίας θα φέρουµε µεθαύριο εδώ στη Βουλή των
Ελλήνων να µιλήσει, κατήργησε τα δικαιώµατα της µειονότητας!
Από εκεί ξεκινάει το δράµα του ελληνισµού, που τους απαγό-
ρευαν να µιλάνε τη γλώσσα τους! Αυτή είναι η πραγµατικότητα,
κύριε Υπουργέ.

Και επειδή στην πολιτική τα πράγµατα κρίνονται εκ του απο-
τελέσµατος, δυστυχώς για την πατρίδα –όχι για το κόµµα σας
και για την Κυβέρνηση- έχετε αποτύχει εις βάρος ενός κοµµατιού
του ελληνισµού, διότι δεν προβλέψατε, τα σύννεφα του πολέµου
ήταν γνωστά. 

Κύριε Υπουργέ, η µόνη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωση –κύριε
Πρόεδρε, κύριε Μπούρα, να το ακούσετε πολύ καλά αυτό που
θα πω- που είχε οµογενείς στην εµπόλεµη περιοχή είναι η Ελ-
λάδα! Και η Ελλάδα πήγε µε το µέρος της ιστορίας. Ξέρετε ποιος
το είπε αυτό; Ο εθνάρχης Ελευθέριος Βενιζέλος, αλλά πήρε αν-
ταλλάγµατα. Κι εµείς ποια είναι τα ανταλλάγµατα που πήραµε;
Σώσαµε τον Ελληνισµό;

Και σας άκουσα, κύριε Υπουργέ, και ειλικρινά µε όλο τον σε-
βασµό στο πρόσωπό σας, θα σας συµβούλευα –αν µου επιτρέ-
πετε αυτή η φράση- να µην ξαναπείτε τη φράση «δεν ήθελαν να
φύγουν». Δεν τους άφηναν να φύγουν οι Αζόφ! Δεν τους άφηναν
να φύγουν οι Αζόφ! Τους χρησιµοποιούσαν ως ασπίδα στην
πίεση που ασκούσαν οι Ρώσοι να µπουν µέσα. 

Και εσείς τι κάνατε, κύριε Υπουργέ; Τι έκανε η Κυβέρνηση; Κα-
τέστρεψε µια διαιώνια σχέση µε τη Ρωσία και αποφάσισε να εµ-
πλακεί στον πόλεµο στέλνοντας όχι ανθρωπιστική βοήθεια –που
καλώς έπραξε και έστειλε και ο Ελληνικός Ερυθρός Σταυρός
καλώς έπραξε και όσες άλλες συλλογικότητες έστειλαν-, αλλά
στέλνοντας και όπλα.

Και µέσα στην ερώτησή µου, κύριε Υπουργέ –και θα κλείσω,
κύριε Πρόεδρε- είναι και το δεύτερο θέµα που θέλω να θίξω, το
θέµα που έχει να κάνει µε την αποστολή εξοπλισµού, δηλαδή αν-
τιαρµατικά και αντιαεροπορικά. Έχουν φύγει από νησιά της Ελ-
λάδας αντιαρµατικά και αντιαεροπορικά; Ως Βουλευτής του
ελληνικού Κοινοβουλίου δικαιούµαι να ξέρω, ένα ναι ή ένα όχι. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Θα µπορούσατε, στην αρχή του-
λάχιστον, να πιέσετε και τις δύο κυβερνήσεις, πριν χαλάσουν οι
σχέσεις µας µε τη Ρωσία. 

Και τώρα, κύριε Υπουργέ, πληροφορούµαι ότι καταντήσαµε –
δεν κάναµε αυτό που έκανε το Ισραήλ και η Τουρκία- απλά να
παρακαλούµε την Τουρκία να µεσολαβήσει στη Ρωσία, για να
δούµε τι θα γίνει τώρα στη Μαριούπολη, που είναι υπό τον
έλεγχο. 

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα µιας άφρονης πολιτικής, που επι-
λέξατε µε έναν τόσο προκλητικό τρόπο, όταν δεν υπήρξε συλλο-
γική απόφαση στη δυτική Ευρώπη ούτε στο ΝΑΤΟ ούτε στην

Ευρωπαϊκή Ένωση να στείλουµε οπλισµό και εσείς προτρέξατε.
Γιατί; Προστατεύσατε τον Ελληνισµό; Έχετε βαρύτατες ευθύνες!
Μη φαντάζεστε ότι αυτό θα περάσει έτσι. Έχετε πολύ µεγάλες
πολιτικές ευθύνες για το αποτέλεσµα της διαχείρισης που κά-
νατε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, κύριε

Κατσανιώτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ας ξε-

κινήσουµε από το πρώτο και το σηµαντικό. Αυτή τη στιγµή ο επι-
τιθέµενος είναι η Ρωσία. Βοµβαρδίζει αµάχους. Δεν σέβεται το
δίκαιο των αµάχων. Εγκλωβίζει πόλεις, αποκλείει πόλεις που τις
απειλεί µε λιµό, όπως είναι οι Μαριούπολη. 

Άρα, δεν νοµίζω ότι κανείς εδώ µέσα µπορεί να µιλήσει για πο-
λιτική ίσων αποστάσεων. Δεν είναι το ίδιο πράγµα µία χώρα η
οποία παλεύει για την ελευθερία της και µια χώρα η οποία ει-
σβάλλει σε µια άλλη και προσπαθεί να αλλάξει τα σύνορα. Αυτό
είναι ξεκάθαρο και νοµίζω ότι δεν διαφωνεί κανείς σε αυτήν την
Αίθουσα. 

Το άλλο που θα πρέπει να δούµε είναι τι έχει γίνει µ’ αυτήν την
ιστορία µε την αναγνωρισµένη µειονότητα. Εµείς πάντα τους
λέµε «µειονότητα» και η ελληνική γλώσσα είναι στις δεκαεπτά
αναγνωρισµένες γλώσσες που ορίζουν µειονότητα και στην Ου-
κρανία. 

Είπατε για όπλα που πήγαν εκεί. Δεν έχω καµµία τέτοια πλη-
ροφόρηση και είναι σίγουρο ότι αυτή τη στιγµή αυτά που περι-
γράφετε, αγαπητέ συνάδελφε, δεν έχουν συµβεί. Η ευθύνη µας
απέναντι στην Οµογένεια είναι µεγάλη. Η ευθύνη µας απέναντι
στην ιστορία αυτής της Οµογένειας είναι µεγάλη και αυτό µας
βάζει όλους στη διαδικασία να σκεφτούµε πώς την επόµενη
ηµέρα θα είµαστε δίπλα τους. 

Αυτή η ιστορική Οµογένεια τρεις αιώνες εκεί δεν πρέπει, δεν
µπορεί να χαθεί και για έναν παραπάνω λόγο, κύριε Κουρουµπλή.
Διότι την πιο κρίσιµη στιγµή για τη ζωή τους, η επιλογή τους ήταν
να µείνουν στις πατρογονικές τους εστίες. Αυτό είναι το σηµαν-
τικό που πρέπει να κρατήσουµε και αυτό πρέπει να έχουµε στο
µυαλό µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κύριο Υπουργό και για την οικονοµία του χρόνου.
Τον λόγο έχει για τη δευτερολογία του ο κ. Κουρουµπλής.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα, ει-

λικρινά, τα επιχειρήµατα µε τα οποία προσπαθείτε να µας πεί-
σετε και να πείσετε δι’ ηµών τον ελληνικό λαό να είναι πιο ισχυρά.
Λέτε ότι υπήρξε παραβίαση συνόρων. Βεβαίως υπήρξε. Είναι ει-
σβολή. Είναι αναθεωρητισµός από µεριάς της Ρωσίας αυτό που
έγινε και δεν υπάρχει κανένας λογικός άνθρωπος που δεν το κα-
ταδικάζει.

Όµως, κύριε Υπουργέ, γιατί εµείς πρέπει να είµαστε σε αυτή
τη λογική; Δεν θέλω να πω τον χαρακτηρισµό γιατί σέβοµαι την
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου. Όταν βγαίνει στέλεχος της πο-
λιτικής ηγεσίας του Υπουργείου και λέει «Πρέπει να ανατραπεί ο
Πούτιν», πώς θέλετε να έχετε καλές σχέσεις; Δεν έβαλε κυρώ-
σεις, κύριε Υπουργέ, η Ιαπωνία; Χάλασε τις σχέσεις της µε τη
Ρωσία; Γιατί εµείς να το κάνουµε αυτό, όταν εµείς εκεί έχουµε
ζωτικά συµφέροντα; Υπάρχει ελληνισµός ο οποίος σήµερα κραυ-
γάζει «Ηλί, Ηλί, λαµά σαβαχθανί»! «Θεέ µου, Θεέ µου, γιατί µε
εγκατέλειψες;», αυτό λέει σήµερα ο ελληνισµός, γιατί πλέον τον
εγκατέλειψε η πατρίδα, η µητρόπολη. Αυτό, δυστυχώς, επανα-
λαµβάνεται στην ιστορία της Ελλάδας. Θα είναι ιστορικό το γε-
γονός αυτό για τον τόπο αυτό. Και επιλέξαµε την πλευρά της
ιστορίας, λέει ο κ. Μητσοτάκης. Και χωρίς να υπάρχει συλλογική
απόφαση ούτε του ΝΑΤΟ –το ξαναλέω- ούτε της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, εσείς στέλνετε όπλα. 

Εγώ θέλω, λοιπόν, να µου απαντήσετε, εκτός από καλάζνικοφ,
αν έχετε στείλει αντιαρµατικά και αντιαεροπορικά, αποδυναµώ-
νοντας νησιά της χώρας. Αυτό θέλω να ξέρω.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Κουρουµπλή. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός κ. Κατσανιώτης. 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κουρουµπλή, πριν από λίγο σας είπα ότι δεν έχει συµβεί
κάτι τέτοιο και σας το επαναλαµβάνω και πάλι. Επίσης, θα σας
θυµίσω ότι η κραυγή αγωνίας που µας συγκίνησε όλους της κ.
Προτσένκο δεν έλεγε αυτό που λέτε. Έλεγε ότι οι Έλληνες οµο-
γενείς στη Μαριούπολη έχουν τεράστιο πρόβληµα και συντελεί-
ται γενοκτονία από τα ρωσικά στρατεύµατα. Αυτό έλεγε και αυτό
πρέπει να λέµε όλοι.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Δεν

γίνεται, κύριε Κουρουµπλή, ο ελληνισµός στη Μαριούπολη να
έχει τα προβλήµατα που έχει από την επίθεση της Ρωσίας και
εµείς εδώ να λέµε τι; Ότι πρέπει να είµαστε αµέτοχοι; Δεν πρέπει
δεν πρέπει να πάρουµε θέση;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,

µην διακόπτετε. Ακουστήκατε µε ευλάβεια.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Υπάρ-

χουν δύο πράγµατα, κύριε Κουρουµπλή. Όποιο από τα δύο και
αν κοιτάξουµε, πήραµε τη σωστή απόφαση. Το ένα είναι τι πι-
στεύουµε ως Διεθνές Δίκαιο. Πιστεύουµε ότι το δίκαιο του ισχυ-
ρού είναι ισχυρότερο; Άρα παίρνοντας τη βάση των αξιών της
φιλελεύθερης, πράξαµε σωστά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,

είστε έµπειρος πολιτικός. Παρακαλώ να ακουστεί ο Υπουργός.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Παίρ-

νοντας τη δεύτερη αντίληψη, για την Οµογένειά µας εκεί τι πρέ-
πει να κάνουµε; Να πούµε ότι οι Ρώσοι που εκτελούν
επιχειρήσεις και βοµβαρδίζουν αµάχους δεν σκότωσαν τους δώ-
δεκα Έλληνες οµογενείς; Ναι ή όχι;

Κύριε Κουρουµπλή, πρέπει να πάρετε µία θέση. Το ποιος είναι
κοντά στους οµογενείς σε όλο τον κόσµο αποδεικνύεται, κύριε
Κουρουµπλή…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,

σας παρακαλώ. Δεν ακούγεστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Αφή-

στε αυτό το παραµύθι. Τα πράγµατα είναι απλά. Είστε µε αυτόν
που επιτίθεται και σκοτώνει αµάχους ή θα βρίσκουµε υποσηµει-
ώσεις;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,
δεν διακοπήκατε καθόλου. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Δεν

πειράζει, κύριε Κουρουµπλή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,

σας παρακαλώ. Δεν καταγράφεται τίποτα στα Πρακτικά απ’ ό,τι
λέει ο κ. Κουρουµπλής. Μην καταγράφετε τίποτα από όσες δια-
κοπές έκανε ο κ. Κουρουµπλής.

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Τελεί-

ωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ

θερµά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθεί η µε αριθµό

3045/8-2-2022 ερώτηση του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων
του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Χαράλαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Η κατάργηση του προ-
γράµµατος «Hellenic Universities 2» δηµιουργεί προβλήµατα στο
Πανεπιστήµιο Κρήτης», κατόπιν συνεννόησης του Βουλευτή µε
την Υπουργό.

Δεν θα συζητηθούν επίσης λόγω κωλύµατος των Βουλευτών
η πρώτη µε αριθµό 570/24-3-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Καστοριάς του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Ολυµπίας Τελιγιορίδου προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών µε θέµα: «Άδικη η κατανοµή των προκηρυσσόµενων θέσεων
της 13Κ/2021 για τις Περιφερειακές Ενότητες (ΠΕ) Καστοριάς
και Γρεβενών» και η δεύτερη µε αριθµό 575/28-3-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων µε θέµα: «Ταλαιπωρία των
ασφαλισµένων από τη δυσλειτουργία των ηλεκτρονικών συστη-
µάτων του ΕΦΚΑ».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 14.29’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 4
Απριλίου 2022 και ώρα 13.45’ µε αντικείµενο εργασιών: κοινο-
βουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων.
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